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 تجارت ايران 
و وزارت تخصصي

 مشكل آفريني مجوزهاي سنتي 
براي سرمايه گذاري در پلتفرم بتا

ادغام وزارت صنعت ومعدن 
ب��ا وزارت بازرگان��ي از ابتدا 
تصميمي اش��تباه ب��ود كه 
تبعات منف��ي و آثار مخرب 
آن را تجربه كرديم و هر چه 
زودتر اين اشتباه اصلاح شود، 
قطعا هم بخش بازرگاني و هم 
حوزه هاي صنع��ت و معدن 
آسيب كمتري را متحمل خواهند شد. آنچه قرار است 
در آينده با تفكيك وزارتخانه ها رقم بخورد دش��مني 
تجارت با توليد نيس��ت، بلكه قرار است حوزه تجارت 
تخصصي تر مديريت ش��ود و چه بس��ا اين مديريت 
تخصصي براي توس��عه صادرات غيرنفتي كشور گام 

موثري باشد.
آنچ��ه به عنوان تض��اد ميان توليد و تج��ارت مطرح 
مي شود در حوزه مديريت كلان و سياست گذاري اين 
بخش اس��ت، به گونه اي كه يك وزارتخانه نمي تواند 
همزمان براي هر دو حوزه سياست گذاري كند و وجود 
برخي تضادها موجب بروز اختلال و اختلاف مي شود. 
همان گونه که وزارت صنعت تصميمي اتخاذ نمي كند 
كه به تجارت كشور آسيب بزند، وزارت بازرگاني هم 
در آينده عليه توليد و صنعت داخلي قدم بر نمي دارد 
و سياست هاي تجارت خارجي كشور با لحاظ كردن 
منافع ملي با تأكيد بر حمايت از توليد اتخاذ خواهد شد. 
متاسفانه برخي افراد بدون اينكه به ريشه مسائل توجه 
كنند و فقط براي اينكه سندي براي مخالفت هاي خود 
ارايه دهند، برخي كشورها را مثال مي زنند كه وزارت 
بازرگاني آنها مستقل نيست و مانند شرايط حال حاضر 
ايران، حوزه بازرگاني با حوزه هايي ديگر وزارتخانه اي 

مشترك دارند.
كش��ورها بر اس��اس نياز، اهميت و گستردگي يك 
حوزه اقدام به ايج��اد وزارتخانه مي كنند چنان كه 
كش��ور برزي��ل وزارت ماهيگيري و آبزي��ان دارد، 
هندوس��تان وزارت يوگا، ونزوئ��لا وزارت زندان ها، 
تركي��ه وزارت ارتباط ب��ا اتحاديه اروپ��ا و نيجريه 
وزارت حيوانات دارد كه اگر در ش��رايط اقتصادي و 
اجتماعي اين كشورها ريز شويم علت وجود چنين 
وزارتخانه هايي را متوجه مي شويم. ايران به واسطه 
موقعيت جغرافيايي، پيشينه تاريخي و ظرفيت هاي 
اقتصادي، در حوزه بازرگاني داراي مزيت هاي قابل 
توجهي است. داشتن وزارتخانه  بازرگاني تخصصي 
براي كش��وري با اي��ن ظرفيت ه��ا و اقتصادي كه 
براي گذر از وابس��تگي به درآم��د تك بعدي نفت و 
توسعه صادرات غيرنفتي برنامه ريزي دارد، يكي از 
واجب ترين و بنيادي ترين اقدامات است. اميدواريم 
نمايندگان مجلس ش��وراي اس��لامي ب��ا توجه به 
اهميت موضوع و براي تحقق اهداف تجاري كشور 
به تفكيك وزارت صمت و ايج��اد وزارت بازرگاني 

مستقل راي دهند.

فرار نقدينگي مردم به س��مت 
بازاره��اي تورم آفرين س��كه و 
دلار، دست به دست كردن هاي 
خودروه��اي خش��ك ملي و 
مسكن هاي خالي از سكنه اي 
كه در انتظار رش��د اجاره بها و 
افزايش قيمت متر به متر، آجر 
مي فرس��ايند و رنگ مي بازند، 
همه و همه گواه اقتصادي اس��ت ك��ه دولت نمي تواند به 
تنهايي و ب��دون كمك گرفتن از اس��تارت آپ ها و بخش 
خصوصي به بهبود آن، اميد ببخشد. با وجود دشواري هاي 
مديريت اقتصاد، در س��ال هاي اخير، نيروهاي انس��اني 
متخصص با كسب مهارت هاي جديد و نوآوري توانسته اند 
راه هايي جديد و اميد بخش براي كمك به كسب وكارهاي 
سنتي و حفظ حيات و رشد توليد طراحي كنند كه البته 
گاهی به دليل همخواني نداشتن مجوزها با نوع فعاليت آنها 
با آينده اي مبهم روبرو شده اند. يكي از اين پلتفرم ها براي 
هدايت س��رمايه هاي مردمي و نقدينگي به سمت توليد 
، ايجاد شده، پلتفرم »س��رمايه گذاري در زنجيره تامين 
بتا« است، كه به طور كلي به نمايندگي از سرمايه گذاران 
در شركت هاي نيازمند سرمايه، سرمايه گذاري مي كند. 
تنها نكته اي كه س��رمايه گذار بايد دقت كند و در پلتفرم 
ما بايد خودش تصميم بگيرد اين است كه كدام قرارداد را 
مي خواهد. سرمايه گذار بايد روي محصولي سرمايه گذاري 
كند كه پيش بيني مي كند، آن كارخانه مديريت موثرتري 
دارد تا در نتيجه سود بيشتري به دست آورد. سرمايه گذار 
لازم است بررسي كند كدام شركت كاراتر است و محصولش 
خواهان بيشتري داشته و فرآيند خرده فروشي سريع تر 
انجام مي شود. در مقابل هم اگر بخواهيم سرمايه پذيران و 
توليدكنندگان را دسته بندي كنيم به سه روش خلق ارزش 
براي يك توليد كننده ميرسيم؛ گروه اول، كسب و كارهايي 
هستندكه در وصول مطالبات فروش مشكل دارند. در اين 
صورت بتا محصولات آماده را از شركت هاي شان خريداري 
مي كند و در انبارها نگهداري مي شود تا در فضاي آنلاين با 
سرعتي بالاتر از فضاي فيزيكي به فروش برساند. در واقع 
ما وصول مطالبات فروش آنها را سرعت مي بخشيم.  گروه 
دوم شركت هاي كوچك و متوسطي هستند كه پول كافي 
براي توليد به اندازه ظرفيت كارخانه ندارند ولي فروش كافي 
دارند. بتا با دعوت از سرمايه گذاران، هزينه هاي توليد بيشتر 
را تامين مي كند تا كارخانه ها از تمام ظرفيت توليد خود 
استفاده كنند. در اين روش با افزايش توليد، صرفه اقتصادي 
براي توليد ايجاد مي شود و سود حاصل از آن را با سرمايه گذار 
تقسيم مي كنند. گروه سوم شركت هاي خدماتي يا توليدي 
هستند كه مي خواهند مواد اوليه را به مقدار بيشتري تهيه 
كنند تا ريسك توليد را كاهش دهند. بتا مواد اوليه آنها را 
به طور عمده خريداري مي كند و به اين علت در توليدات 
آينده از مواد اوليه اي استفاده مي كنند كه قيمت كمتري 
نس��بت به قيمت بازار دارد و به سود مي رسند. اين سود با 
سرمايه گذاران تقس��يم مي شود.  در اينجا، ضمانت هايي 

براي س��رمايه گذاران تعريف ش��ده اس��ت. بتا در ابتدا از 
شركت ها اعتبار سنجي مي كند. محصولات حواله هايي 
خواهند داش��ت كه به نام س��رمايه گذار صادر مي شود. 
بازديدهايي از انبارها هم خواهيم داشت تا خللي در انجام 
كار وارد نشود. همچنين بازرسي هايي نيز در دوره توليد 
داريم. همچنين وثيقه هايي هم از شركت هاي توليد كننده 
مي گيريم. چك مشتري هم گاها دريافت مي كنيم. اغلب 
مازاد وثيقه مي گيريم كه براي سرمايه پذير ايجاد مشكل 
نمي كند اما براي سرمايه گذار ايجاد اطمينان مي كند كه 
اين يك كسب و كار واقعي است. براي ما بسيار مهم است 
كه با توليدكنندگان واقعي كار كني��م. لذا در مراحل اول 
بازرسي هاي سنگيني انجام مي شود اما بعد بازرسي هاي 
دوره اي داريم. به طور كلي، س��رمايه گذار خيالش راحت 
اس��ت كه خرده فروش��ي حتما و قطعا انجام خواهد شد. 
تنها ممكن است با ش��ركتي كه انتخاب كرده است، آن 
خرده فروشي ديرتر انجام شود. بنابراين او بايد در انتخاب 
شركت ها دقت كند. اين مدل از سرمايه گذاري همبستگي 
زيادي با بازارهاي سرمايه  ديگر ندارد. اگر مي خواهيد بدانيد 
كه سرمايه گذاري در كدام بازار سود بيشتري دارد، نمي توان 
پاس��خ روشني به آن داد. چرا كه سود براي هر فرد و در هر 
زماني متفاوت است اما به طور كلي، زماني كه درباره سود 
صحبت مي كنيم حتما بايد درباره ريسك نيز صحبت كنيم. 
بيت كوين گاها سود بالايي مي دهد اما ريسك بالايي هم 
دارد. بورس نيز همين طور اس��ت و بازار طلا و ارز و خودرو 
نيز همين طور است. اما پلتفرم سرمايه گذاري بتا ريسك 
پاييني دارد كه مي تواند در كنار سرمايه گذاري هاي منطقي 
ديگر مثلا در بورس قرار بگيرد كه ريسك فرد پخش شود 
و سود مناسبي داشته باشد. بايد تاكيد كنم كه منظور ما، 
سرمايه گذاري هاي سوداگرايانه نيست. سرمايه گذاري در بتا 
چون با ارزش افزوده واقعي توليد و خدمات در ارتباط است 
سود منطقي خواهد داشت. توصيه ما اين است كه افراد در 
بتا سرمايه گذاري بلندمدت كنند تا نسبت به تورم سود 

بهتري داشته باشند. 
البته حتي در صورت س��رمايه گذاري كوتاه مدت نيز 
از تورم جلوتر خواهد بود چرا كه سرمايه گذار صاحب 
كالايي مي شود كه قيمت خرده فروشي آن مشخص 
است. وقتي تورم افزايش مي يابد قيمت محصول نسبت 
به بازار رقابتي مي ش��ود و زودتر به فروش مي رس��د، 
س��رمايه زودتر بر مي گردد و سود بيشتري مي كنند. 
درباره نحوه ارتباط بين س��رمايه گذار و توليد كننده و 
خرده فروش هم بايد گفت كه سرمايه گذاران بدون 
ارتباط مس��تقيم با كارخانه و خرده فروش همكاري 
مي كنند. صاحب محصول سرمايه گذاران هستند كه 
البته از طريق اين پلتفرم بيزينس خود را انجام مي دهند. 
در واق��ع مركز ثقلي براي توليدكننده، س��رمايه گذار 
و خرده فروش هس��تيم. اين نكت��ه را هم ذكر كنم كه 
اگر س��رمايه گذار از نحوه توزيع راضي نباشد مي تواند 
محصولات خ��ود را پس از توليد طبق بندهايي كه در 
ادامه ر صفحه 5 قرارداد داريم تحويل بگيرد.  

هرويك ياري جانيان
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دلايل نوسانات شديد بازار 
در هفته گذشته

 مسكن 
در هزار توي مشكلات

بازار س��رمايه در روز يكشنبه 
از  يك��ي  گذش��ته  هفت��ه 
عجيب ترين روزهاي تاريخي 
خود را تجربه ك��رد. روزي كه 
كلكسيوني از ثبت ركورد هاي 
جديد منفي را ش��اهد بوديم. 
ش��اخص كل بازار بي��ش از 5 
درصد افت كرد. ع��لاوه بر اين 
شاهد ثبت ركورد هاي مختلف ديگري نيز بوديم. اما نكته 
قابل تامل در مورد ريزش هاي شديد اخير اين بود كه هيچ 
منطق و تحليلي اين شدت از ريزش را تصور نمي كرد. در 
اين شكي وجود نداشت كه بدنه بازار قائل به اصلاح در بازار 
بود. يعني هم از نقطه نظر بنيادي و هم از نظر تكنيكال انتظار 
اصلاح در بازار در آينده پيش رو وجود داشت اما مي توان به 
جرات گفت كمتر كسي انتظار اين ريزش سنگين را داشت. 
آن هم در شرايطي كه در روز قبل هيچ تريگر و نشانه اي از 

ريزش در روز بعد ديده نمي شد.
در مدت اخير بازدهي قابل قبول بازار سرمايه منجر به آن 
شد كه سازمان بورس و ساير نهاد هاي تاثيرگذار بر آن باشند 
كه تا حدي سرعت صعود بازار را متوقف كنند و مانع ايجاد 
هيجان در بازار شوند و با اقداماتي نظير كاهش 5 درصدي 
حدنصاب خريد صندوق هاي درآمد ثابت اصطلاحا در مسير 
صعود دست انداز ايجاد كنند. ريشه و فلسفه اين نگراني در 
اين بود كه رشد هيجاني بازار ممكن است تجربه تلخ سال 

99 را تكرار كند كه در ظاهر نيز منطقي به نظر مي رسيد.
اما مساله اي كه پيش بيني نشده بود و مغفول واقع شده بود 
اين بود كه بدنه بازار سرمايه علي الخصوص فعالاني كه در 
سال 99 وارد بازار بورس شدند به مانند يك مارگزيده از تكرار 
اتفاقات مشابه آن سال هراس داشتند و با توجه به اينكه در 
چند ماه اخير ش��اهد روند صعودي خوبي در بازار بوديم و 
غالب كساني كه در چند ماه گذشته اقدام به خريد سهام 
كرده بودند در سود قابل قبولي بودند با كوچك ترين لغزش 
و تزلزل در بازار سراسيمه اقدام به تثبيت سود كردند و يك 
موج عظيم خروج از بازار رقم خورد.  علي رغم اينكه در مقام 
قياس وضعيت فعلي بازار سرمايه ابدا با سال 99 مشابهتي 
ندارد. اگر نگاهي تحليلي به بازار داشته باشيم و مولفه هاي 
تاثيرگذار بر بازار را بررسي كنيم خواهيم ديد كه برخلاف 
سال 99 هيچكدام از فاكتورهاي تاثيرگذار تغيير محسوسي 
ندارند. از نظر بنيادي شاهد هيچگونه حباب مثبتي در بازار 
نيستيم، P/E  بازار در محدوده معقولي قرار دارد، بازار انتظار 
انتش��ار صورت هاي مالي خوبي را دارد، وضعيت قيمت 
دلار و فاصله دلار آزاد با دلار نيمايي همچنان زياد است، 
در مولفه هاي كلان و ريسك ها تغييرات محسوسي ديده 
نمي شود. لذا مي توان نتيجه گرفت كه ريزش هاي شديد 
بازار ناشي از سر باز كردن زخم كهنه گذشته در بدنه بازار 
داشت. اما با اقداماتي كه در روزهاي گذشته شاهد بوديم 
از جمله تزريق نقدينگي به بازار از طريق صندوق تثبيت 
بازار و افزايش مهلت حد نصاب خريد سهام صندوق هاي 
ادامه ر صفحه 5 درآمد ثابت و از... 

باره��ا در خصوص مش��كلات 
مسكن در اقتصاد ايران هشدار 
داده ش��ده اس��ت. ب��ر اساس��ا 
گزارش ه��اي اخي��ر مركز آمار 
ايران، هزينه مس��كن در سبد 
مصرفي خانواده هاي ايراني به 
48 درصد رسيده است. اين روند 
البته بر اس��اس برخي آمارهاي 
غيررسمي به 60 تا 70 درصد هم مي رسد. يعني در برخي 
شهرها و كلانشهرهاي بزرگ، هزينه مسكن در سبد مصرفي 
خانواده هاي بالاي 60 درصد است. اين اعداد و ارقام بسيار 
بزرگ است. اين نرخ در كشورهاي ديگر )و نه توسعه يافته( 
بيبن 10تا 12درصد است. يعني در بسياري از كشورهاي 
سهم مسكن از درآمد خانواده ها حدود 10 درصد است. وقتي 
سهم  مسكن در اقتصادي بالاي 50 درصد باشد، يعني امنيت 
رواني خانواده ها كاهش پيدا مي كند. تشويش اقتصادي در 
خانواده ها بالا مي رود و نهايتا اعتراضات بيشتر مي شود. اما 
چرا يك چنين وضعيتي در اقتصاد ايران ظهور كرده است؟ 
چه شد كه جامعه ايراني با چنين مشكلي روبه رو شده است؟ 
اگر قرار باشد مشكلات حوزه مسكن را در يك جمله خلاصه 
كنيم بايد به اقتصاد دولتي اشاره كنيم. از زماني كه دولت ها 
به حوزه مسكن ورود كردند و احساس كردند از اين طريق 
مي توانند محبوبيت كسب كنند، بازار مسكن در ايران دچار 
مشكل شد. اقتصاد مسكن 50 درصد هر اقتصادي را شكل 
مي دهد و زماني كه اقتصاد مس��كن به درستي عمل كند، 
بخش قابل توجهي از اقتصاد رونق مي يابد. اقتصاد مسكن 
اما با دولتي شدن سامان نمي يايد. اقتصاد مسكن با مشاركت 
بخش خصوصي و مردمي شدن مس��كن سامان مي يابد. 
دولت هاي مستقر اما با دخالت در اقتصاد مسكن، اين بازار را 
نوساني ساخته اند. وقتي 50 درصد هزينه هاي يك خانواده 
صرف مسكن مي شود، يعني خانواده ها بايد به جاي آموزش، 
تفريح، درمان و ... هزينه هاي مسكن را تأمين كنند. هر دولتي 
آمده دقيقا سناريوي دولت هاي قبلي را تكرار كرده است. 
انگار يك پروژه را تحت عنوان مسكن تعريف مي كنند و بعد 
بحث منابع مالي و بانك ها را مطرح مي كنند. دقيقا يك پروژه 
به شكل ثابت تكرار شده است، بدون اينكه متوجه اهميت 
مشاركت بخش خصوصي در اقتصاد شوند. اينكه مي گوييم 
سالانه يك ميليون واحد مسكوني مي خواهيم بسازيم با حرف 
انجام نمي شود بلكه زيرساخت هايي را لازم دارد كه زمانبر 
است ولي بايد از يك جايي شروع كرد. اما مساله اين است كه 
دولت ها كار را شروع نمي كنند.  اين زيرساخت ها هم از طريق 
مردمي شدن اقتصاد مسكن و مشاركت بخش خصوصي 
عملياتي مي شود.  اي كاش دولت اين آمارها را ببيند و مهم تر 
از آن به هشدارهاي كارشناسي توجه كند . تا سهم مسكن از 
اقتصاد خانواده ها كاهش يابد. بخش مسكن همان روندي را 
كه طي نيم قرن گذشته داشته، خواهد داشت؛ هيچ الگوي 
جديدي خلق نشده، هيچ طرح نويي داده نشده و اتفاقي هم 
نيفتاده است. مسكن در ميان مدت و بلندمدت همچنان 

پيشتاز تورم بين بازارها است.

سارا فلاح امير رضا شفاعتبيت الله ستاريان

نيـاز اقتـصاد ايـران
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 اتوبوس بين شهري 29 درصد گران شد
كرايه پروازها تا اول خرداد افزايش مي يابد

 استاد دانشگاه صنعتي شريف 
در گفت وگو با »تعادل«

صفحه 4    صفحه 5    

 سرايت تورم 
به حمل و نقل عمومي

مشكل دلاريزه كردن نيست
اين روزها بحث دلاريزه 
شدن در فضاي رسانه اي 
كشور شكل گرفته است. 
مانند هر مفهوم ديگري، 
اين گ��زاره ب��دل به يك 
دوقطبي ش��د و عده اي 
موافق دلاريزه ش��دن و 
جماعتي هم مخالف آن 
شده اند. ديروز هم همتي رييس كل بانك مركزي 
نسبت به طرح يك چنين موضوعاتي موضع گيري 
كرد و آن را موضوعي حاش��يه اي قلم��داد كرد. اما، 
شخصا معتقدم طرح يك چنين موضوعي در فضاي 
عمومي كشورمان بلاموضوع است. كساني هم اين 
بحث را مطرح مي كنند كه اقتصاددان و اقتصادخوانده 
نيستند و نگاهي سياس��ي و جناحي به موضوعات 
مختلف از جمله اقتصاد دارند. م��ن بارها روي اين 
موضوع پافش��اري كرده ام كه گراني دلار در ايران، 
برآمده از كاهش ارزش پول ملي ايرانيان اس��ت. به 
عبارت روشن تر، نرخ دلار هرگز تغييري نمي كند، 
بلكه اين پول ملي ماست كه دچار نزول مي شود. در 
واقع اگر فلان مدرسه غيرانتفاعي، پزشك، كاسب و... 
تقاضاي دريافت دلار مي كند ناشي از بي ارزش شدن 
پول ملي ماس��ت نه تسلط دلار. قبل از هر چيز بايد 
اعتراف كنم كه نمي دانم دليل اصلي افرادي مانند 
جبرييلي براي طرح يك چنين موضوعي چيست؟ 
آيا با خارج كردن دلار از چرخه مبادلات مالي ايران 
همه مشكلات اقتصادي ايران حل مي شود؟ آيا تورم 
ايران مهار مي شود و قدرت خريد خانواده هاي ايراني 
بالا مي رود؟ براي افزايش فهم عمومي در اين موضوع 
اما بايد ببينيم چه اتفاقي در عرصه بين المللي رخ داده 

كه دلار به ارز شماره 1جهان بدل شد؟ 
1( پس از جنگ جهان��ي دوم، دلار به ذخيره ارزش 
جهاني و وسيله مبادله جهاني بدل شد. يعني به جز 
طلا، دلار هم به وس��يله اي براي ذخيره و مبادلات 
تبديل شد. چرا اينگونه شد، چون تنها كشوري كه 
دور از جنگ بود و توانست از خرابي ها و ويراني هاي 
عظيم جنگ دور بماند، امريكا بود. بنابراين شرايط 
خود را در كنفرانس بريتون وودز مسلط ساخت. يگانه 
كشوري كه مي توانست هم منابع مالي و تكنولوژي 
و كالاها را در اختيار ساير كشورها قرار دهد، ايالات 
متحده بود. ساير كشورها هم قبول كردند كه اين پول 
به عنوان ارز مسلط شناخته شود. هژموني دلار از اينجا 
آغاز مي شود. تمام مبادلات و كالاها مثل نفت، قهوه، 
نيشكر، گندم و... بر اساس دلار مبادله مي شدند. قبل 
از جنگ اين مبادلات بر اساس طلا يا مارك آلمان و 
ين ژاپن و پوند انگليس بود. پس از جنگ اما تنها دلار 
امريكا ارزشمند بود و مي توانست وسيله مبادله باشد.

2( اين روند تا س��ال 1971 ادامه داشت تا اينكه در 
اين مرحله امريكا در اين تاريخ تبديل مستقيم دلار 
به طلا را برداشته و دلار را شناور اعلام كرد. اين روند 
باعث شد تا امريكا مشكلات اقتصادي خود را به همه 
جهان تسري دهد و مزيت هاي فراواني را براي خود 
شكل دهد. اين روند باعث بروز نارضايتي هايي ميان 
ساير كشورهاي جهان شد. هر كشوري كه كرانه هاي 
توس��عه را درمي نورديد با اين پرس��ش مواجه شد 
چرا ارز من نقش برجسته جهاني پيدا نكند. ظهور 
پديده هاي مالي جديد مانند س��وييفت نقش دلار 
را بسيار برجسته تر ساخت. در اين مرحله اتحاديه 
اروپا اولين قدم را برداش��ت و يورو را مطرح ساخت. 
ارزي كه برخي معتقد بودند مي تواند هژموني امريكا 
را كمي تحت الشعاع قرار دهد. اما يورو هرگز به دنبال 
جايگزيني دلار نبود. چرا ك��ه اقتصاد اتحاديه اروپا 
به اندازه اقتص��اد امريكا بزرگ نبود. دلار به اندازه اي 
قدرتمند شده بود كه يورو نمي توانست اين قلمرو را 
محدود كند. در كنار يورو و پوند و دلار، ارزهايي مانند 
يوآن چين، ين ژاپن و... هم در برخي كش��ورها رايج 
شدند. اخيرا برخي كشورها مانند چين، روسيه و هند 
تلاش مي كنند تا بخشي از وابستگي خود به دلار را 
كاهش دهند. يعني برخ��ي از دارايي هاي خود را به 

يورو يا پوند يا ين بدل كنند.
3( پ��س از تحريم روس��يه اي��ن زمزمه ها بدل 
به صداهاي بلندتري ش��دند و برخي كش��ورها 
اعلام كردند، بايد تنوع مالي بيشتري در اقتصاد 
جهاني ايجاد شود. اين كشورها از طريق افزايش 
مبادل��ه كش��ورها از طريق ارزه��اي داخلي به 
دنبال كاهش قدرت دلار هستند. اما بايد توجه 
داشت، كش��ورهايي دست به اين اقدام مي زنند 
كه شاخص هاي اقتصادي مطلوبي را دارند. اين 
كش��ورها مبادله دوجانبه خود را يا با ارز داخلي 
انجام مي دهند يا اينكه با ارز كش��ور ثالث اقدام 

مي كنند.
4( اقتصاد ايران اما به دليل اينكه يك اقتصاد نفتي 
است و درآمدهاي نفتي اش را با دلار تامين مي كند، 
وابستگي زيادي به دلار دارد. از سوي ديگر با افزايش 
تحريم هاي اقتصادي و مشكل نقل و انتقالات بانكي، 
دلار ارزش مضاعفي پيدا كرده اس��ت. هر نوس��اني 
در حوزه اقتصاد، در ن��رخ ارز تاثير مي گذارد و باعث 
ادامه در صفحه 5 تكانه هاي تورمي مي شود.  

آلبرت بغزيان

 فرشاد مومني با نقد مناظره موسي غني نژاد يادداشت-1
و مسعود درخشان از نظريات شهيد بهشتي دفاع كرد

 تكذيب 
 رد پاي چپ گرايان 

در قانون اساسي
فرشاد مومني، استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي 
و مدير موسسه مطالعاتي دين و اقتصاد براي دومين بار 
طي هفته هاي اخير، اظهارات موسي غني نژاد، اقتصاددان 
آزادي گرا در مناظره با مس��عود درخشان، اقتصاددان 
معتقد به اقتصاد اسلامي را به شدت نقد و با اشاره به برخي 

از نظريات دكتر شهيد بهشتي از او دفاع كرد. در حالي 
كه غني نژاد و طيفي از اقتصاددانان آزادي گرا بر 
اين باورند كه اساسا اقتصاد اسلامي وجود ندارد، 
دكتر مومني با اشاره به سابقه بسيار طولاني 
اسلام در برابر ليبراليسم و سوسياليسم، از دفاع 

شهيد بهشتي از مالكيت فردي فراتر از ديدگاه 
ليبراليسم سخن به ميان آورد و گفت 

که چگونه مي شود، چنين 
صاحب نظري تحت تاثير 
تئوري هاي چپ گرايانه 

باشد؟
به گزارش پايگاه خبري 
جماران، فرشاد مومني 
در جلسه اي با عنوان 
»اقتص��اد سياس��ي 

بهشتي س��تيزي« اظهار كرد: بهانه اي��ن بحث واكاوي 
اعتبار علمي ادعاهايي بوده كه مدتي است بيش از گذشته 
درباره اصول اقتصادي قانوني اساس��ي مطرح مي شود. 
علت انتخاب اين موضوع اين اس��ت كه از قانون اساسي 
اين مهم ترين ذخيره هاي دانايي كش��ور و پايدارترين 
ميثاق مل��ي ايرانيان كمك بگيريم و نس��بت 
خودم��ان را با ش��رايط و نيازه��اي كنوني 
جامعه مش��خص كنيم تا تلاش هايي كه 
براي انحراف اذهان مردم و حكومتگران از 
مسائل كشور صورت مي گيرد را مشخص 
كرده و فرصتي فراه��م كنيم كه در آن به 
آن شبهه ها و نقد هايي كه مطرح 
مي ش��ود پاس��خ دهيم و 
ببينيم چگونه مي توانيم 
دست اندركاران را براي 
مه��ار گرفتاري ه��ا 
كمك كنيم تا با دقت 
بيشتري كار خود را 

جلو ببرند.
ادامه در صفحه 3  

تعادل| فرشته فريادرس| 
چندي پيش دو فوريت لايحه تشكيل وزارت بازرگاني 
توس��ط نمايندگان مجل��س تصويب ش��د تا تغيير 
ساختاري وزارت صمت براي سيزدهمين بار از تاريخ 
تشكيل خود در سال 1285 در دستور كار قرار گيرد. 
موافقان تشكيل وزارت بازرگاني معتقدند مداخلات 
تنظيم بازاري اگر متولي مس��تقل داشته باشد، بهتر 
انجام مي شود و از طرفي، وزارت صمت هم مي تواند 
بدون دغدغ��ه تنظيم بازار از فعالان صنعتي حمايت 
كند. در مقابل اما مخالفان معتقدند تجارت و صنعت 
مكمل هم هستند و بهتر است براي هماهنگي بيشتر، 
اين دوبخش متولي واحدي داش��ته باش��ند. احمد 
صرامي در گفت وگو با »تعادل« اما ضمن برشمردن 
ايرادات طرح تفكيك، بر ضرورت شكل گيري وزارت 
توسعه تجارت تاكيد دارد و مي گويد: چنانچه هدف 
تفكيك، ايجاد س��ازمان بازرگان��ي و تنظيم بازار در 
يك مقياس بزرگ تر باش��د، آنهم بدون نقشه راه، نه 
»آزادي تجارت« كه »سركوب قيمت« و سردرگمي 
فعالان بخش خصوصي را به دنب��ال دارد. اين فعال 
اقتصادي به دولت توصيه مي كن��د، به منظور فعال 

شدن ديپلماسي اقتصادي، توسعه صادرات غيرنفتي 
و تصاحب بازارهاي جهاني، به جاي تش��كيل وزارت 
بازرگاني، »وزارت توس��عه تجارت« شكل بگيرد، كه 
سازمان توسعه تجارت را هم زير چتر خود قرار دهد. 
صرامي در پاسخ به مخالفان احياي وزارت بازرگاني 
مي گويد: ي��ك وزارتخانه نمي تواند همزمان براي دو 
حوزه تج��ارت وتوليد سياس��ت گذاري كند و وجود 
برخي تضادها موجب بروز اختلال و اختلاف مي شود، 
بنابراين بايد از برخي پي��ش داوري ها درباره احياي 

وزارت بازرگاني پرهيز كرد. 

   موافقت دولت ومجلس با طرح تفكيك 
پس از تصوي��ب لايحه تش��كيل وزارت بازرگاني در 
دولت، شش��م ارديبهشت ماه س��ال جاري اين طرح 
براي بررسي راهي مجلس شد. مجلسي ها هم در 12 
ارديبهشت با تقاضاي دولت مبني بر بررسي دوفوريتي 
لايحه تشكيل وزارت بازرگاني موافقت كردند. طرح 
ادغام وزارت صنايع و معادن و وزارت بازرگاني با عنوان 
جديد وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت(، سال 
1390 در دولت دهم مصوب و اجرايي شد. از آن زمان 

تاكنون، با وج��ود موافقت مجلس ده��م در مهرماه 
1398 براي تفكيك دوباره و تشكيل وزارت بازرگاني، 
اين موضوع به نتيجه نرسيد. سابقه تقاضا براي تشكيل 
وزارت بازرگاني به دولت قبل بازمي گردد كه با مخالفت 
نمايندگان منتفي ش��د و دولت نيز آن را معلق كرد. 
اما بعد از تش��كيل دولت سيزدهم، از حدود يك سال 
گذشته، بحث تفكيك مجددا مطرح شد و حالا به نظر 
مي رسد دولت و مجلس مي خواهند گامي در جهت 

تشكيل وزارت بازرگاني بردارند.

    نگاه موافقان ومخالفان به تجزيه صمت
در اين ميان دو نگاه به موضوع تفكيك وجود دارد؛ گروه 
نخس��ت يا همان مخالفان، ادغام يا تفكيك وزارتخانه را 
راه حل مش��كلات موجود توليد وتجارت نمي دانند و به 
دنبال نس��خه بهتري براي حل مصائب موجود هستند. 
آنها معتقدند هزينه تكرار اشتباه را نه  تنها دولت و مجلس، 
بلكه در نهايت مردم بايد دهند. گروه دوم يا همان موافقان 
تفكيك معتقدند بازرگاني در اقتصاد ايران مغفول مانده 
و تشكيل وزارت بازرگاني به اقتصاد كشور و تنظيم بازار 
ادامه در صفحه 7 كمك خواهد كرد.  



تاكيد بر همراهي و همدلي دو قوه، ش��عاري بوده كه در 
حدود دو سال گذشته، بارها از سوي نمايندگان مجلس و 
اعضاي دولت بر آن تاكيد شده و با رمز مشترك همكاري 
دو قوه به مردم وعده بهبود ش��رايط اقتصادي داده شده 
است، با اين وجود اما دولت رييسي در حالي به نيمه راه 
خود مي رسد كه هنوز مشخص نيست برنامه هاي كلان 
اقتصادي براي كاهش مش��كلات به چه شكل اجرايي 

خواهند شد؟
پايان روابط فساد انگيز و جريان رانت خواري، ساخت ۴ 
ميليون مسكن در ۴ سال، برخورد با مظاهر فساد، تغيير 
وضع موجود به نفع مردم، تحول در نظام اجرايي و شيوه 
اداره كش��ور، س��امان دادن اقتصاد، معيشت و فرهنگ 
و مس��ائل اجتماعي و حقوق مردم در عرصه سياس��ت 
خارجي، اصلاح نظام بانكي كشور، سوق دادن نقدينگي 
به سمت توليد، تك رقمي شدن تورم، پرداخت هزينه 
درمان از طريق ارايه كارت سلامت براي برخي از اقشار 
جامعه، توجه به معيشت و حقوق پزشكان و پرستاران، 
ايجاد يك ميليون شغل به صورت سالانه، رايگان شدن 
اينترنت براي دهك هاي پايين جامعه، كاهش ۵۰ درصد 
از هزينه هاي درمان، رونق اقتصاد فضاي مجازي و مبارزه 
با فساد در همه بخش ها تنها بخشي از وعده هاي رييسي 
در زمان انتخابات رياست جمهوري 1۴۰۰ است. نگاهي 
به عملكرد ثبت شده در ماه هاي گذشته اما نشان مي دهد 
كه بس��ياري از اين وعده ها يا اساس��ا عملي نشده اند يا 
شعارها و طرح هايي كه در رابطه با آنها داده شده، به هيچ 
جا نرسيده اند. با وجود شعارهاي كلان، تورم همچنان 
بالاي ۴۵ درصد باقي مانده، نرخ بيكاري تغيير عمده اي 
نداشته، قدرت خريد مردم در بازارهايي مانند مسكن و 
خودرو به شدت كاهش يافته و با افزايش قيمت كالاهاي 
اساسي، حالا سفره آنها نيز در خطر جدي به سر مي برد. 
طرح هاي بزرگي مانند ساخت چهار ميليون واحد خانه 
در چهار س��ال نيز مشخص نيست در چه شرايطي قرار 
ندارد و در حالي س��ال دوم دولت به پايان خود نزديك 
مي شود كه هيچ خبري از طرح هاي بزرگ اقتصادي وجود 
ندارد. در چنين شرايطي مجلس كه همراهي با دولت را 
به عنوان شعار اصلي خود برگزيده بود نيز با نزديك شدن 
به انتخابات مجلس، كمي تغيير زاوي��ه داده و با قدرت 
بيشتري از شرايط اقتصادي انتقاد مي كند. با اين وجود 
اما تنها استيضاح وزير صمت به نتيجه رسيده و مشخص 
نيست كه نمايندگان براي هفته هاي آينده چه برنامه اي 
دارند. در چنين فضايي صحبت هاي جديد رييس مجلس 
كه فشار اقتصادي بر مردم را تاييد مي كند مشخص نيست 
كه چه پشتوانه اي خواهد داش��ت. بودجه در مجلس با 
كمترين تغييرات نسبت به پيشنهادات دولت تصويب 
شده و در شرايطي كه بايد برنامه هفتم توسعه در زمستان 
سال گذش��ته به بهارستان مي رسيد با نزديك شدن به 
روزهاي پاياني ارديبهشت همچنان سرنوشت نامعلومي 
دارد. حالا باقر قاليب��اف از اين گفته كه در برنامه هفتم 
توسعه و با همكاري دو قوه، بناست كه شرايط اقتصادي 
متفاوت شود. محمدباقر قاليباف در آيين گراميداشت 
شهداي بخش رامند كه در مسجد جامع دانسفهان استان 
قزوين برگزار شد، اظهار كرد: قزوين از جهت فرهنگ، 
تمدن و مشاهير هميشه درخشيده و در جمع اين مردم 

بودن توفيق بزرگي براي ما است.
وي بيان كرد: مهم است كه در مجالس شهدا از فرهنگ 
جهاد و شهادت ياد كنيم كه پايه و اساس موفقيت هاي 
ماس��ت و موجب تداوم انقلاب اس��لامي ش��ده است. 
يكي از نكات مهم اين اس��ت كه وقتي ياد شهدا اجري 
همتاي شهادت دارد يعني اثر فرهنگي عميقي براي ما 
و جوانانمان خواهد داشت و ياد شهدا براي ما انگيزه اي 
است تا در راه اهداف مقدس شهدا با مباني اسلام و تكيه 
بر مكتب اهل بيت)ع( گام برداريم. رييس مجلس شوراي 
اسلامي خاطرنش��ان كرد: نقطه مقابل ياد شهدا غفلت 
اس��ت و زماني كه به چنين موضوع مهمي بي توجهي 
ش��ود، اهداف ش��هدا فراموش خواهد ش��د و در نتيجه 
جهت گيري ها هم به فراموشي سپرده مي شود و همين 

امر موجب سستي در كارها خواهد شد؛ بنابراين شناخت 
فرهنگ شهادت براي ساختن ايران قوي لازم و ضروري 
است. وي بيان كرد: فرهنگ دفاع تا هميشه تاريخ ماندگار 
خواهد بود و استقامت در اين فرهنگ مهم است و نشان 
مي دهد مردم ما كساني هستند كه در راه مكتب خوش 
درخشيده  و در راه رشادت ايستادگي كرده اند و ما بايد 
اين موض��وع را دايم براي خودمان يادآوري و به گونه اي 
عمل كنيم كه دش��من ناكام بماند. قاليباف با اشاره به 
اينكه نبايد آموخته هاي خود از دفاع مقدس و ثمره خون 
شهدا را فراموش كنيم، خاطرنشان كرد: شهداي مدافع 
حرم و موفقي��ت آنها تكرار فرهنگ دفاع مقدس بود كه 
موفقيت جهاني را خلق كرد. وي افزود: تجربه ما در دوران 
دفاع اين بود كه رزمندگان عنصر ايمان حقيقي را با همه 
وجود درك و باور كردند؛ در آن دوران توانايي هاي يك 
ملت و توان جوانان جامعه به رخ جهانيان كشيده شد و 
رزمندگان تا آخرين نفس منس��جم و مسوولانه در اين 
مسير حركت كردند و دشمنان ما و قدرت هاي مسلط 
آن روز با انباشت تجربه در برابر چنين ملتي كه مبتني بر 
سنت الهي گام برمي داشتند، ناكام ماندند. قاليباف يادآور 
شد: ما مديريت جهادي را به عنوان يك الگوي تربيتي 
درس��ت در جبهه آموختيم و عمل انقلابي را در يكايك 
مردم ديديم و اگر امروز در دفاع از امنيت كش��ور موفق 
هستيم اين موفقيت حاصل دفاع مقدس است، موفقيت 

سردار سليماني هم برآمده از فرهنگ دفاع مقدس بود.
وي تصريح كرد: امروز بايد به اين سوال پاسخ دهيم كه 
چرا در عرصه هاي دفاع به موفقيت هاي بزرگ دس��ت 
يافتيم ولي در جنگ اقتصادي و در جنگ تركيبي منفعل 
هستيم و اين موضوع نقطه آسيب ما شده است و دشمن 
دقيق��اً از اين نقطه ضعف بر ملت ما و نظام ما و بر انقلاب 
اسلامي فشار مي آورد و مي خواهد انتقام گذشته را از ما 
بگيرد؛ بايد به فكر باشيم كه چه بايد كرد و چه مسيري را 
بايد طي نمود. رييس مجلس شوراي اسلامي بيان كرد: 
متأس��فانه ما امروز از مسير مبتني بر سنت هاي الهي و 
فرهنگ استقامت و حركت مردمي فاصله گرفته ايم، در 
حالي كه در دوران دفاع مقدس امكانات حداقلي داشتيم 
ولي خداباوري، عدالت و ايمان حاكم بود؛ امروز در صنعت 
و اقتصاد مشكل داريم چون از فرهنگ دوران دفاع مقدس 

دور شديم و مسير را درست نمي رويم.
وي اف��زود: امروز اي��ن مردم و جوانان هس��تند كه بايد 
به اقتصاد وارد ش��وند و با خلاقيت سررش��ته امور را به 
دست بگيرند، بايد امكانات در اختيار آنها قرار بگيرد اين 

مباني انقلاب اسلامي اس��ت. اين مسوول گفت: برنامه 
۵ س��اله هفتم را بايد به گونه اي تنظيم كنيم كه با نگاه 
مساله محوري به س��مت ثبات پيش برود، با اطمينان 
مي گويم كه با چنين برنامه اي مي توانيم مردم را از اين 
سختي كه دارند نجات دهيم. وي خاطرنشان كرد: مردم 
بايد در موضوعيت باشند، براي حل مشكلات اقتصادي 
كش��ور بايد همچون دفاع مق��دس، از ظرفيت مردم با 
جهت گيري از فرهنگ شهدا اس��تفاده كنيم تا در يك 
برنامه پنج ساله به ثبات اقتصادي برسيم. رييس مجلس 
شوراي اسلامي تأكيد كرد: مردم بايد به اقتصاد و صنايع 
دفاعي ورود پيدا كنند و كارآفرين شوند و زيرساخت ها 
در اختيار جوانان كارآفرين قرار گيرد. قاليباف در پايان 
گفت: سختي هاي اقتصادي حق مردم ما نيست. در برنامه 
پنج س��اله هفتم به كمك دولت به گونه اي برنامه ريزي 
ش��ده تا در اين مدار و با نگاه مس��اله محوري به سمت 
ثبات اقتصادي پيش برويم. در كنار قاليباف، محس��ن 
رضايي معاون اقتصادي رييس جمهور نيز بدون اشاره 
به مشكلات اقتصادي از لزوم احياي روحيه مقاومت و از 
خودگذشتگي گفته است. رضايي كه در انتخابات هاي 
اخير پاي ثابت بوده و همواره از برنامه هاي جدي خود براي 
بهبود وضع اقتصادي كشور سخن گفته است، در دو سال 
گذشته در معاونت اقتصادي رياست جمهوري هيچ برنامه 
خاصي را ارايه نك��رده و كار تا جايي پيش رفته صحبت 
از كناره گيري از دولت نيز مطرح شده كه البته دفترش 
تكذيب كرده اس��ت. معاون اقتصادي رييس جمهور با 
بيان اينكه دش��منان از بيداري ملت ما به شدت هراس 
دارند، يادآور ش��د: اگر هدف ما ب��زرگ نبود ما اين همه 
سختي نمي كشيديم و از اين سختي ها بايد فهميد كه 
ما هدفمان بزرگ است و ملت ايران راه بسيار بزرگي در 
پيش گرفته اند. رضايي خاطرنشان كرد: دشمنان ما حالا 
كه فهميده اند از جنگ و محاصره اقتصادي ملت ايران 
نتيجه اي نگرفته  و مقاومت م��ردم ما را ديدند، تصميم 
گرفته اند ريشه ما را بزنند و اين ريشه همان ارزش هايي 

است كه در كشور ما بارور شده است.
وي تأكيد كرد: دش��منان ما ام��روز تصميم گرفته اند 
اعتماد به نف��س، خودباوري و ارزش هاي اس��لامي - 
ايراني ما را از نس��ل نوجوان و جوانمان  بگيرند و اينكه 
به تازگي موضع حجاب را مطرح كرده اند مي خواهند 
كش��ور را دو قطبي و بين مردم ما اختلاف ايجاد كنند.

رضايي اضافه كرد: ايران اس��لامي دنبال ساختن يك 
تمدن بزرگ است و در اين مسير توطئه هاي دشمنان 

همچنان ادامه خواهد داش��ت و ما براي اين هدف بايد 
راه شهدا را بپيماييم كه اين مسووليت بسيار سنگين 
اس��ت. معاون اقتصادي رييس جمهور در ادامه گفت: 
اين ارزش هاي اس��لامي- ايراني است كه ما را به هدف 
بزرگمان مي رساند و شهدا دارند به ما مي گويند كه نااميد 
نش��ويد و ارزش هاي الهي تان را از دست ندهيد. وي با 
بيان اينكه در حال حاضر ارزش هاي اسلامي در كشور 
ما تضعيف شده  است، اظهار كرد: براي رسيدن به اين 
هدف بزرگ در گام اول بايد ارزش هايي مثل فداكاري، 
برادري، خودباوري و ... در كش��ور ما احياء شود چراكه 
متأسفانه اين ارزش ها در كش��ور ما تضعيف شده اند. 
رضايي افزود: امروز پيشرفت هاي نظامي ما با تجهيزات 
بزرگ ترين قدرت هاي دنيا برابري مي كند و دشمنان 
تلاش مي كنند كه جلوي پيش��رفت هاي ما را بگيرند 
چراكه آنها از اينكه اين پيش��رفت ها در حوزه صنعت، 
خودروسازي و كشاورزي ما اتفاق بيفتد، هراس دارند. 
وي در بخش ديگري از س��خنانش گفت: اينكه امروز 
دش��منان ما موضوع زن را مورد توجه ق��رار داده اند به 
خاطر اين است كه آنها از نقش مادري زنان ما در دوران 
هشت سال دفاع مقدس ترسيده اند. معاون اقتصادي 
رييس جمهور با اشاره به اينكه مردم غزه از شهداي ما 
الگ��و و الهام گرفته اند و با ايس��تادگي و مقاومت دارند 
دش��من را زانو در مي آوردند، يادآور ش��د: بزرگ ترين 
درس اين يادواره ها اين اس��ت كه ما وصيت نامه شهدا 
را مطالعه كنيم كه چگونه اين ش��هدا با دس��ت خالي 
توانستند مشكلات را حل كنند. رضايي تصريح كرد: ما 
نمي خواهيم بگوييم كه امروز ما در اداره كشور مشكل 
نداريم و توانس��ته ايم از همه فرصت ها استفاده كنيم 
بلكه بايد تلاش كنيم تا اين ضعف ها برطرف شود. وي 
در پايان بيان كرد: متأسفانه دولت مخروبه اي از دولت 
گذشته تحويل گرفت و اگر طي اين چند سال اخير در 
راه ش��هدا ترديد نمي شد به طور قطع امروز وضع ما در 
صنعت و كشاورزي خيلي بهتر بود در صورتي كه طي 
اين س��ال ها عده اي دنبال اين بودند كه ريل و مس��ير 
توسعه انقلاب را عوض كنند. تاكيد دوباره بر عملكرد 
ضعيف دولت قبل آن هم در شرايطي كه دو سال از عمر 
دولت فعلي گذشته، مشخص نيست كه مبنايي دارد و در 
حالي كه فشار اقتصادي بر مردم با توجه به صحبت هاي 
رييس مجلس همچنان ادامه دارد، بايد ديد كه آيا برنامه 
هفتم توسعه گره گشا خواهد بود يا همچنان دو قوه بهبود 

اوضاع را به آينده نامعلوم گره خواهند زد. 
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شرط صفر نشدن شانس
احياي برجام

مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي در گفت وگويي 
با تاكيد بر اهميت تداوم تعامل ميان آژانس و ايران در 
روند احياي توافق هس��ته اي، گفت كه اگر اين تعامل 
و همكاري بد ارزيابي شود، ش��انس احياي اين توافق 
به صفر مي رس��د. به گزارش شبكه سي بي سي كانادا، 
رافائل گروسي مديركل آژانس بين المللي انرژي اتمي در 
بخشي از گفت وگو با اين شبكه گفت كه شانس بازگشت 
ايران به برجام )توافق هسته اي( و احياي اين توافق اندك 
است، اما حفظ تعامل با تهران در اين زمينه اهميت دارد.

مديركل اين نهاد بين المللي كه ناظر بر جنبه هاي فني 
اجراي برجام در ايران است، افزود: احتمال بازگشت به 
ميز مذاكره وجود دارد، اما اگر تعامل ميان ايران و آژانس 
بد ارزيابي شود و همكاري آنها خوب نباشد، اين شانس 
به صفر مي رس��د. مذاكرات احياي توافق هسته اي در 
وين ب��ا روي كار آمدن دولت جو باي��دن در امريكا در 
س��ال ۲۰۲1 آغاز ش��د، اما پس از چند ماه مذاكره به 
دليل برخي مسائل حل نشده با وقفه روبرو شد. دولت 
امريكا عليرغم ادعاي آن مبني بر در اولويت قرار دادن 
ديپلماسي براي رسيدگي به موضوع هسته اي ايران، در 
مدت اخير با مطرح كردن ادعاهايي عليه ايران، از جمله 
حمايت نظامي از روس��يه در جنگ اوكراين-ادعايي 
كه از سوي تهران و مسكو رد شده است-همچنين در 
پيش گرفتن رويكردي مداخله جويانه نسبت به امور 
داخلي ايران، مي گويد برجام فعلا در دستور كار آن قرار 
ندارد. با اين وجود، مقامات ايران گفته اند در صورتي كه 
شركاي غربي توافق اراده سياسي لازم را نشان دهند، 
آماده نهايي كردن توافقي خوب براي لغو تحريم ها در 
مذاكرات وين هستند كه در راستاي منافع ملي ايران 
باشد. دولت امريكا در سال ۲۰1۸ و در دوران دولت دونالد 
ترامپ با ناقص  تلقي كردن توافق هسته اي از آن خارج 
شد. در ادامه اين گفت وگو، مديركل آژانس بيان كرد: 
توافق انجام شده بين ايران و آژانس در ماه مارس سال 
ميلادي جاري )اواخر اسفند 1۴۰1(، گامي در مسير 
درست بود و به نفع تمام طرفين توافق هسته اي است 
كه روند همكاري سازنده با ايران در پيش گرفته شود. 
گروسي پيش تر نيز درباره سفرش به ايران در ماه مارس 
از گشايش هايي در زمينه توافق با ايران درباره مسائل 
پادماني خبر داده بود. محمد اس��لامي رييس سازمان 
انرژي اتمي ايران نيز در اين باره گفته بود » روند مذاكرات 
در حال پيشرفت و پيگيري است و هر روز هيات هاي فني 
و كارشناسي ميان ايران و آژانس در رفت و آمد و ارتباط 

هستند و به موقع درباره نتايج كار گزارش مي دهيم.«

ناشران منتظر خبرهاي خوش 
در زمينه تأمين كاغذ باشند

رييس جمه��ور در شش��مين روز برگ��زاري 
سي و چهارمين نمايش��گاه بين المللي كتاب تهران 
به مصلاي ام��ام خميني)ره( رف��ت و پاي حرف ها 
و دغدغه هاي ناش��ران و فعالان حوزه كتاب و نش��ر 
نشست. سيد ابراهيم رييس��ي صبح روز سه شنبه 
ب��ا حضور در مص��لاي ام��ام خمين��ي )ره( تهران 
از غرفه هاي مختلف س��ي و چهارمين نمايش��گاه 
بين المللي كتاب تهران بازديد كرد. رييس جمهور 
با توجه به اهميت مس��ائل حوزه كودك و نوجوان، 
بازديد خود را به صورت خاص از سالن ناشران كودك 
و نوجوان آغاز كرد. در اين بازديد دو س��اعت و نيمه 
ك��ه وزير فرهنگ  و ارش��اد اس��لامي و مديران اين 
وزارتخانه در حوزه كتاب و نشر نيز حضور داشتند، 
ناشران و فعالان حوزه نشر درباره دغدغه هاي حوزه 
كتاب ب��ا رييس جمهور گفت وگ��و كردند. »تأمين 
كاغذ با كيفيت و ارزان قيمت« از مهم ترين دغدغه ها 
و مطالبات فعالان حوزه نشر بود كه رييس جمهور 
با تش��ريح اقدامات دولت در اين زمينه، اعلام كرد با 
توجه به امكانات كشور و تدابيري كه انديشيده شده، 
ناش��ران به زودي خبرهاي خوشي در اين خصوص 
خواهند شنيد. رييسي در گفت وگو با ناشران و فعالان 
حوزه كتاب با تاكيد بر »پرهيز از غلبه ترجمه بر تأليف 
در حوزه نشر« به كارهاي انجام شده توسط مولفين 
و ناش��رين حوزه كودك و نوجوان اش��اره و تصريح 
كرد: همانطور كه نسبت به تغذيه و سلامت جسمي 
كودكان و نوجوانان حساس هستيم، بايد نسبت به 
سلامت فكري و انديش��ه آنها نيز با حساسيت ويژه 
برنامه ريزي كنيم. رييسي ادبيات كودك و نوجوان 
را يكي از قالب ه��اي مهم براي انتقال مفاهيم عالي 
دانست و افزود: كيفيت چاپ و نشر آثار هم به اندازه 
محتوا مهم است تا كتاب ها براي كودكان و نوجوانان 
جاذبه داشته باشد. »توليد محتواي مناسب و به روز 
براي ارتقاي فكري و فرهنگي كودكان و نوجوانان«، 
»بهره گيري از انديشه و خلاقيت نوجوانان و جوانان 
در تأليف و نگارش كتاب«، »همكاري وزارتخانه هاي 
فرهن��گ و ارش��اد و آم��وزش و پ��رورش با بخش 
خصوصي در انتشار كتاب هاي آموزنده براي كودك و 
نوجوان« و »توزيع مناسب و دسترسي آسان و ارزان 
مخاطبان و علاقه مندان ب��ه كتاب در اقصي نقاط 
كشور« از ديگر تأكيدات رييس جمهور در گفت وگو 

با ناشران و فعالان حوزه كتاب بود.

ارسال پرونده شكايت روحاني
از ازغدي به دادگاه ويژه روحانيت

پرونده شكايت حسن روحاني از رحيم پور ازغدي به 
دليل روحاني بودن وي به دادگاه ويژه روحانيت ارسال 
شد. به گزارش مركز رسانه قوه قضاييه، 1۹ ارديبهشت 
ماه حجت الاسلام والمسلمين حس��ن روحاني، در 
نامه اي به قوه قضاييه، خواس��تار پيگيري حقوقي و 
رسيدگي قضايي نس��بت به اتهامات مطرح شده از 
سوي حسن رحيم پور ازغدي عليه وي و همكارانش 
ش��د. بر اس��اس آخرين خبر پرونده اين شكايت از 
رحيم پور ازغدي با توجه به روحاني بودن وي جهت 
رسيدگي به دادگاه ويژه روحانيت ارسال شده است.

جزييات توافقات ايران
با ساير كشورها در اجلاس جده

وزير ام��ور اقتصاد و داراي��ي توضيحاتي را درمورد 
توافقات انجام شده ايران با ساير كشورها در حاشيه 
اجلاس جده ارايه كرد. س��يد احس��ان خاندوزي 
با اش��اره به اجلاس جده كه با حضور ۵۷ كش��ور 
اس��لامي در عربستان برگزار ش��د، اظهار كرد: در 
اين اجلاس توافق خوبي با بانك توس��عه اسلامي 
صورت گرفت و قرار شد اجراي پروژه هاي عمراني 
و س��رمايه گذاري كه چند سالي دچار تأخير شده 
بود سرعت بگيرد. همچنين از فرصت ديپلماسي 
اقتصادي و پيگيري سياست همسايگي و منطقه اي 
دولت در اين س��فر بهره مند ش��ديم و توانستيم با 
طرف هاي اقتصادي خود وارد مذاكرات س��ازنده 
شويم. در اين اجلاس مذاكرات دوجانبه بين ايران و 
عمان، ايران و امارات و ايران و عراق صورت گرفت. 
وي ادامه داد: همچنين جلسه سازنده اي بين بنده 
و همتاي سعودي برگزار شد كه در آن جلسه با توجه 
به ازسرگيري روابط سياسي بين ايران و عربستان، 
مقامات سعودي تأكيد كردند كه بايد زمينه هاي 
اقتصادي هم به سرعت فراهم شود. به طور كلي هم 
حضور ايران در اين اج��لاس و هم بيانيه اي كه در 
اجلاس پاياني ارايه كرديم، با اس��تقبال گرم طرف 
عربستاني مواجه شد. وزير اقتصاد با تاكيد بر اينكه 
در مورد تس��هيل فرايند حج چه از جهت مسائل 
بانكي و چه از جهت موض��وع پروازها و همچنين 
رفت و آمد تجار ايراني با طرف عربستاني گفت وگو 
كرديم و مورد استقبال آنها قرار گرفت، گفت: قرار 
شد ظرف سه ماه آينده هيات هاي بخش خصوصي 
و مديران عامل شركت هاي دو كشور براي رسيدن 
به توافقات بخش خصوصي جلسات سازنده داشته 
باشند. در حوزه سرمايه گذاري هم پيشنهاداتي از 
سوي طرفين مطرح و قرار شد در پيگيري هاي آتي 
به سرانجام برسد. خاندوزي ادامه داد: همچنين قرار 
شد سرمايه گذاري مشترك در حوزه نفت و گاز و هم 
در بخش هايي كه اقتصاد ايران توانمندي صادرات 
خوبي دارد از جمله محصولات دانش بنيان اعم از 
توليدات حوزه نانوبيوتكنولوژي، دارويي، نيروگاهي، 
ترانزيت، و راه و حمل و نقل اقداماتي صورت بگيرد.

ممنوعيت معامله با دلار
در عراق

در جديدترين اقدام مقام��ات عراقي براي كنترل 
نوس��ان نرخ ارز در بازار س��ياه، وزارت كشور عراق 
معامله ب��ا دلار امري��كا را ممنوع كرده اس��ت. به 
گزارش نش��نال نيوز، اين اطلاعيه غافلگيركننده، 
نشان دهنده تلاش��ي براي كاهش شكاف بين نرخ 
رسمي ارز و نرخ ارز در بازار سياه است كه به افزايش 
قيمت ها دامن زده و خش��م عراقي ها را برانگيخته 
اس��ت. اين وزارتخانه گفت: »دينار واحد پول ملي 
عراق اس��ت. تعهد ش��ما به معامله ب��ا آن به جاي 
ارزهاي خارجي، حاكميت و اقتصاد كشور را تقويت 
مي كند.« اين سازمان بيان كرد كه معامله با ارزهاي 
ديگر »نقض قانوني است و مجازات دارد« و تهديد 
كرد »هركسي كه تلاش كند دينار و اقتصاد عراق را 
تضعيف كند، پاسخگو خواهد بود«. سرتيپ حسين 
التميمي به نش��نال گفت كه اداره مبارزه با جرايم 
سازمان يافته وزارت كش��ور عراق، نيروهاي خود 
را به بازارهاي سراسر بغداد و ساير شهرها فرستاده 
و از بازرگانان خواسته اس��ت تا تعهدي را مبني بر 
فروش كالاها فقط به دين��ار امضا كنند. التميمي 
كه رياست بخش عمليات اين اداره را بر عهده دارد، 
گفت: »هدف اين كارزار گسترده، حفاظت از دينار 
اس��ت و نمايندگاني از بانك مركزي ع��راق و اداره 
اطلاعات وزارت كشور به گشت ها پيوستند«. وي 
افزود: افرادي كه اين تعهد را نقض كنند با جريمه 
يك ميليون دينار عراقي )حدود ۶۸۰ دلار( روبرو 
خواهند شد. سرتيپ حسين التميمي اظهار كرد: 
در ص��ورت تكرار اين تخلف، متخل��ف به مجازات 
حبس تا يك سال به اضافه يك ميليون دينار عراق 
به عنوان جريمه مالي محكوم خواهد شد. در صورت 
تخلف س��وم، اين جريمه دو برابر مي شود و پروانه 
كسب باطل مي شود.« معاملات بازار با دلار در روز 
دوشنبه به صورت مخفيانه انجام شد و صرافي ها از 
ترس دستگيري توسط عوامل مخفي، دلار را فقط به 
مشتريان مورد اعتماد و با نرخ بازار سياه مي فروختند. 
جنگ خليج فارس در س��ال 1۹۹1 و به دنبال آن 
تحريم هاي اقتصادي ش��ديد تحميل شده توسط 
س��ازمان ملل و تهاجم به رهبري ايالات متحده در 
س��ال ۲۰۰۳ باعث كاهش قابل توجه ارزش دينار 
عراق ش��د. در نتيجه عراقي ها به دلار امريكا روي 
آورده اند و طيف گسترده اي از معاملات، از تجارت 
عمده تا خرده فروش��ي، با آن تسويه مي شود«. در 
۶ ماه گذش��ته، دولت عراق ت��لاش كرده تا بحران 
ارزي را كه منجر به افزايش قيمت كالاها ش��ده و 
معترضان را به خيابان ها آورده است، متوقف كند. 
از اواخر نوامبر، دينار عراق پس از تشديد رويه هاي 
ايالات متحده ب��راي نقل و انتق��الات بين المللي، 
نوسانات بيشتري را تجربه كرد و برخي واشنگتن 
را مسوول مشكلات دينار مي دانند. ايالات متحده 
از انتقال دلار به كش��ورهاي تحت تحريم از جمله 
س��وريه و لبنان از طريق حراج ارز خارجي توسط 
بانك مركزي عراق شكايت كرده است.  از آن زمان، 
بانك فدرال رزرو نيويورك تدابير سختگيرانه اي 
در مورد درخواس��ت هاي مب��ادلات بين المللي 
عراق اعمال كرده اس��ت، بس��ياري از آنها را رد 
كرده و برخي ديگر را به تاخير انداخته كه منجر 
به افزايش تقاضا براي دلار امريكا در عراق ش��ده 
اس��ت. همچنين چندين بانك عراقي مظنون به 
پولشويي و انجام معاملات مشكوك را در ليست 
س��ياه قرار داده اس��ت. در حالي كه نرخ رسمي 
مبادله در برابر دلار 1۳۰۰ دينار ثابت شده است 
اما ارز روز يكشنبه در بازار سياه حدود 1۴۷۰ بود.

از تاييد فشار بر مردم تا تاكيد بر لزوم فداكاري

نگاهي به آنچه در انتخابات تركيه گذشت

برنامههفتمتوسعهگرهازكاردولتومجلسبازميكند؟

چرا اردوغان بهتر از نظرسنجي ها ظاهر شد
چند روز پيش از برگزاري حساس ترين انتخابات تاريخ 
تركيه مدرن، اكثر نظرسنجي ها نشان مي داد كه رجب 
طيب اردوغان از نماينده اپوزيسيون عقب تر است. اما در 
انتخابات يكشنبه پيشتازي اردوغان از رقيبش تعجب 

ناظران و راي دهندگان را به دنبال داشت.
خبرگزاري الجزيره در نوش��ته اي به دلايل اختلاف 
نظرس��نجي هاي پي��ش از انتخاب��ات ب��ا خروجي 
صندوق هاي راي در انتخابات تركيه پرداخته اس��ت: 
با ش��مارش بيش از ۹۹ درصد آرا، مش��خص شد كه 
رجب طيب اردوغان، رهبر حزب »عدالت و توسعه« 
و رييس جمهوري تركي��ه ۴۹.۵1 درصد آرا را به خود 
اختصاص داده است. در مقابل، كمال قليچداراوغلو، 
نماينده برجسته اپوزيسيون و رهبر حزب »جمهوري 
خلق« ۴۴.۸۹ درصد راي هاي مردمي را به دست آورد.

از آنجا كه هيچ يك از دو نامزد بيش از ۵۰ درصد آراي 
صندوق ها را به خود اختصاص ندادند، انتخابات به دور 
دوم كشيد و قرار است در ۲۸ مه )هفتم خرداد( ميان 
اردوغان و قليچداراوغلو برگزار شود. سونار كاگاپتاي، 
عضو ارشد »انستيتو واش��نگتن براي سياست خاور 
نزديك« با بي��ان اينكه نتايج انتخاب��ات با انتظارات 
هم خواني نداشت، مي گويد: اينكه اردوغان تقريبا سه 

درصد از قليچداراوغلو جلوتر بود، مايه تعجب است.
موسس��ه نظرس��نجي »كندا« در تحقيقي كه پيش 
از انتخاب��ات انجام داد، اعلام كرد ك��ه ۴۹.۳ درصد از 

ش��ركت كنندگان به قليچداراوغلو و ۴۳.۷ درصد به 
اردوغ��ان راي مي دهن��د. يك تحقيق ديگر توس��ط 
موسسه تحقيقات سياسي »گزيچي« نشان داده بود 
كه قليچداراوغلو با ۴۶.۹ درصد محبوبيت، يك درصد 

از اردوغان پيشتاز است.

   نظرسنجي هاي سياست زده
با اين حال، روزنامه نگار الجزيره در استانبول گفت كه 
به طور كلي نظرسنجي ها در تركيه چندان قابل استناد 
نيس��تند. اين روزنامه نگار گفت: پي��ش از انتخابات، 
بسياري از موسسات نظرسنجي به اين متهم شدند كه 
جهت گيري هاي سياسي خود را در نظرسنجي هايشان 
اعمال كرده اند. اين بدين معناس��ت كه موسس��ات 
نظرسنجي سياست زده شده و سعي دارند در نتيجه 
انتخابات تاثير بگذارند. نظرسنجي ديگري در 1۰ و 11 
مه كه با شركت ۴۰۰۰ راي دهنده برگزار شد، نتيجه 
گرفت كه قليچداراوغلو با ۵1.۷ درصد آرا در همان دور 

اول انتخابات كار را يكسره خواهد كرد.
وقتي محرم اينج��ه، رهبر حزب »مملكت« چند روز 
پيش از انتخابات از رقابت ها كناره گيري كرد، انتظار 
مي رف��ت آراي قليچداراوغلو و ائتلاف ش��ش حزبي 
»ملت« افزايش ياب��د. با اين ح��ال، در روز انتخابات 
ديديم كه نام اينجه هن��وز روي برگه هاي راي گيري 
وج��ود دارد و او ۰.۴۴ درصد از آرا را به خود اختصاص 

داد كه طبيعتا با توجه به كناره گيري اش، اين راي ها 
به عنوان آراي باطله محسوب مي شوند. يكي از اندك 
نظرس��نجي هايي كه پيروزي اردوغان را پيش بيني 
كرد، نظرسنجي موسسه »اوپتيمار« بود كه بسياري 
آن را يك نهاد نزديك ب��ه دولت تركيه مي دانند. اين 
موسس��ه پيش بيني كرد كه اردوغان با ۵۰.۴ درصد 
آرا، پيروز انتخابات خواهد شد. سينان اوغان از ائتلاف 
»آتا« كه سومين نامزد اين انتخابات بود، ۵.1۷ درصد 
آراي مردمي را به خود اختصاص داد و حيرت ناظران را 
برانگيخت. اين نامزد ملي گرا در اكثر نظرسنجي ها تنها 
بين دو تا چهار درصد آرا را به خود اختصاص داده بود.

از آنج��ا ك��ه آراي اختصاص يافته به س��ينان اوغان، 
در دور دوم انتخابات مي��ان قليچداراوغلو و اردوغان 
تقسيم خواهد شد، احتمالا او نقشي كليدي در تعيين 
سرنوشت اين دور از انتخابات رياست جمهوري تركيه 

خواهد داشت.

   پايگاه مردمي اردوغان در زلزله نلرزيد
با اين حال، عملكرد اردوغان در دور اول انتخابات ترس 

به دل حاميان اپوزيسيون انداخته است.
انتخاب��ات رياس��ت جمهوري و پارلماني يكش��نبه 
نمايانگر بزرگ ترين چالشي بود كه در حكومت ۲۰ 
ساله اردوغان متوجه اين رييس جمهوري تركيه شده 
است. او از 1۹۹۴ كه در انتخابات شهرداري استانبول 

پيروز شد، در هيچ انتخاباتي شكست نخورده است. 
اين انتخابات در حالي برگزار شد كه افزايش هزينه 
زندگي و تورم افسارگس��يخته به يكي از بحران هاي 

جدي مردم تركيه تبديل شده است.
بسياري بر اين باور بودند كه زلزله ماه فوريه سال جاري 
در تركيه مي تواند محبوبيت اردوغان را از بين ببرد. او 
و دولتش به اين متهم ش��دند كه واكنش نامناسبي 
به زلزله داش��ته و همچنين قوانين را در صدور مجوز 
ساخت وس��از نادي��ده گرفته اند. منتق��دان اردوغان 
مي گويند كه اين دو عامل باعث شد تا بيش از ۵۰ هزار 

شهروند تركيه جان خود را از دست بدهند.
با اين ح��ال، خبرنگار الجزي��ره مي گويد كه مناطق 
جنوبي تركيه كه بيش از همه از زلزله آسيب ديدند، 

هنوز حامي ائتلاف اردوغان هستند.
اين روزنامه نگار مي گويد: اين مناطق كه از زلزله آسيب 
ديدند، از پايگاه هاي قدرتمند ديرينه حزب عدالت و 
توسعه محسوب مي ش��وند و بعد از زلزله هم وفاداري 

مردم اين مناطق به اردوغان متزلزل نشده است.
او ادامه مي دهد: گرچه در نخستين روزهاي بعد از زلزله 
مردم از عملكرد كند دولت در امدادرس��اني ناراضي و 
خشمگين بودند، و گرچه هنوز هم به دليل شروع نشدن 
عمليات بازسازي به شكل جدي، نارضايتي هايي وجود 
دارد، اما عدالت و توسعه حمايت اين منطقه را از دست 

نداده است.



تحليل

خبر كوتاه

ادامه از صفحه اول|
   صد رحمت به دايي جان ناپلئون!

او به مناظره اخير اقتصادي در شبكه افق اشاره كرد و گفت: در 
گفت وگويي در تلويزيون مسائلي مطرح شد كه مناقشه هاي 
مختلفي به آن وارد است اجمالا آنچه در اين گفت وگو مطرح 
شد نه نسبتي با علم داشت نه با اخلاق و نه نسبتي با مسائل 
جدي مبتلابه كشورمان. اما اين جلسه چرخيد و چرخيد و 
مباحث مختلفي را مطرح كردند تا اينكه يك باره همه چيز 
كنار رفت و گويي كساني با كشف و شهود متوجه شدند كه 
اصول اقتصادي قانون اساسي ما با ترفندهايي از ناحيه روس ها 
قالب شده و به برجسته ترين اسلام شناسان قرن بيستم كه 
بخشي از آنها مس��تقيما در مجلس خبرگان قانون اساسي 
حضور داشتند اتهاماتي زده شد. اينكه چطور ماجرا به اينجا 
رسيد و صحنه آرايي غيرمتعارف و مشكوكي شد كه به سبكي 
كه در ادامه توضيح خواهم داد طوري اين صحنه آرايي صورت 
گرفت كه بايد گفت صد رحمت به دايي جان ناپلئون! سر و 
كله كيانوري و اوليانوفسكي و اوشانا پيدا شده و همه هم در 

حيطه اصول اقتصادي تحت تاثير ماجرا سازي قرار گرفتند.
او افزود: از جنبه روش شناختي يكي از حياتي ترين مسائلي 
كه در امور اجتماعي و انساني، ادراك انسان را تحت تاثير قرار 
مي دهد وقوف روش شناختي و نقص اطلاعاتي انسان هاست 
كه باعث مي شود اين نوع تلاش ها را توطئه آميز و توهم آميز 
نبينيم و حمل بر صحت كني��م. اتفاقا اين حمل بر صحت 
تمدن س��از بوده و مثلا در اقتصاد به صورت نمادين در سال 
1974 همزمان ب��ا اعطاي جايزه اقتص��ادي نوبل به گونار 
ميردال، به فردريش فون هايك هم اين جايزه اعطا مي شود. 
گرچه به گمان من بين اين دو فاصله زياد است و كساني ميردال 
را با اسميت كه مقام تاسيسي دارد، مقايسه كرده اند و نشان 
داده اند كه او همه صلاحيت هاي يك بنيانگذار را دارد و حتي 
مزيت هايي دارد كه اسميت هم نداشته است، در چارچوب 
وقوف روش ش��ناختي و نقص اطلاعات انسان ها، فردريش 
هايك هم محترم است و ماركسيست ها محترم هستند تا 
آنج��ا كه در قواره علم در رويكرد نظري به آنها نگاه كنيم. اما 
وقتي مساله از ساحت ادب علمي خارج مي شود و برچسب زني 

و خلاف گويي اتفاق مي افتد بايد حواسمان را جمع كنيم.
مومني ادامه داد: اگر كسي مي خواست با ادب علمي نشان 
دهد كه آيت الله بهشتي تحت تاثير انديشه چپ بود بايد تعريف 
عملياتي خود از مفهوم چپ را ارايه مي كرد. وقتي اين كار را 
نمي كنند و بعد خلاف گويي و شائبه ايجاد مي شود ديگر حمل 
بر صحت كردن، دشوار است. او گفت: در صحبت هاي عمومي 
اين را مطرح كرده ام كه انديشه اسلامي سابقه اش هزار سال 
بيشتر از ليبراليسم و ماركسيسم است و وقتي آيت الله شهيد 
بهشتي به عنوان يك مسلمان عالم در استانداردي كه در قرن 
بيستم بي نظير بوده، به مالكيت خصوصي و آزادي فردي و 
انتخاب گري انسان مي پردازد، او را به تمايلات ليبرالي متهم 
مي كنند يا اگر مباحث مطرح او در باب عدالت اجتماعي را 
تحت تاثير تمايلات سوسياليستي مطرح كنيم دچار خطا 
شده ايم؛ چرا كه هر آدم اهل خردي مي فهمد كه اين احترامي 
كه شهيد بهشتي به مالكيت خصوصي يا از آن سو به عدالت 
اجتماعي مي گذارد در قالب دستگاه فكري اسلام است كه 

سابقه اي هزار سال بيش از ماركسيسم و ليبراليسم دارد.

سه گروه دانايي مشهود در تدوين قانون اساسي
او ادامه داد: قانون اساسي از نظر كيفيت با همه نقد هايي كه 
شخصا به آن دارم في حد ذاته از اين نظر نزد من بسيار گرامي 
است و يكي از بي نظيرترين تركيب ها از سه گروه دانايي در اين 
سند قابل مشاهده است. اين سه گروه دانايي عبارتند از اول: 
»شناخت بسيار عميق از تاريخ اقتصادي سياسي و اجتماعي 
ايران«، دوم: »آگاهي نس��بتا عميق از آخرين دستاوردهاي 
نظري دانش توسعه« البته تا آن زمان؛ و سوم: »برخورداري 
از يكي از به روزآمدترين فهم هاي متناسب با اقتضائات زمانه 

از ديدگاه اسلامي.«
فرشاد مومني با بيان اينكه اظهاراتي كه درباره چپ گرايانه 
بودن اصول اقتصادي قانون اساس��ي زده ش��ده است تا مرز 
بي صلاحيتي هيچ ردي از آگاهي به اين سه گروه معرفت ها 
را ظاهر نمي كند، تصريح ك��رد: اگر مثلا در اصول اقتصادي 
قانون اساسي تقدم رتبه اي نسبت به دولت مي بينيد، اين به 
معناي تمايل دولت سالاري نيست بلكه به دليل فهم عميق 
از مساله توسعه و جزو اصول موضوعه توسعه است كه دولت 
نقش كليدي در سرنوشت جامعه اش داشته باشد و هيچ اتفاق 
مطلوبي هم به صورت تصادف��ي رخ نمي دهد چرا كه اراده و 
انديشه و سازمان مناسب خود را مي خواهد. از اين زاويه توجه 
داشته باشيد كه بالغ بر دوسوم برندگان جايزه نوبل در حيطه 
اقتصاد تا قبل از تدوين قانون اساسي، كساني هستند كه بر 
محور نقش تعيين كننده دولت براي غلبه بر در دوگانگي هاي 
اقتصادي و اجتماعي و فناورانه جايزه نوبل گرفته اند. مساله 
مداخله دولت در آن شرايط يك اصل موضوعه بديهي براي 
جايزه گيرندگان نوبل بوده تا حدي كه آندره فوتن در كتاب 
»تاريخ جنگ سرد« مستنداتي ذكر مي كند كه آن زمان اگر 
كسي سخن از احاله امور به بازار مي گفت تصور عموم اين بود 
كه مشاعر او بايد كنترل شود. او را فردي مشكوك مي دانستند 
كه مي خواهد براي فاجعه اي مثل جنگ جهاني بسترسازي 
كند و نابرابري و زورگويي را برگرداند. در آن ش��رايط كه آن 
جايگاه براي دولت در نظر گرفته شده در عين حال در قانون 
اساسي تمهيداتي انديشيده شد كه دولت كارفرماي بزرگ 
نباشد. حال اگر چنين سندي را با اين وقوف متهم كنيم كه 

تحت تاثير توده اي ها بوده، يك جنايت عليه بشريت است.

انقلابيون نسبت به روس ها هم حساس بودند
او افزود: هر كس انق��لاب را درك كرده باش��د مي داند اين 
مباحث با چه ميزان از انصاف و علم مطرح مي ش��ود. اتفاقا 
حساس��يت جامعه ما در زمان انقلاب نسبت به جنايت ها و 
دسيسه هاي روس ها اصلا كمتر از انگليسي ها و امريكايي ها 
نبود و ببينيد چق��در كتاب و مقاله در آن زمان در افش��اي 
خيانت هاي پرشمار بلشويك هاي روسي عليه جريان هاي 
اس��تقلال طلب و آزاديخواه در ايران انتشار يافته است و اگر 
توده اي ها تظاهر مي كردند كه با امام خميني همراهي دارند، 
همه مي فهميدند كه اين هم جزو دسيسه هاي روس هاست. 

اين نياز به كشف و شهود نداشت. در حالي كه بيش از دو سوم 
جمعيت كنوني ايران آن ايام را درك نكرده اند، داستان سرايي 
و دروغ پردازي هايي از اين دست انصاف نيست و به كلي از ادب 
علمي هم خارج است و حمل بر صحت كردن اين حرف ها را 

دشوار مي كند.

   بدون بخ�ش مولد و توس�عه گرا، نجاتي براي 
ايران نيست

مومني با بيان اينكه »بهشتي ستيزي و ملكوك كردن يكي 
از چهره هاي درخشان چهره هاي ديني و سياسي صد ساله 
اخير ايران، واقعا چه مشكلي را حل مي كند؟!« افزود: مسائل 
ما حدالمقدور همانطور كه هست ديده شود. وقتي در قانون 
اساسي ما گفته مي شود به تمهيداتي مبتني بر دوران گذار 
نياز داريم، براي اين است كه بخش خصوصي ما وجه غالبش 
مولد شود و از بدآموزي هاي تاريخي نجات يابد و با نگاه از اين 
دريچه، تلاش هاي خارق العاده شده است كه ظرفيت ايجاد 
كند. اين به معناي ناديده گرفتن بخش خصوصي نيست و 
به حكم اسلام ش��ناس بودن، بخش اعظم اعضاي خبرگان 
مي دانس��تند كه بدون بخش مولد و توسعه گرا نجاتي براي 

ايران متصور نيست.

   درباره كارنامه اقتصادي پهلوي نه غلو كنيم و  
نه بي انصافي

وي تصريح كرد: كساني اشك تمساح مي ريزند كه با صنعت 
پهلوي چنين و چنان برخورد شد، بدانند كه ما الان كارشناسي 
در اس��تاندارد بايزيد مردوخي اس��تاد ارجمند در صنعت و 
توسعه صنعتي در ايران نداريم؛ ايشان در سال 66 در همايش 
دانشكده اقتصاد دانشگاه تهران در مقاله خود درباره مواجهه 
با شوك معكوس نفتي؛ براي اينكه نشان دهد كه بايد واقع 
بين باشيم، اين تعبير را به كار بردند كه »محاسبه هاي ما در 
سازمان برنامه و بودجه نشان مي دهد كه در زمان تحويل گيري 
اقتصاد از رژيم پهلوي توان صنعتي ايران در حدي بود كه كل 
صادرات صنعتي ايران در بهترين حالت مي توانست نيازهاي 
وارداتي سه روز بخش صنعت را تامين كند«. اين يعني ما بايد 
خيلي حواسمان را جمع كنيم. بي انصافي در زحماتي كه در 
پهلوي كشيده شده خلاف عقل و اخلاق است اما غلو كردن 
و دروغ گفتن و اشك تمساح ريختن هم همين حكم را دارد 
و رسالت علم مي گويد واقعيت را همانطور كه هست ببينيم. 
اگر شما مي بينيد كه آرايش قوا را در زمان پيروزي انقلاب آن 
طور طراحي كردند كه مسووليت هاي خطير براي دولت در 
نظر بگيرند؛ به همان اندازه متكي به واقع بيني هاي عالمانه به 
بدآموزي بخش خصوصي و بي رغبتي به دلالي و سوداگري 
است. به همان اندازه متكي به دانايي و توسعه است و مبتني بر 

آموزه هاي اسلامي است.

   كارنامه افتخارآميز براي پايبندان 
به قانون اساسي

اين استاد دانشگاه علامه با اش��اره به كتاب »كارنامه دولت 
جنگ« اظه��ار كرد: در اين كتاب با اس��تناد به كار بس��يار 
ارزش��مندي كه بانك جهاني انجام داده بود، نشان دادم كه 
طي آن 10 س��ال و در مقايسه با قبل از انقلاب ميزان اتكا به 
رانت نفتي در اداره اقتصاد ملي از حدود 34 درصد به كمتر از 
15 درصد رسيد و اين افتخار ارزشمندي است كه به اندازه 
بزرگي اهميتش، بايد درك شود. دولت جنگ، رانت نفتي را 
كاهش داد و فعاليت هاي مولد را جايگزين كرد. در مقاله اي با 
عنوان »نحوه مواجهه با مازاد درآمد نفتي در سه تجربه شوك 
قيمت نفت« كه سال 90 در اقتصاد و جامعه منتشر شد، نشان 
دادم كه در سه تجربه جهش قيمت نفت از سال هاي »52 تا 
56« و »58 تا 64« و »84 تا 90« در آن مقطع وسطي كه به 
پيروزي انقلاب منتهي شد؛ هيچ يك از عوارض بيماري هلندي 
و نفرين منابع در اقتصاد ايران ظاهر نشد و اين دستاورد بسيار 
بزرگي است كه بر اس��اس قانون اساسي حاصل شد و مردم 
مي دانند كه با تكيه بر اين قانون اساسي بود كه براي اولين بار 
در تاريخ اقتصادي ايران ب��ا وجود جنگ طولاني حتي يك 
مورد مرگ و مير ناشي از اپيدمي و قحطي نداشتيم؛ در حالي 
كه در بعد از جنگ، مرگ و مير ناش��ي از قحطي سرم اتفاق 
افتاد؛ آن وقتي كه بازارگراي مبتذل مبناي قاعده گذاري براي 

اقتصاد ملي شد.

   پايين تري�ن نرخ رش�د نقدينگي اي�ران در 50 
سال گذشته؟

مومني با انتقاد از زدن برچس��ب چپ گرايي به اصول قانون 
اساسي، يادآور ش��د: در آن 10 سال ابتدايي انقلاب، شاهد 
پايين تري��ن نرخ رش��د نقدينگي و تورم در 50 س��ال اخير 
بوده ايم و در عين ح��ال، پايين ترين ميزان واردات مصرفي 
لوكس و تجملي متعلق به آن دوره بوده و سهم امور اجتماعي و 
مسووليت پذيري حكومت در زمينه سلامت و آموزش و تغذيه 
و مسكن مردم، بالاترين حد در تجربه اقتصادي 70 ساله بوده 
است. اين استاد دانشگاه تاكيد كرد: قانون اساسي باعث شده كه 
مداخله هاي توسعه گرا و اعتلابخش حكومت در قله تاريخي 
خود قرار گيرد و مداخله ه��اي اختلال زا براي نقش آفريني 

بخش خصوصي مولد به حداقل تاريخي خود رسيد.

آنجا كه مافيا دولت و مجلس را تصرف مي كند
مومني گف��ت: عده اي از دريچ��ه بازارگرايي مبتذل، دولت 
چپ گرا و دولت راس��تگرا را مطرح مي كنند و عقب ماندگي 
ذهني خود را نشان مي دهند. دهه ها است در ادبيات توسعه 
بحث بر س��ر اين اس��ت كه با اجازه »عملكرد آزادانه« دادن 
به نيروهاي بازار در يك س��اخت توسعه نيافته، مافيا شكل 
مي گيرد و با اين اتفاق بازار و دولت جايگاه خود را از دس��ت 
مي دهند و دولت و بازار به تسخير مافياها در مي آيد. اما اين 
افراد در كليشه هاي دوره جنگ قرار دارند و از طرفي وقتي به 
دروغگويي هم متوسل مي شوند، ديگر حمل بر صحت گرفتن 

اين آدرس هاي غلط و رفتارها دشوار مي شود.
مومني  با اشاره به سند پيوست شماره يك قانون برنامه اول 
توسعه ايران گفت: شاخص مداخله كلي دولت در اقتصاد طي 
سال هاي پاياني حكومت پهلوي 63 درصد بود و در سال پايان 
جنگ اين شاخص به 40 درصد رسيده است. آخر كدام شعور 

اقتصادي مي گويد آن دولت كه به رغم شرايط جنگي مداخله 
دولت را كاهش داده، چپ گرايانه عمل كرده اس��ت؟! آنكه 
اين را مشكوك تر مي كند اين است كه اين سند را خودشان 
نوشته اند و بعد خلاف آن را هم در رسانه هاي مافيايي خود 
تبليغ مي كنند! چگونه اين را حمل بر صحت كنيم؟! به صورت 
بنيادي تحليل اين آدرس غلط دادن ها از س��وي بازارگرايي 
رس��انه اي آنها را در مقدمه كتاب اقتصاد سياسي توسعه در 
ايران امروز توضيح داده ام و گفت��ه ام كه بازارگرايي مبتذل 
دستاويز شوك درماني براي فراهم كردن اقتصاد غارتي در 
اقتصاد سياسي است. او با بيان اينكه »من از حريم بازارگرايي 
به عنوان تئوري دفاع مي كنم و به رغم نقدهاي جدي، آن را 
بخشي از ذخيره دانش بشري مي دانم« ادامه داد: شما چطور 
بازارگرايي هستيد كه كارنامه دولت جنگ با اين شاخص ها 
را به چپ گرايي متهم مي كنيد؟! در ابتداي همان س��ند كه 
گفتم نويسندگان اظهار حيرت كرده اند كه الگوي مصرفي 
در مداخله هاي توسعه گرايانه دولت در دوره جنگ به گونه اي 
اس��ت كه س��هم مصارف غيرضروری و غيرتوسعه اي و ضد 
توسعه اي در آن به صفر رس��يده است. يعني در دوره اي كه 
پايبندي به قانون اساسي بوده، چنين كارنامه اي براي كشور 

رقم خورده است.

   بازي غارتگرايانه با دولت چه كرد؟
فرش��اد مومني يادآور ش��د: در همان مقدمه كتاب اقتصاد 
سياسي توسعه نش��ان داده ام كه چگونه در اثر جاري شدن 
سياست هاي بازارگرايي مبتذل و اجازه عملكرد آزادانه به بازار 
بدون تمهيد مناسب، باعث شد كه كالاي لوكس و تجملي 
53 برابر قبل وارد ش��ود و در 5 سال بعد از جنگ ما با بحران 
تغذيه مواجه بوديم و دسترس��ي مردم به مواد پروتئيني و 
نشاسته اي كاهش داشته است. بايد حواس مان باشد دولتي 
كه شرافتمندانه جنگ را اداره كرد و اعتماد بخش خصوصي 
مولد را به گونه اي جلب كرد، بالاترين رش��د تجربه شده در 
س��رمايه گذاري بخش خصوصي مولد در ماش��ين آلات را 
شاهد بود و اكنون آن را چگونه به چپ گرايي متهم مي كنند! 
و ح��الا امروز مي بينيم ك��ه در اثر ب��ازي غارتگرايانه بعد از 
جنگ بازارگرايان س��ال 1401 چهارمين سالي بود كه كل 
س��رمايه گذاري دولت و بخش خصوصي نتوانسته تكافوي 

استهلاكات را بکند!

   افزايش اميد به زندگي 
در دهه اول انقلاب چقدر بود؟

استاد دانشگاه علامه طباطبايي در تبيين اثرات سياست هاي 
اقتصادي دولت زمان جنگ، افزود: به رغم ش��رايط جنگي، 
اهتمام شرافتمندانه اي را در 10 سال اول بعد از پيروزي انقلاب 
شاهديم و انصافا نقش بهشتي و عالي نسب و موسوي در آن 
وضعيت اقتصادي بي نظير است. بر اساس آمارهاي رسمي در 
1960 تا 1980 و در 20 ساله منتهي به انقلاب اسلامي اميد 
به زندگي در ايران از 49.5 سال به 51 سال رسيده اما در دوره 
10 ساله بعد از پيروزي انقلاب از 51.2 به 61.6 رسيده است. 
يعني آن مسير 20 ساله بعد از انقلاب در 10 سال اول با وجود 
همه آن مشكلات بيش از 10 س��ال اضافه شده است. پس 
ببينيد قانون اساسي كه نقد هايي به آن وارد مي دانيم در همان 
حدي كه شرافتمندانه و صادقانه به آن عمل شده است و آن را 

با مصلحت سنجي پوچ دور نزدند اين كارنامه را داشته است.
 

   روس ها و انگليس�ي ها با وجود اختلافات عليه 
ايران متحد شدند

حال از آنجا كه اين شرايط با حاد شدن منازعه هژمونيك بين 
امريكا و چين مصادف ش��ده، هر بار كه اين منازعه ها ايجاد 
مي ش��ود، اراده هايي شكل گرفته مي شود كه بنيه توليدي 
ايران كاهش و آسيب پذيري و اتكاي ما به بيروني ها را افزايش 
بدهد و به اعتبار اهميت ايران، كشور نقش نعش را بازي كند 
تا منافع هر دو طرف منازعه تامين شود. عين اين مساله در 
پيروزي انقلاب مشروطه هم هست؛ روس ها و انگليسي ها با 
وجود همه مشكلاتي كه با هم داشتند اما وقتي مشروطيت 
پيروز شد موافقتنامه 1907 را امضا كردند كه در مورد ايران 
هماهنگ باشند. حال در اين ش��رايط، تصادفي نيست كه 

بهشتي را چپ گرا معرفي كنند!
 

   رسانه ها نگذارند آسيب هاي كودتاي 28 مرداد 
و دوره مشروطيت تكرار شود

فرشاد مومني از رسانه ها خواست تا اجازه ندهند آسيب هاي 
دوره هاي مشروطيت و ملي شدن صنعت نفت تكرار شود و 
تاكيد كرد: در ملي شدن صنعت نفت جهان در حال جايگزين 
كردن نظم امريكايي حاكم بر جهان با نظم انگليس��ي بود و 
امريكا و انگليس تعارض منافع داشتند. اما هر دو بر سر ساقط 
كردن دولت ملي دكتر مصدق هم��راه بودند و اختلافات را 
كنار گذاشتند؛ آنها كميته مشترك درست كردند و كساني 
كه كار عميق روي دوره كودتا كرده اند، مي دانند كه اينها قبل 
از اينكه اتحادشان را عليه دولت ملي به كار ببرند، خود تك 
نفره و مجزا از يكديگر، تلاش هايي براي ساقط كردن دولت 
مصدق انجام داده كه شكست خورده بود. اما اينجا ديگر عليه 
استقلال ملي در ايران با هم ائتلاف كردند و آن كودتا شكل 
گرفت. حال با خود فكر كنيد آيا اكنون اين مي تواند تصادفي 
باشد كه به بهشتي برچس��بي مي زنند كه همان را به دکتر 

مصدق هم مي زدند؟!

   خطر منازعه هژمونيك امريكا 
و چين براي ايران!

اين استاد دانشگاه نسبت به خطر منازعه هژمونيك امريكا 
و چين براي ايران هش��دار داد و افزود: در هر دوره اي كه 
منازعه هژمونيك حاد شكل مي گيرد، تلاش ها براي ساقط 
كردن بنيه توليد در ايران بوده تا ايران متكي به خارج شود. 
من به اين دولت و دولت قبلي درباره قراردادهاي بلندمدتي 
كه روس��يه و چين منعقد كرده اند همين هشدار را دادم! 
در اين قراردادها تا جايي كه اس��ناد منتش��ر شده است، 
مي بينيم كه تمام خواسته هاي روس ها و چين ها تامين 
شده اما درباره اينكه اين قرارداد چه منافعي براي توسعه 
ملي و ارتقاي بنيه توليد فناورانه دارد، سكوت و ابهام وجود 

دارد و حتي مواردي در جهت خلافش هم ديده مي شود!
بنابراين بحث ما بر اين اس��ت كه آن سه گروه دانايي كه 
در قانون اساس��ي مبناي آن جهت گيري ها ب��وده و آن 
دستاوردها را داشته است، حال كه منازعه هژمونيك، به 
مراتب اهميت بيشتري پيدا مي كند. اهل نظر و مطالعه 
اسناد استراتژي امنيت دفاعي و اقتصادي امريكا و چين 
در 10 ساله گذشته را بخوانند تا ببينند كه ماجرا چقدر 
جدي است و چقدر بايد هزينه كنند تا پوست خربزه اي 
به نام اوكراين را زير پاي پوتين و حکومت ش��به تزاري او 
بيندازند! اينها حساب و كتاب و دارد و ما بايد حواس مان 

را جمع كنيم.

   مي خواهند ايران نقش نعش را در منازعات 
جهاني ايفا كند!

بنابر گزارش جماران؛ فرش��اد مومني با اش��اره به سخناني 
كه اخيرا عليه ش��هيد بهشتي از س��وي برخي افراد مطرح 
شده است، گفت: اين بساطي كه راه مي اندازند كه صاحبان 
افتخارآميزترين دس��تاوردهاي علمي و عمل��ي در ايران را 
ملكوك كنند، به اين دليل است كه در اين شرايط اگر ما از نظر 
بنيه انديشه اي نسبت به افتخارآميزترين ها به ترديد بيفتيم 
و نقش نعش را در اين منازعه جهاني ايفا كرده و حكومت ها 
به مردم پشت كنند؛ قطعا به حكومت دست نشانده تبديل 

مي شوند.

   كاري كردند تا ايران مستقل و مستعمره نباشد اما 
هر دوي آنها باشد و هزينه اش را بدهد!

وي يادآور شد: روايت احمد اشرف در اين زمينه را ببينيد؛ 
تعبير او اين است: در شرايطي كه انگلستان مي خواست 
قدرت شماره يك شود و با روس ها رقابت داشت، آنچه بر 
سر ايران آمد بلاتكليفي بود. او اين را به »رشد اقتصادي در 
شرايط نيمه استعماري« تعبير كرده است. اين را در مقدمه 
اقتصاد اي��ران در دولت ملي با جزييات توضيح داده ام كه 
كاري كردند كه دولت ايران نه مستعمره شود و نه مستقل 
باشد و در عين حال هر دوي اينها هم باشد! يعني در حالي 
كه تمام هزينه هاي يك كشور مستعمره را مي پردازد اما از 

ظرفيت هاي مستعمرگي هيچ استفاده اي نكند.

   احمد اش�رف مي گويد ايران تمام هزينه هاي 
يك كشور مستقل را داد اما بي بهره ماند

مثلا هند زماني يك مس��تعمره براي انگلستان بود و كشور 
استعمارگر با هدف استعمار بيشتر، ظرفيت هاي زيادي فراهم 
كرد؛ حالا وقتي هند مستقل شد، از آنها استفاده كرد. يكي 
اين است كه تا همين الان هم صاحب يكي از طولاني ترين 
خطوط ريلي دنيا هندي ها هستند و اين را انگليس در راستاي 
منافع استعماري خود ايجاد كرد يا زبان رسمي را انگليسي 
كرد و نتيجه اين ش��د كه هند با اس��تقلال خود، از آخرين 
دستاوردهاي علمي و فني دنيا استفاده كند. اما از آن سو ايران 
تمام هزينه هاي يك كش��ور مس��تقل را داده بدون اينكه از 
بتواند از دستاوردي بهره ببرد. احمد اشرف اين را گفته است 
و اين را علي رضاقلي به ش��كل خيلي عالي در سراب گرايي 

صنعتي گفته است.

   تفكر شهيد بهشتي؛ نجات بخش ايران 
از مشكلات اقتصادي

فرشاد مومني با تاكيد بر اينكه براي نجات ايران و برون رفت 
از گرفتاري ها، ذخيره دانايي به ميراث مانده از آيت الله شهيد 
بهشتي، استثنايي و منحصر به فرد اس��ت؛ ادامه داد: اينكه 
مي بينيد بهشتي محور حمله قرار مي گيرد، از اين دريچه و 
بنابر تفاسيري كه مطرح شد، قابل اعتنا است. من به سبكي كه 
عزيزان انجام مي دهند برچسب نمي زنم اما به صورت ايجابي 
مي گويم كه ذخيره دانايي بهش��تي مي تواند ايران را نجات 
بدهد و اتفاقا در اين سال ها، هر كجا از انديشه آن شهيد عدول 
كرديم به بحران رسيديم. توجه شما را به كتاب بي نظيري 
جل��ب مي كنم كه آقاي محمد س��روش محلاتي به عنوان 
»بازگشت از بهشتي و بازگشت به بهشتي« تدارك ديدند. در 
آنجا نشان داده شده كه چطور عدول از مرام و استانداردهاي 
انديشه اي توسعه سازِ آيت الله بهشتي - يك به يك نقاط قوت 
دهه اول بعد از انقلاب را به ضعف تبدي��ل كرد-  ما را به اين 

بحران ها رسانده است.

   هجمه ه�اي مافيايي به اس�م دلس�وزي براي 
بخش خصوصي، عليه تفكر شهيد بهشتي!

او گفت: در شرايطي كه كشور با اين همه مشكل مواجه 
اس��ت مي بينيم موج رس��انه اي و مافيايي راه مي افتد و 
سناريوسازي هاي غيرعادي شكل مي گيرد تا بهشتي را 
ملكوك كنند و اين اصلا عادي نيست! ژستي كه مي گيرند 
اين اس��ت كه از موضع دلس��وزي براي بخش خصوصي 
اين كار را مي كنند اما اين درس��ت »حكم دزدي را دارد 
كه پرچم  آي دزد در دس��ت گرفته اس��ت!« ببينيد تولد 
بنگاه هاي صنعتي و انگيزه براي بسط دادن طول و عرض 
بنگاه هاي صنعتي در 10 سال اول بعد از انقلاب چقدر بوده 

و الان چقدر است.

   بي سابقه ترين فشارها براي صنعت ايران؟
ش��ما مي دانيد در س��ال 1365 تا 1367 امريكا و متحدان 
غيرعرب صدام حسين به اين جمع بندي رسيدند كه با آن 
ش��يوه اي كه اقتصاد ايران اداره مي شود، اينها به هدف خود 
در جنگ نمي رسند و تمهيدي كردند كه ستون فقرات اداره 
افتخارآميز جنگ ضربه بخورد و اين را طوري طراحي كردند كه 
اولين شوك معكوس نفتي را تحميل كنند. دوست دانشمند 
من »حسن تاش« در پژوهش هاي خارق العاده شان درباره آن 
مستندات خود را ارايه دادند. قيمت نفت را در سال 1365 به 
زير سه دلار در هر بشكه رساندند و يك سر ديگر استراتژي آنها 
اين بود كه به جاي مناطق سوق الجيشي، ظرفيت هاي توليدي 
ايران را بمباران كنند. به اعتبار اين دو ش��وك خيلي بزرگ، 
صنعت ايران در آن زمان بي سابقه ترين فشارها را تحمل كرد. 
يعني آن سال ها، سال هاي بسيار بد صنعت ايران و بدترين هم 
سال 1367 بود. اما با اين همه سختي، توان رقابت در جهان كه 

با شاخص رابطه مبادله مي سنجند از 68 تا 89 اين شاخص 
34 درصد كمتر شد.

   هشدار گروه ستيران به شاه درباره ايران سال 
!1365

وقتي گروه ستيران برنامه هاي رسيدن به دروازه هاي تمدن را 
طراحي كردند اينها به شاه گفتند دروازه هاي تمدن پيشكش، 
بقاي شما تهديد مي شود و از جمله هشدارهايي كه داده بودند 
اين بود كه با اين الگوي مصرف وابسته كه ايجاد كرده ايد، كه 
هيچ ربطي به توان توليدي شما ندارد؛ در سال 1365 براي 
اينكه بحران به وجود نيايد بايد حداقل 63 ميليارد دلار واردات 
كنيد وگرنه ايران با بحران مواجه خواهد شد. حالا در تحليل 
آنها جنگ 8 ساله نبود و تروريسم مجاهدين خلق و تحريم ها 
هم ديده نشده بود. ما اين مشكلات را داشتيم اما سال 65 را با 
واردات كمتر از 10 ميليارد دلار و بدون بحران سپري كرديم. 
آنها كه كارنامه اين قانون اساسي با اين ظرفيت ها از نظر تركيب 
خردمندانه و آزمون افتخار آميز 10 ساله را ملكوك مي كنند، 
مواضع و حركت شان نرمال نيست و نيازمند گفت وگوهاي 
خيلي جدي تر اس��ت. البته در كل وجود اين مستندات به 
معناي نديدن نقص هاي جدي قانون اساسي نيست. البته 
كه تدوين كنندگان قانون اساسي راهكار اصلاح قانون را هم 

پيش بيني كرده اند.
 

   اقتصاد اسلامي يعني چه؟
بنابر گزارش جماران؛ فرشاد مومني همچنين درباره اقتصاد 
اسلامي گفت: در چارچوب اقتصاد اسلامي به عنوان مكتب، 
بايدها و نبايدها و حدود و وظايفي تعيين شده است اما طنز تلخ 
اين است كه بعد از جنگ، برخي قانون اساسي را كنار گذاشتند 
و بازارگرايي را محور كرده اند؛ حالا به جاي پاسخگويي ژست 
تهاجمي گرفته اند و مي گويند تسليم تحميل هاي امامان 

جمعه بودند! صد رحمت به گوبلز!

   اگر انقلابيون برنامه نداشتند برنامه توسعه سال 
58 از كجا آمد؟!

او افزود: مي گويند پيروز شدگان انقلاب نه تئوري اقتصادي 
منسجم داشتند و نه سياسي. اگر نداشتند پس چرا برچسب 
مي زنيد و مي گوييد چپ گرا بودند؟! ضمن اينكه اگر تئوري 
نبود چطور توانستند تبديل به تنها انقلاب اجتماعي فراگير 
مردمي شوند و قانون اساسي به رفراندوم گذاشته شده داشته 
باشند؟! و مهم تر اينكه اگر تئوري منسجم نبود تا شهريور 58 
سندي به نام برنامه توسعه و تكامل نظام جمهوري اسلامي 
منتشر نمي شد كه تا امروز در تاريخ ايران چنين سندي با اين 

سطح از مشاركت همگاني وجود نداشته است.
متاسفانه اين يك كمدي و در عين حال تراژدي است كه با 
اين سطح فهم و ادعا، درباره شخصيتي چون شهيد بهشتي 
نظر مي دهند و درباره قانون اساسي مي گويند اصول 43 و 44 
قانون اساسي منطبق با نظريه »راه رشد غيرسرمايه داري« 
است و اينكه كليدش هم دست بني صدر بود و بهشتي هم به او 
كمك مي كرد! اين افراد اصلا درباره رابطه بهشتي و بني صدر و 
اختلافات اين دو هيچ اطلاعي ندارند و اين شگفت انگيز است.

   75 درصد مباحث اقتصادي قانون اساسي 
را شهيد بهشتي مطرح كرد

اين استاد اقتصادي با اين ادعا كه اكثريت مباحث اقتصادي 
قانون اساس��ي را شهيد بهش��تي مطرح كرد، ادامه داد: من 
مثل عزيزان تخصص نيت خواني ندارم؛ عين اين مس��اله را 
شهيد بهشتي درباره بازرگاني خارجي و صنايع استراتژيك 
توضيح مي دهند كه چرا بايد در دوره گذار در كنترل باشد و 
نقطه كليدي اش اين است كه نظم اقتصادي مبتني بر اسلام 
را شهيد بهشتي در بحث هاي تفصيلي شان در سال 1349 
مطرح كرده اند و هم در مجلدات شش گانه آثار تفصيلي آمده 
و در كتاب بانكداري ربا و مسائل مالي در اسلام هم آمده است. 
اين بحث ها متعلق به سال 1349 است و 75 درصد مباحث 

اقتصادي قانون اساسي را شهيد بهشتي مطرح كرده است.
سوال من از اين افراد كه بهشتي را مورد اتهام قرار مي دهند 
اين است كه براي چه كساني آب را گل آلود مي كنيد؟ و براي 
چه كس��ي وجاهت مي س��ازيد؟ مي پذيريم كه حزب توده 
براي توجيه رفتار مزورانه اين سخنان را در ميان طرفدارانش 
مطرح كند اما شما اگر مس��لمان هستيد، پس منطق اين 

سخنان چيست؟!

   افتخارآميزترين متن اقتصادي تمدن اسلامي 
در قرن بيستم

فرش��اد مومن��ي ادام��ه داد: اگ��ر از م��ن بپرس��يد يكي از 
افتخارآميز تري��ن متون اقتصادي تمدن اس��لامي در قرن 
بيستم چيست، مي گويم كتاب دو جلدي »نظام اقتصادي 
اس��لام« شهيد بهش��تي و اينكه از چه س��طحي از دانش و 
معرفت در نظريه مالكيت بيان مي كند هم نقاط قوت انديشه 
ماركسيستي و ليبراليستي را مطرح مي كنند و چطور نشان 
مي دهند كه نگرش اس��لامي به مالكيت چقدر از آنها بالاتر 
است. بهش��تي در نظريه مالكيت مي گويد بر اساس منطق 
فطرت كه قرآن اس��اس تمدن سازي اش بر آن استوار است، 
شش منش��أ براي مالكيت وجود دارد و آن را يكي كرده و با 
جزييات توضيح مي دهد. او از موضع نقد نگرش ليبراليستي و 
كاپيتاليستي به مساله مالكيت واقعا نكته سنجي هايي مي كند 
كه هوش از سر انسان مي برد و افتخارآميز است تا ببينيد اين 
آدم در چه سطحي از ظرفيت هاي ذهني بوده است. آن وقت 
عزيزان، بهشتي را قياس به نفس مي كنند و مي گويند بت 
اوشانا او را تحت تاثير قرار داده است! شهيد بهشتي درباره 
مالكيت مي گويد كه منط��ق فطرت مي پذيرد آنكه خلق 
كرده، صاحب آن اس��ت اما مي گويد حواس تان باشد كه 
انسان خالق مطلق نيست و بخشي از آن خلق كنندگي به 
ذخيره دانايي و توانايي انباشته شده در طول تاريخ است و اين 
به فرد نمي رسد. آنجايي كه فرد خود نقش آفريني مي كند 
حتما بايد بهره مند باشد اما اين را ماركسيست ها نمي توانند 
درك كنند آنجا كه سهم جامعه است را ليبرال ها نمي توانند 
بفهمند. در حالي كه در منطق فطرت براي هر كدام از اينها 

حق مالكيت به رسميت شناخته شده است.
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تكذيب رد پاي چپ گرايان  در قانون اساسي
نفت براي افزايش قيمت 

سيگنال گرفت

قيمت نفت تحت تاثير برنامه دولت امريكا براي خريد 
نفت براي ذخاير اس��تراتژيك و آتش سوزي ها در كانادا 
كه نگراني ها نسبت به كمبود عرضه را تشديد كرد، روز 
سه شنبه براي دومين روز متوالي افزايش يافت. انتشار 
مجموعه اي از آمار در چين كه حاكي از ضعف اقتصادي 
بود، تاثيري در قيمت ها نداشت و بازار در عوض به توليد 
بالاتر پالايشگاه هاي نفت در دومين مصرف كننده بزرگ 
نفت جهان توجه ك��رد. بهاي معاملات نفت برنت با 30 
سنت معادل 0.4 درصد افزايش به 75 دلار و 53 سنت در 
هر بشكه رسيد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت 
امريكا با 27 سنت معادل 0.38 درصد افزايش، به 71 دلار 
38 سنت در هر بشكه رسيد. هر دو شاخص روند كاهشي 
كه در سه روز معامله گذشته داشتند را معكوس كردند 
و روز دوش��نبه بيش از يك درصد افزايش پيدا كردند. 
وزارت انرژي امريكا روز دوشنبه اعلام كرد سه ميليون 
بشكه نفت خام براي ذخاير نفت استراتژيك براي تحويل 
در ماه آگوست خريداري خواهد كرد و درخواست كرد 
پيشنهادهاي فروش تا پايان ماه مه ارايه شود. توشيتاكا 
تازاوا، تحليلگر شركت فوجيتومي سكوريتيز در اين باره 
گفت: بازار با اين انتظارات كه اگر قيمت وس��ت تگزاس 
اينترمديت به نزديك 70 دلار يا پايين تر از آن نزول كند، 
خريد نفت توسط امريكا براي ذخاير استراتژيك ادامه 
پيدا خواهد كرد. همچنين تقاضا ب��راي خريد ارزان از 
سوي بعضي از سرمايه گذاران پس از ريزش شديد اخير 
قيمت ها، در اين افزايش قيمت تاثير داشت. آماري كه روز 
سه شنبه منتشر شد، نشان داد توليد پالايشگاهي چين در 
آوريل، 18.9 درصد در مقايسه با مدت مشابه سال گذشته 
رشد كرده و به دومين ركوردر بالا تاكنون رسيده است. 
تحليلگران گروه اي ان زد در يادداش��تي نوشتند: تقاضا 
براي سوخت در چين، همچنان نشانه هاي بهبود را نشان 
مي دهد. آمار حمل و نقل، افزايش اس��تفاده از خودرو را 
نشان مي دهد در حالي كه سفرهاي هوايي بين المللي هم 
افزايش پيدا كرده است. هفته گذشته بهاي معاملات نفت 
برنت و وست تگزاس اينترمديت به دليل نگراني از وقوع 
ركود در امريكا و ريسك ناتواني دولت امريكا در بازپرداخت 
بدهي خود در اوايل ژوئن، براي چهارمين هفته متوالي 
كاهش پيدا كردند. اين شاخص ها آخرين بار در سپتامبر 
سال 2022 كاهش هفتگي طولاني مشابه را ثبت كرده 
بودند. قيمت نفت روز سه شنبه همچنين از نگراني ها 
پيرامون كمبود عرضه به دليل آتش سوزي هاي گسترده 
در كانادا حمايت شد. آتش سوزي هاي گسترده در آلبرتا 
كه بزرگ ترين منطقه توليدكننده نفت كاناداست، باعث 
شد در مقطعي بيش از 30 هزار نفر خانه هاي خود را ترك 
كنند و حداقل معادل 319 هزار بشكه نفت در روز برابر با 
3.7 درصد از توليد اين كشور تعطيل شد. عرضه جهاني 
نفت در نيمه دوم سال كه دور جديد كاهش توليد گروه 
اوپك پلاس آغاز مي شود، ممكن است محدودتر شود. از 
سوي ديگر، آمار اداره اطلاعات انرژي امريكا نشان داد توليد 
هفت منطقه بزرگ نفت شيل در اين كشور در ژوئن رشد 
خواهد كرد و به بالاترين ميزان تاكنون خواهد رسيد. بر 
اساس گزارش رويترز، تحليلگران نسبت به روند بهبود 
فعلي نفت محتاط هستند. تحليلگران اي ان زد گفتند: با 
ابهامات فراواني كه پيرامون فضاي كلان وجود دارد، عدم 
وجود سيگنال هاي قوي از سوي بازار فيزيكي، احتمالا 

باعث مي شود قيمت نفت تحت فشار كاهشي بماند.

»افزايش افسارگسيخته مصرف« 
موضوع نگران كننده

صنايع نفت و گاز
شصت وهشتمين نشست شوراي هماهنگي امور حقوقي 
نهادهاي اجرايي با حض��ور وزير نفت و معاون حقوقي 
رييس جمهوري برگزار ش��د و افزايش افسارگسيخته 
مصرف يك��ي از موضوع هاي نگران كننده صنايع نفت 
و گاز اعلام ش��د. به گزارش وزارت نفت، محمد دهقان، 
معاون حقوقي رييس جمهوري در شصت و هشتمين 
نشست شوراي هماهنگي امور حقوقي نهادهاي اجرايي 
گفت: در دهه 90 ديپلماسي ما فعال نبود و زماني رسيد 
كه فروش نفت ايران به روزانه 150 هزار بش��كه رسيده 
بود، ميعانات گازي نيز در وضعي بود كه نمي توانستيم 
گاز استخراج كنيم و آلودگي محيط زيستي به همراه 
داشت، اما با زحمات آقاي اوجي و همكاران ايشان مسير 
عوض شد و مذاكراتي كه با چين و روسيه انجام شد، شاهد 
همين امر بود. وي موضوع نگران كننده در صنايع نفت 
و گاز را افزايش افسارگسيخته مصرف اعلام و بيان كرد: 
سالانه 100 ميليارد دلار يارانه انرژي )به قيمت صادراتي( 
مي دهيم كه عدد بسيار بزرگي است و كم كم واردكننده 
بنزين و گازوئيل خواهيم شد، اگر چه وزارت نفت متولي 
توليد است، اما مديريت مصرف نيز بايد با اصلاح ساختار 
نهادهاي تأثيرگذار در وزارت نفت، در دس��تور كار قرار 
بگيرد. معاون حقوقي رييس جمه��وري افزود: گاز را به 
قيمت يك صدم دني��ا در داخل به بخش هاي مختلف 
مي فروشيم و روزانه حدود 10 ميليون ليتر قاچاق گازوئيل 
داريم، از طرفي ديگر لازم است مديريت مصرف سوخت 
در تمامي زمينه ها به صورت يك اصل جدي دنبال و حل 
و فصل شود. دهقان تأكيد كرد: امور حقوقي بايد به كمك 
اقتصاد، قراردادها، الگوس��ازي ها و تدوين ايين نامه ها و 
تغيير قوانين بيايد و ما آماده هستيم كه در زمينه مديريت 

مصرف سوخت با وزارت نفت همكاري كنيم.



ش��اخص كل بورس در اين هفته به واسطه حقيقي ها به 
مدار رشد بازگشت و ش��اهد كل توانست تا حدود زيادي 
مثبت شود. بازار س��رمايه در هفته هاي گذشته وضعيت 
چندان خوبي نداشت؛ اما انتظار مي رفت شاخص و نمادها 
در اين هفته با شروع انتشار گزارش صورت مالي ها مثبت 
شود ولي به واس��طه تعطيلي وسط اين هفته اين مثبت 
چندان پررنگ نخواهد بود. از ابتداي هفته رس��ما انتشار 
صورت مالي هاي جديد آغاز ش��ده اس��ت و در اين مدت 
شاهد سودآوري هاي مطلوب از شركت ها بوديم و باتوجه 
به ارزندگي شركت ها احتمالا شاهد ورود نقدينگي جديد 
به بازار سرمايه باشيم. از سوي ديگر يك عرضه اوليه در راه 
بازار سرمايه است و قرار است به زودي سهام شركت بهار رز 
عاليس چناران عرضه اوليه شود. نكته قابل توجه اينجاست 
كه وضعيت فعلي بورس كاملا متفاوت است. در سال ۹۹ به 
دليل بحران كرونا ابهامات زيادي وجود داشت و چشم انداز 
بازار سرمايه تيره بود و حتي ممكن بود سال ها اين وضعيت 
ادامه داشته باشد؛ اما در حال حاضر كليت بورس و به ويژه 
شركت هاي بزرگ شرايط بنيادي مساعدي دارند. نكته 
تاثيرگذار ديگر اين است كه در سال ۹۹ با توجه به انتخابات 
امريكا انتظارات تورمي كاهنده بود و در حال حاضر شرايط 
متفاوتي را پيش رو داريم، بنابراين، با توجه به شرايط تورمي 
فعلي قيمت هاي سهام ارزنده است و ريزش اخير بورس را 
نمي توان از لحاظ منطقي توجيه كرد.اگرنگاهي به وضعيت 
سودآوري صنايع در ۱۴۰۱ و مقايس��ه آن با سال ۱۴۰۰ 
داشته باشيم، در صنايع پتروشيمي و فلزات اساسي به دليل 
كاهش قيمت كاموديتي ها ش��اهد كاهش سودآوري آن 
بوديم و رشد دلار در فصل زمستان نيز نتوانست اين كاهش 
قيمت در بازارهاي جهاني را جبران كند اما به نظر مي رسد 
در س��ال ۱۴۰۲ جهش سودآوري را در اين صنايع داشته 
باشيم و اين رشد متناسب با افزايش قيمت دلار خواهد بود.

   پيش بيني بورس امروز
اگر به صحبت هاي كارشناسان طي روزهاي اخير و حتي در 
اوج شرايط منفي بازار طي هفته گذشته نيز نگاهي بيندازيم، 
اكثر فعالان بازار اعتقاد دارند كه پس از شوك وارد شده به 
بورس تهران، اين بازار براي بازگش��ت به مسير صعودي 
خود نياز به استراحت دارد و احتمالا بازار سهام چند روزي 
را با عملكرد متعادل س��پري خواهد كرد. به گفته برخي 

كارشناس��ان و بر اساس آمار فرداي اقتصاد با اشاره به آمار 
موجود در بورس تهران و اقتصاد كلان كشور از جمله نسبت 
قيمت به درآمد )P/E ttm( ۱۰.۹ واحدي بازار سهام، نرخ 
بهره بين بانكي بيش از ۲۳ درصدي و همچنين تورم بيش 
از ۵۰ درصدي اقتصاد كشور عنوان كرد كه بورس تهران 
اكنون به محدوده اي رسيده است كه نياز به استراحت دارد 
و همين موضوع به روند متعادلي در بازار منجر مي شود. به 
نظر مي رسد كه طي روزهاي آينده با انتشار گزارش هاي 
سالانه و ثبت عملكرد ش��ركت ها در فصل زمستان و در 
ادامه نيز فصل بهار، نسبت قيمت به درآمد تعديل خواهد 
شد و سهامداران با توجه به شرايط سهام، خريدهاي خود 
را انجام خواهند داد. به صورت كلي پيش بيني مي شود كه 
پس از يك توقف كوتاه مدت تا انتشار گزارش هاي فصلي و 
سالانه و به روز رساني برآورد سودآوري شركت ها، بورس 
تهران بتواند شرايط بهتري را مهيا كند. تاكنون برخي از 
شركت هاي بزرگ و مهم بازار سرمايه گزارش هاي سالانه 
خود را منتش��ر كرده اند و شاهد جهش سودآوري خوبي 
براي آنها در سال ۱۴۰۱ هستيم و همين موضوع مي تواند 
با انتش��ار كليه گزارش ها تا اواخر هفته جاري، به محرك 
خوبي براي تداوم مس��ير صعودي در هفته آينده تبديل 
شود. با اين حال سياست گذار بايد تلاش كند تا اين نسبت 

با توجه به شرايط كلان موجود، در محدوده اي بين ۷ تا ۱۰ 
واحد قرار گيرد كه نقدينگي بتواند با آرامش به بازار سهام 
راهي شود و شاهد تكرار هيجانات مثبت و منفي همچون 
سال ۹۹ نباشيم. سرمايه گذاران در هفته آينده مي توانند با 
بررسي نسبت هايي همچون قيمت به فروش )P/S( و قيمت 
به خالص ارزش دارايي ها )P/NAV(، گروه هاي مختلف را 
رصد كنند و با يافتن گروه ها و سهام پرپتانسيل به اصلاح 

پرتفوي سرمايه گذاري خود بپردازند.

   بورس از دريچه معاملات
در معاملات روز دوشنبه، ۲۵ ارديبهشت شاخص بورس 
تهران ۱۵ هزار و ۴68 واحد نسبت به روز كاري گذشته خود 
يعني يكشنبه صعود كرد و تا سطح ۲ ميليون و ۳۰۱ هزار و 
۳۷۱ واحد بالا آمد. شاخص كل هم وزن بورس نيز با رشد ۳ 
هزار و 8۳۷ واحدي در رقم ۷۵۲ هزار و ۴۴۱ واحدي ايستاد. 
ش��اخص كل فرابورس نيز با افزايش ۲۰۹ واحدي به رقم 
۲8 هزار و 6۹۰ واحد رسيد. شاخص هم وزن فرابورس هم 
روند صعودي داشت و با رشد هزار و ۵۴ واحد به سطح ۱۳6 
هزار و ۲۰۳ واحد رسيد. روز يكشنبه خالص تغيير مالكيت 
حقوقي به حقيقي بازار سهام منفي شد و ۱۳۹ ميليارد تومان 

پول حقيقي از بازار سهام خارج شد. 

نماد خساپا )شركت سايپا( بيشترين خروج پول را داشت 
كه ارزش آن ۱۱۴ ميليارد تومان بود. پس از سايپا، نمادهاي 
شپنا و وبصادر بيشترين خروج پول حقيقي را داشتند. در 
سوي ديگر، بيشترين ورود پول حقيقي به نمادهاي ثبهساز، 
حكشتي و بنيرو اختصاص داشت.نمادهاي واميد، ميدكو 
و شتران بزرگان سبزپوش بورس بودند كه بيشترين اثر را 
در رشد شاخص كل بورس داشتند. در مقابل همراه، اپال 
و خساپا بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص كل داشتند. در 
فرابورس نيز نمادهاي شگويا، انتخاب و بپاس بيشترين اثر 
مثبت را بر شاخص داشتند و نمادهاي دماوند، سرچشمه 
و خديزل بيش��ترين اثر منفي را بر شاخص كل فرابورس 
داش��تند.در بين نمادهاي پرتراكنش بورس نيز ثبهساز 
بيشترين تراكنش را داشت و خساپا و شتران در رتبه هاي 
بعدي ق��رار گرفتند. در فرابورس ني��ز دي، فرود و كرمان 
بيشترين تراكنش را داشتند. ارزش معاملات كل بازار سهام 
به ۱۲۹ هزار و ۳۳۹ ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات 
اوراق بدهي در بازار ثانويه ۱۰۵ هزار و ۲۲ ميليارد تومان بود 
كه 8۱ درصد از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز شامل 
مي شود. ارزش معاملات خرد نيز با كاهش ۱8 درصدي به 
نسبت روز معاملاتي قبل به رقم ۱۴ هزار و ۳۰۰ ميليارد 
تومان رسيد. در معاملات روز دوشنبه نماد ثبهساز )بهساز 
كاشانه تهران( بيشترين ارزش معاملات بازار سهام را نيز به 
خود اختصاص داد ك��ه ارزش معاملات آن ۴۷۱ ميليارد 
تومان بود.  پس از ثبهساز، خساپا بيشترين ارزش معاملات 
را داش��ت و وبصادر رتبه سوم بيشترين ارزش معاملات را 
به خود اختصاص داد و پس از آن دو نماد ش��پنا و شتران 
در رتبه هاي بعدي بيشترين ارزش معاملات قرار گرفتند.

معاملات سهام دي )بانك دي( با تعداد يك ميليارد و ۴8۵ 
ميليون و ۴۹6 هزار و ۳۷۲ سهم در صدر قرار گرفته است. 
ثبهساز در رتبه دوم بيش��ترين حجم معاملات بازار قرار 
گرفت و رتبه سوم به وپاسار تعلق داشت. دو نماد وبصادر و 
پترول نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم معاملات بازار 
قرار داشتند.در معاملات دوشنبه، ۱۲۱ نماد صف خريد 
داش��تند و 88 نماد با صف  فروش مواجه بودند. مجموع 
ارزش صف هاي خريد با افت ۷6 درصدي نس��بت به روز 
قبل به 68۰ ميليارد تومان كاهش يافت و مجموع ارزش 
صف هاي فروش نيز با افزايش ۷ درصدي به ۴۲۴ ميليارد 

تومان رسيد.
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فرارسيدن فصل مجامع انرژي 
تازه اي به بورس تزريق مي كند

سنا| مهدي دلبري، مديرعامل شركت سبدگردان 
هيوا و تحليلگر بازار سرمايه اظهار كرد: در حال حاضر 
نس��بت )  P/E )ttm بازار حدودا به عدد ۱۰ مي رسد و 
اين در حالي بوده كه اين نس��بت به طور تاريخي طي 
۱۰ س��اله اخير حدود ۷.۷ بوده است. البته باتوجه به 
رشد قيمت ها و تورم، نسبت  P/E كاهش و به ميانگين 
خود نزديك مي ش��ود؛ به عبارت ديگر با افزايش سود 
شركت ها، عدد E در مخرج اين نسبت رشد مي كند و 
حاصل نهايي به ميانگين تاريخي خود باز مي گردد. در 
واقع قيمت محصولات و خدمات شركت ها با توجه به 
شرايط تورمي كشور، رشد پيدا مي كند و اين موضوع 
منجر به افزايش سودآوري آنها مي شود؛ بنابراين بالا 
رفتن نسبت  P/E در شرايط حاضر نگران كننده نيست. 
مديرعامل شركت سبدگردان هيوا بيان كرد: در شرايط 
فعلي بازار گران نيست؛ بلكه به طور كلي مي توان آن را 
به قيمت دانست. س��هامداران بايد با مطالعه گزارش  
عملكرد شركت ها و صورت مالي آنها، سهام ارزنده را 
شناسايي كنند. طي س��ه سال اخير، برخي از نمادها 
عملكرد بهتري نسبت به اوج قيمتي سال ۹۹ داشته اند 
و برخي ديگر هنوز با پيك قيمتي خود فاصله دارند. وي 
افزود: تنها ريسك بازار مربوط به بحث كسري بودجه 
دولت و نرخ گاز مي شود؛ البته نكات مثبت حائز اهميتي 
همچون اخبار مثبت سياسي نيز وجود دارد؛ اگر توافقي 
در روابط بين الملل كشور شكل بگيرد، تخفيفات قيمتي 
كه به علت تحريم ها تحميل مي شود، كاهش مي يابد و 
به موجب اين موضوع مي توانيم انتظار افزايش P/E را 
داشته باشيم.  مديرعامل شركت سبدگردان هيوا با 
اشاره به تجربه برجام در سال هاي گذشته، ابراز كرد: با 
كاهش تحريم ها و احتمال بهبود روابط بين الملل، نرخ 
دلار در كوتاه مدت كاهش پيدا مي كند و بعضا اهالي بازار 
سرمايه به اشتباه نگران مي شوند؛ در صورتي كه منافع 
كلان آن مي تواند تاثير مثبت و عملياتي قابل توجهي 
بر بنگاه هاي بورسي داشته باشد.  وي مطرح كرد: در 
صورت بهب��ود روابط بين الملل، بنگاه هاي بورس��ي 
به خصوص نماده��اي دلاري از محل كاهش هزينه 
حمل، حذف رقابت منفي در فروش، افزايش صادرات 
و ... بهره مند مي شوند. همچنين نمادهاي ريالي نيز 
باتوجه به گشايش ها منتفع خواهند شد. انتفاع هاي 
مذكور تنها مربوط به تاثيرات مستقيم آن بوده و منافع 
غيرمستقيمي ازجمله كاهش كسري بودجه و... نيز 
حاصل مي شود كه به دنبال اين موضوع، انتشار اوراق 
توسط دولت نيز كاهش پيدا كرده و عملا كاهش نرخ 
بهره رقم خواهد خورد.  مديرعامل شركت سبدگردان 
هيوا تصريح كرد: انتشار اخبار سياسي مثبت موجب 
رفتار احتياطي در بازارهاي م��وازي همچون ملك، 
خوردو، ارز و... شده است و حجم معاملات آنها به شدت 
كاهش پيدا كرده است. وي اضافه كرد: عملكرد 6 ماهه 
گذشته بازار سرمايه نشان دهنده ورود پول افراد آشنا 
به بازار سرمايه بوده اس��ت اما هنوز بي اعتمادي هاي 
مربوط به س��ال ۹۹ هنوز به طور كامل جبران نشده 
است. دلبري گفت: بازارهاي مالي به يك ديگر متصل و 
بازارهاي سنتي همانند بازار كالايي، سهام، اوراق درآمد 
ثابت و ارز بر يكديگر تاثيرگذار هستند. اتصال بازارها 
موجب رقابت آنها مي شود تا بازارهايي كه نسبت به 
سايرين عقب ماندگي دارد، مورد توجه قرار بگيرد و 
در شرايط فعلي باتوجه به وضعيت تورمي كشور، 
بازار سهام از ساير بازارها بسيار جامانده است. وي با 
تاكيد بر اينكه رخدادهاي مهمي كه در يك الي دو 
هفته آينده در پيش داريم، مي توانند بر ارزندگي بازار 
بسيار تاثيرگذار باشد، گفت: باتوجه به پيش رو بودن 
فصل مجامع، انتش��ار گزارش  ۱۲ ماهه شركت ها 
مي تواند به بازار سرمايه جهت دهي مثبتي داشته 
باش��د چراكه معمولا اخبار مثبت و اميدبخشي از 

بنگاه هاي بورسي در مجامع منتشر خواهد شد.

امنيت سرمايه گذاري در بورس 
به خطر افتاد؟

فرداي اقتصاد| مهدي افش��ار اعلم، كارشناس 
ارشد بازار سرمايه عنوان كرد كه رصد چندين ساله 
امنيت سرمايه گذاري در بورس تهران نشان مي دهد 
كه اين موضوع طي س��اليان گذشته به خصوص 
از دهه 8۰ تا به كنون هم��واره رو به كاهش بوده و 
اقدام مثبتي را ش��اهد نبوده ايم. وي افزود در دهه 
۷۰ سرمايه گذاران نگاه متفاوتي به سرمايه گذاري 
در بورس داشتند و زماني كه فرد سهام يك شركت 
را خريداري مي كرد، احساس يك سرمايه گذاري 
مولد و حركت به س��مت توليد ارزش داش��ت اما 
مدت هاس��ت كه به دلايل متعددي اي��ن نگاه در 
بورس تهران گم شده است. افش��ار اعلم در رابطه 
با اهميت مبحث امنيت سرمايه گذاري و اثري كه 
بر بورس تهران خواهد داش��ت عنوان كرد كه روند 
سياست هاي اقتصادي در كشور طي ساليان گذشته 
به شكلي رقم خورده است كه بنگاه هاي اقتصادي 
با مشكلات عديده اي مواجه بوده اند و قدرت خريد 
عموم مردم نيز به ش��دت كاهش يافته است و اگر 
اين روند ادامه پيدا كند، ش��رايط به ش��كلي رقم 
خواهد خورد كه ديگر افراد توانايي خريد توليدات 
شركت ها را نخواهند داشت و بنگاه هاي اقتصادي 
به سمت تعطيلي حركت مي كنند و آن زمان كسي 
س��هام يك ش��ركت را صرفا به دليل دارايي هاي 
مش��هود آن خريداري نمي كند و بورس تهران نيز 
به سمت نابساماني حركت خواهد كرد. وي در ادامه 
به مسير حركت سياس��ت گذار در موضوع امنيت 
س��رمايه گذاري پرداخت و اعتقاد داش��ت كه يك 
دولت اقتدارگرا تنها در مسيري قدم مي گذارد كه 
بتواند همه چيز را به سمتي كه خودش مي خواهد 
و نفعش خواهد بود حرك��ت دهد و ديگر منفعت 
مردم ب��راي آن اهميت ندارد از اي��ن رو اقدامات و 
سياس��ت هايي كه لحاظ خواهد كرد هيچكدام از 
لازمه هاي سرمايه گذاري امن را تامين نخواهد كرد.

اتفاقات سال ۹۹
ديگر در بورس تكرار نمي شود

ايرنا| ميثم فدايي، كارش��ناس بازار سرمايه در مورد 
روند فعلي معاملات بورس، اظهار داشت: براي ارزيابي 
وضعيت فعلي بازار سهام بايد به اين سوال پاسخ داد كه 
آيا امكان تكرار دوباره سال ۹۹ وجود دارد يا خير كه پاسخ 
به اين سوال را بايد از سه جنبه مورد بررسي قرارداد. در 
ابتدا اينكه در معاملات س��ال ۹۹، از يك زماني به بعد 
حبابي در بازار ايجاد شد و به تبع آن شاهد شكل گيري 
ريزش سنگين بازار براي خروج حباب از شاخص بورس 
بوديم. اين فعال بازار سرمايه با تاكيد بر اينكه اكنون سه 
مساله در بازار وجود دارد كه زمينه ايجاد حباب در بازار 
را بسيار كم كرده اس��ت، گفت: نخست اينكه در سال 
۹۹ ابزار و زيرس��اخت سرمايه گذاري مستقيم در بازار 
فراهم نشده بود، در برهه زماني بسيار كوتاهي بازار رشد 
زيادي را تجربه كرد و در اين ميان سيس��تم معاملات 
آنلاين صندوق هاي سرمايه گذاري و سبدگردان ها هم 
شكل نگرفته بود. مدير سابق فرابورس ايران خاطرنشان 
كرد: در ۲ سال گذش��ته و تحت تاثير ريزش شديدي 
كه بازار از مدت ها قبل تجربه كرد، همه نهادهاي مالي 
حاضر در بازار س��رمايه خود را مجهز به ابزارهاي كامل 
سرمايه گذاري مستقيم و غيرمستقيم در بازار كردند. 
وي با اعلام اينكه در س��ه ماه اخي��ر صندوق هايي كه 
عملكرد خوبي داش��تند و از ظرفي��ت لازم برخوردار 
بودند با رشد همراه شدند، گفت: تجربه افزايش ارزش 
صندوق سهامي در ۲ ماه اخير را در هيچ دوره اي نداشتيم، 
س��ازمان بورس هم كمك زي��ادي را به صندوق هايي 
داشت كه عملكرد خوبي را از خود نشان دادند. واقعيت 
اين است كه بازار ثانويه كمك كننده به بازار اوليه است، 
اما اين بازار نبايد محدود به بازار نقدي باشد. مدير سابق 
فرابورس ايران با بيان اينكه در سال ۹۹، بازاري به غير 
از بازار نقدي در بورس فعال نبود اما اكنون در اين بازار، 
ابزار مشتقات و آپشن ها عمق خوبي پيدا كردند، اظهار 
داشت: بازار سرمايه اكنون به صورت ۲ طرفه فعال است، 
در ۲ هفته گذشته حجم معاملات بازار آپشن ها بيش از 
۱۵۰ ميليارد تومان بود كه اين رقم را در سال ۹۹ شاهد 
بوديم اما اعلام شده بود كه بازار آپشن وجود ندارد. وي با 
بيان اينكه همچنين در سال ۹۹ در يك نشستي بحثي از 
سوي »علي صالح آبادي« و سيد احسان خاندوزي مطرح 
شد مبني بر اينكه به چه دليل افزايش سرمايه به روش 
سلب انجام نمي شود، گفت: در ادامه چنين صحبتي 
اكنون ديگر در بازار س��رمايه روش افزايش سرمايه به 
روش سلب و حق تقدم و عرضه اوليه به روش صرف سهام 
يك روش تجربه شده است كه اثرات مثبتي را با خود به 
همراه داشته است. فدايي با بيان اينكه در سال گذشته 
در عرضه اوليه فرود، تپسي و گلديران اين روش را تجربه 
كرديم كه از اين طريق منابع وارد توليد شد، افزود: در 
سال ۹۹ با چنين روشي براي عرضه اوليه همراه نبوديم 
و مسوولان هم شناختي نسبت به آن نداشتند، اكنون 
وضعيت به گونه اي است كه شركت ها و نيز سهامداران 
معتقدند عرضه اوليه در بازار بايد به روش صرف سهام 
انجام ش��ود. اين عوامل باعث شده تا ديگر در بازار روند 
س��ال ۹۹ تكرار نشود و زيرس��اخت هاي بازار سرمايه 
ظرفيت جذب منابع بالاتري را نسبت به سال ۹۹ داشته 
باشند. وي به حمايت از اقدامات انجام شده از سوي دولت 
پرداخت و گفت: يكي از اتفاقات خوبي كه در اين دولت 
رخ داد بحث عدم ترويج سرمايه گذاري در بورس بود كه 
مي توان از آن به عنوان اقدامي مثبت ياد كرد، سال ۹۹ را 
نبايد براي خود اتفاقي ترسناك برداشت كنيم و از ترس 
مرگ خودكشي كنيم. فدايي ادامه داد: اكثر فعالان بازار 
از اواخر خرداد ماه ۹۹ هشدار به ريزش بازار داده بودند 
اما رشدي كه در سال جاري انجام شد؛ هيچ گونه نگراني 

را در بين فعالان بازار ايجاد نكرده است.
مدير سابق فرابورس ايران با بيان اينكه اقدامات خوبي 
در دولت سيزدهم انجام ش��د و بخشي از آن مربوط 
به تلاش متوليان امر بود، افزود: در اين زمينه قوانين 
خوبي مانند روش افزايش س��رمايه اعمال و قفل آن 
شكسته شد كه در اين زمينه ديگر شركت ها نمي توانند 
بهانه اي براي اس��تفاده از آن داشته باشند. وي تاكيد 
كرد: صندوق املاك و مس��تغلات؛ ديگر اقدام دولت 
جديد بود كه تا حدودي تورم بخش مسكن را كاهش 
داد و همچنين راه اندازي ش��ركت پ��روژه هم اكنون 
در دولت در حال انجام اس��ت. فدايي با بيان اينكه در 
ادامه مسير بازار بايد ۲ موضوع مورد توجه قرار بگيرد، 
سهامداران نبايد از ترس تكرار بازار سال ۹۹ واكنش 
شديدي را از خود نش��ان دهند، گفت: سال ۹۹ با آن 
شدت ديگر نمي تواند تكرار شود، علت آن آگاهي مردم، 
توسعه ابزار صندوق سرمايه گذاري و عرضه اوليه است 
كه در سال ۹۹ شاهد وجود اين ابزارها در بازار نبوديم. 
مدير سابق فرابورس ايران با بيان اينكه بايد اجازه دهيم 
كشف قيمت در فرآيند عرضه اوليه از طريق بازار تعيين 
شود، افزود: به هيچ عنوان نبايد در فرآيند عرضه اوليه 
نهادهاي رگولاتور ورود كنند، بايد در بازار سرمايه ياد 
بگيريم كه به جاي همه فك��ر نكنيم بلكه اجازه داده 
شود تا كش��ف قيمت از طريق مكانيسم بازار صورت 
بگيرد، زيرا در اين صورت مي توان شاهد روند بهتري 
در بازار باشيم. وي با تاكيد بر اينكه سياست گذار بايد 
ذهن خود را از اين مساله پاك كند كه سهامدار ضرر 
نمي كند، اعلام كرد: چنين موضوعي در بازار سرمايه 
وجود ندارد و نمي توان با قاطعيت به مردم اعلام كرد 
كه در بازار سرمايه ضرر نمي كنند بلكه بهتر است در اين 
راستا زمينه افزايش شفافيت و اعتماد را فراهم كنيم. در 
ادامه فدايي ضمن انتقاد به روش فرهنگ سازي در بازار 
سرمايه ايران اعلام كرد: در سال ۹۹ يك سرمايه گذار 
حدود يك ميليارد تومان سرمايه وارد بازار كرد اما به 
دليل رفتارهاي هيجاني خ��ود حدود ۲۰۰ ميليون 
تومان كارمزد معاملات پرداخت كرد، زيرا به محض 
ايجاد صع��ود و نزول در بازار اق��دام به خريد و فروش 
سهام در بازار مي كرد. مديرعامل سابق فرابورس ايران 
با اعتقاد بر اينكه تاكنون اقدام موثري براي فرهنگ 
سرمايه گذاري صورت نگرفته است، گفت: زماني كه 
بازار در حال صعود بود افراد هر سهمي را براي خريد 
انتخاب مي كردند كه اين امر باعث شد تا بخش زيادي 

از پرتفوي سهامداران در ضرر باشد. 

»تعادل«گزارشميدهد

بورس در صف سودآوري

استاددانشگاهصنعتيشريفدرگفتوگوبا»تعادل«

چيني ها فتيله سرمايه گذاري در ميادين را پايين كشيده اند
گلناز پرتوي مهر |

يكي از موارد مهم در تفاهم نامه ۲۵ ساله همكاري با چين، 
سرمايه گذاري اين كشور جهت افزايش ظرفيت استخراج 
از ميادين نفتي و گازي ايران اس��ت. اما با مشاهده شرايط 
اقتصادي دش��وار و انزواي سياسي كشور، چين به دنبال 
كسب امتيازات بيش��تر از آنچه در تفاهم نامه آمده بوده و 
عليرغم تلاش شركت ملي نفت ايران براي نهايي كردن 
مذاكرات مربوط به توسعه ميادين توسط شركتهاي چيني، 
مطابق معمول مقامات چين عزمي در اين زمينه نش��ان 
نمي دهند. دليل اصلي اين امر آن اس��ت كه پس از خروج 
ايالات متحده از برجام در سال ۲۰۱8 ميلادي، چيني ها به 
هيچ وجه قصد ندارند با سرمايه گذاري در ميادين نفتي ايران 

حساسيت امريكا را برانگيزانند.
هاشم اورعي، استاد دانشگاه صنعتي شريف، در گفت وگو 
با خبرنگار»تعادل«، ضمن بيان مطلب بالا، اظهار داشت: 
يكي ديگراز دلايلي كه چيني ها فتيله سرمايه گذاري و آغاز 
عمليات اجرايي در ميادين ايران را پايين كشيده اند آن است 
كه آنها به خوبي به اين مساله واقف هستند كه ايران انتخاب 
ديگري ندارد و به دنبال آن هستند كه شرايط را بيشتر و 

بيشتر به نفع خود تغيير دهند.
وي ادامه داد: طبق توافق نامه همكاري ۲۵ ساله، شركت هاي 
چين��ي در اج��راي پروژه هاي نفت، گاز و پتروش��يمي و 
همچنين در خريد محصول در اولويت قرار داشته و قيمت 

خريد حداقل ۲۰درصد زير قيمت بين المللي باش��د! اما 
ماجرا به اينجا ختم نمي ش��ود. در آخرين اقدام چيني ها 
اصرار دارند كه اين كاهش قيمت شامل مياديني كه قبلًا 
در آن مشاركت داش��ته اند نيز بشود.  وي تصريح كرد: در 
حال حاضر چين نفت اي��ران را ۱۰درصد ارزان تر از نفت 
روسيه مي خرد و اين در حالي است كه روسيه مجبور است 

نفت خود را به قيمت حداقل ۳۰درصد كمتر از قيمت هاي 
جهاني به چين بفروشد.

وي بيان داش��ت: طب��ق اعلام مناب��ع بين المللي به طور 
ميانگين در ۱۲ ماه گذشته، قيمت نفت خام فروخته شده 
به چين توسط ايران به قيمت ۴۴ درصد زير قيمت هاي 
بين المللي بوده است! نكته بسيار مهم ديگر اين است كه از 

۱۱ نوامبر۲۰۲۲، چين پول نفت ايران را به يوان پرداخت 
مي كند ك��ه در بازارهاي جهاني قابل تبديل نبوده و فقط 

مي تواند براي خريد كالاهاي چيني استفاده شود.
اورعي خاطرنشان كرد: اما شرايط فروش نفت ايران به چين 
وقتي فاجعه آميز مي شود كه چين اقدام به پرداخت بخشي 
از وجه نفت خريداري شده خود به پول كشورهاي آنگولا، 
زامبيا و كنيا كرده است. اين اقدام چين در اين راستاست 
كه تنها راه ايران خريد محصولات و توليدات اين كشورها 
بوده و از اين طريق آنها بتوانند اقساط وام دريافتي خود از 

چين را به اين كشور پرداخت كنند.
استاد دانشگاه صنعتي شريف عنوان كرد: واقعيت اين است 
كه تنها راه توسعه اقتصادي كشور كسب درآمد حداكثري 
از صادرات و سرمايه گذاري در كشور است، اما تنها كالاهايي 
كه ايران مي تواند با صادرات آن درآمد ارزي قابل توجهي 
كسب كرده و با سرمايه گذاري در ساير بخش ها مسير توسعه 
كشور را فراهم كند، فرآورده هاي نفتي است و صادرات پشم 
گوسفند، پوست بز و هندوانه ما را به جايي نخواهد رساند. 

وي در پايان اظهار كرد: افسوس كه سياست هاي نابخردانه و 
سپردن كار به ناكاردان ما را از بازار انرژي جهان بيرون رانده 
به طوري كه در چهار دهه اخير جايگاه كشور در بازار نفت 
جهان از دوم به دهم تنزل يافته اس��ت. البته در اين مسير 
دوستان شرقي مان هم سنگ تمام گذاشته و ما را در قرار 

گرفتن در جاده ناكجاآباد ياري رسانده اند.

تشريحدلايلعدماجرايقانونپتروپالايشگاهها

تلاشبرايرفع3ناترازيدرصنعتبرق

سخنگوي كميسيون انرژي مجلس با بيان اينكه قانون 
پتروپالايشگاه ها قانون مترقي است كه متاسفانه در اجرا 
با مساله روبرو شده است، گفت: دولت نبايد پيش از اين 
اجراي قانون را معطل بگذارد و بايد هرچه سريع تر مجوز 
تنفس خوراك را به سرمايه گذاران بدهد. مالك شريعتي 
نياس��ر در گفت وگو با خانه ملت با اشاره به دلايل عدم 
اجراي »قانون حمايت از توس��عه صنايع پايين دستي 
نفت خام و ميعانات گازي با اس��تفاده از سرمايه گذاري 
مردمي« مرس��وم به قانون پتروپالايش��گاه ها، گفت: 
اگرچه قانون پتروپالايشگاه ها در مجلس دهم تصويب 
شد اما در مجلس يازدهم مورد اصلاح قرار گرفت كه در 
اين اصلاحات علاوه بر مش��خص كردن سهم صندوق، 

نظام انتقال اين زنجيره تنفس خوراك را شفاف و برخي 
از ابهامات را نيز برطرف كرد اما متاسفانه قانون مذكور 
در اجرا با مشكلاتي رو به رو است چراكه سرمايه گذاران 
بخش خصوصي و عمومي همچنان معطل مجوز تنفس 
خوراك هستند. نماينده مردم تهران، ري، شميرانات، 
اسلامش��هر و پرديس در مجلس شوراي اسلامي ادامه 
داد: همچنين اگرچه هيات امناي صندوق ارايه تنفس 
خوراك را تصويب كرده و وزارت نفت مي گويد؛ مانعي 
براي انجام آن ندارد اما دولت قبل، موضوع را به استيذان 
مجدد از رهبر معظم انقلاب منوط كرد، درحالي كه در 
بند )الف( ماده ۳ خود اين قانون اذن مقام معظم رهبري 
آمده اس��ت و در مش��روح مذاكرات مجلس دهم ثبت 

شده، آنجا رييس جلسه اعلام كرد كه اذن گرفته شده و 
سپس آن ماده را راي گيري كردند كه راي آورد و شوراي 
نگهبان نيز آن را تاييد كرد اما دولت آقاي روحاني مجدد 
اين كار را انجام داد. وي افزود: قانون حمايت از توس��عه 
صنايع پايين دستي نفت خام و ميعانات گازي با استفاده 
از سرمايه گذاري مردم در مسير خطا افتاده است اين در 
حالي است كه رهبر انقلاب بارها در جلسات علني و ديدار 
با دولت، صنعتگ��ران و... درباره اجراي قوانين صحبت 
كردند بنابراين دولت نبايد پيش از اين، اجراي قانون را 
معطل بگذارد و بايد هرچه سريع تر مجوز تنفس خوراك 
را به سرمايه گذاران بدهد تا بتوانند سرمايه گذاري كنند 
چراكه اين تنفس خوراك معادل سرمايه گذاري است 

كه در اين طرح ها انجام مي شود. سخنگوي كميسيون 
انرژي مجلس ش��وراي اس��لامي بيان كرد: همچنين 
مساله مهم ديگر اس��تفاده از بازار سرمايه است چراكه 
طبق قانون بايد حداقل ۳۰ درصد منابع سرمايه گذاري 
از محل سرمايه هاي مردمي و بازار بورس تامين شود. اين 
در حالي كه تشكيل شركت سهامي پروژه معطل مجوز 
تنفس خوراك مانده است اما اگر اين حداقل ۳۰درصد از 
بازار سرمايه تامين شود علاوه بر جذب نقدينگي مي تواند 
بورس را رونق دهد و مانن��د لنگرگاهي بورس را از اين 
نوس��انات متعددي -كه دايما درگير آن است- نجات 
دهد بنابراين قانون پتروپالايشگاه قانون مترقي است كه 

متاسفانه در اجرا به مشكل خورده است.

شوراي مش��ورتي وزارت نيرو و فعالان صنعت برق 
كشور آغاز به كار كرد تا با همسويي، همكاري و هم 
انديشي دو س��ويه مديران و فعالان صنعت برق در 
راستاي رفع سه ناترازي مهم گام بردارد. به گزارش 
وزارت نيرو، علي اكبر محرابيان در نشست مشترك با 
فعالان صنعت برق خواستار تشكيل شوراي مشورتي 
وزارت نيرو و فعالان صنعت برق شد كه مورد استقبال 
نمايندگان صنعت برق در بخش هاي خصوصي و نيمه 
دولتي حاضر در نشست قرار گرفت. وزير نيرو در اين 

نشست با تاكيد بر اينكه صنعت برق كشور، صنعت 
پرافتخاري است و مراحل رشد و پيشرفت خود را به 
درستي پيموده اس��ت، افزود: هم اكنون اين صنعت 
با س��ه ناترازي مهم يعني ناترازي در توليد و تقاضا، 
ناترازي تامين سوخت و ناترازي اقتصادي و مالي رو به 
رو  است. وي اضافه كرد: براي رفع اين ناترازي ضروري 
است از تمام ظرفيت هاي موجود استفاده كنيم. برق، 
زيرساخت توسعه كشور است و تامين انرژي پايدار 
مسير توسعه كش��ور را تضمين مي كند. محرابيان 

هدف از تش��كيل ش��وراي مش��ورتي وزارت نيرو و 
فعالان صنعت ب��رق را بهره گيري از تجارب نخبگان 
اين صنعت عنوان كرد و افزود: تجارب گذشته ما در 
برگزاري شوراهاي مشورتي بس��يار تاثيرگذار بوده 
اس��ت و معتقديم اين نشست ها راهگشاي بسياري 
از مشكلات و مسائل موجود خواهد بود. وزير نيرو با 
بيان اينكه خوشبختانه نگاه امروز دولت و مجلس در 
موضوع برق و انرژي با واقعيات منطبق اس��ت، ادامه 
داد: اين اجماع به وجود آمده است كه اگر الزامات اين 

بخش مورد توجه قرار نگيرد، رفاه و توس��عه كشور با 
مشكل مواجه خواهد شد، بنابراين در حل بسياري 
از مس��ائل با ما همراه هس��تند، هر چن��د امكانات 
پيش بيني ش��ده همچنان با نيازهاي صنعت فاصله 
دارد. محرابيان همچنين تامين برق پايدار را متضمن 
رشد 8 درصد كشور در برنامه هاي توسعه عنوان كرد 
و افزود: ظرفيت هاي موجود در توليد كالا و خدمات 
نشان مي دهد كه تحقق اين اهداف امكان پذير است 

و تنها نيازمند تغيير نگاه و تغيير ريل هستيم. 



گروه راه و شهرسازي|
از ابتداي سال 1402، بر خلاف نامگذاري سال به »مهار 
تورم، رونق توليد« اقلام مصرفي و خدماتي متعددي 
دچار رشد و جهش شده اند. در اين ميان، كرايه حمل 
و نقل عمومي گران نشده بود، اما حالا خبر رسيده كه 
قيمت بليت اتوبوس هاي بين شهري 29 درصد افزايش 
يافته اند و به زودي قيمت بليت پروازهاي داخلي نيز 

افزايش خواهد يافت. 
به گزارش »تعادل«، در حالي كه س��ازمان راهداري، 
پيشنهاد افزايش ۶0 درصدي قيمت بليت اتوبوس هاي 
بين ش��هري را ارايه كرده بود، اما رش��د 29 درصدي 
قيم��ت بليت ه��ا تصويب ش��د. اين در حالي اس��ت 
كه احتمال زيادش��دن قيمت بلي��ت هواپيما تا آخر 
ارديبهشت نيز افزايش يافته است. طي هفته هاي اخير، 
آنگونه كه مسوولان دولتي و بخش خصوصي خبر داده 
بودند، ايرلاين ها افزايش 100 درصدي هزينه پروازها 
را پيشنهاد كرده اند. پيشنهادي كه به مذاق بسياري از 
نمايندگان مجلس و مسوولان دولتي خوش نيامده 
و ب��ا هر گونه افزايش قيمت بلي��ت هواپيما مخالفت 
كرده اند. در اين مي��ان، گزارش هاي ميداني، حاكي 
از كاهش عرضه بليت هواپيما و رش��د بدون ضابطه 
قيمت آن طي هفته هاي اخير بوده است. مساله اي كه 
از س��وي ايرلاين ها رد شده است. به گفته ايرلاين ها، 
به دليل نياز هواپيماها به تعمي��رات دوره اي و موتور 
هواپيما كه بعضا به دليل نبود قطعات طولاني مي شود، 
برخي هواپيماها از چرخه خدمات دهي خارج شده و 
مي ش��وند. در همين حال، آمارها و اظهارات برخي از 
نمايندگان مجلس نش��ان مي دهد كه فرودگاه هاي 
كشور نيز در وضعيت مساعدي از نظر درآمدزايي قرار 
ندارند به گونه اي كه از ميان ۶0 فرودگاه كشور، صرفا 

يك فرودگاه سودده است.

   گذشت 1.5 سال از افزايش قيمت پروازها
معاون هوانوردي سازمان هواپيمايي كشوري از اعمال 
تصميمات احتمالي براي افزايش قيمت بليت هواپيما 
تا آخر ارديبهشت خبر داد و گفت: سازمان هواپيمايي 

اختياري در خصوص سايت ها ندارد.
حسن خوش��خو در خصوص قيمت بليت پروازهاي 
داخلي، اظهار كرد: آخرين تغيير قيمت بليت مربوط 
به تيرماه س��ال 1400 بوده اس��ت، يك سال و نيم از 
اين موضوع مي گذرد. تا آخر ارديبهش��ت ماه امسال 
تصميماتي براي حل بخشي از مشكلات شركت هاي 
هواپيمايي اتخاذ مي ش��ود كه بخشي از آن مربوط به 
قيمت بليت هواپيماست. به گزارش تسنيم، وي ادامه 
داد: واقعيت اين است كه سال گذشته حدود 50 درصد 
حقوق كارگران افزايش يافت و اين مساله را امسال هم 
داش��ته ايم كه حدود 20 درصد افزايش حقوق يافته 
است، اين فارغ از مباحث مربوط به نرخ ارز و مشكلات 
تأمين قطعه هواپيما است، اينها واقعيت هاي صنعت 

هوانوردي كشور است.
معاون هوانوردي سازمان هواپيمايي كشوري بيان كرد: 
ايران يك كش��ور قدرتمند و ثروتمندي است و اين را 

همواره با افتخار اعلام كرده ام. اگر فشارهاي بين المللي 
نباشد و دسترسي عادلانه اي به بازارها داشتيم قطعاً 
صنعت هوانوردي متحمل آسيب  نمي شد. خوشخو در 
خصوص قيمت بليت هواپيما گفت: قانونگذار در ماده 
1۶1 برنامه پنجم توسعه آزادسازي نرخ بليت هواپيما 
را بر اساس تجربه كشور در 40 سال اخير و همچنين 
چالش هاي هوان��وردي مصوب كرد تا چالش صنعت 
حل ش��ود. وي در عين حال ادامه داد: اما به چالش ها 
و تصميمات ديگري برخورديم كه دولت تصميماتي 
را براي تنظيم بازار و حقوق عامه مردم اتخاذ كرد، اين 
تصميمات كلاني بود كه سازمان هواپيمايي و صنعت 
هوانوردي به نوعي از آن تبعيت ك��رد. وي بيان كرد: 
اما بايد اشاره كنيم كه آزادسازي نرخ بليت هواپيما از 
منظر سازمان هواپيمايي كشوري رهاسازي نيست، 
اين موضوعي است كه بايد به صورت جدي پيگيري 
كرد و صنعت هوانوردي در راستاي ايمني و خدمات 
مطلوب آن بخش از جامعه كه با هواپيما سفر مي كنند 
ارايه كند. معاون هوانوردي سازمان هواپيمايي كشوري 
در پاسخ به اين پرسش كه بعضاً در برخي سايت ها براي 
يك مسير پروازي چند قيمت متفاوت و با اختلاف 500 
هزار توماني ارايه مي ش��ود، دليل اين اتفاق چيست، 
گفت: در يك هواپيما با تايپ مش��خص كلاس هاي 
نرخي متفاوتي مانند بيزينس، اكونومي و... داريم، اما 
معمولًا نبايد 500 هزار تومان در مس��يرهاي پروازي 
داخلي اختلاف قيمت داشته باشيم. خوشخو با بيان 
اينكه اين بخش��ي اس��ت كه از اختيار و اراده سازمان 
هواپيمايي خارج است و در فضاي مجازي سوداگري 
مي ش��ود، اضافه كرد: با همكاري دادستاني، سازمان 
حمايت و تعزيرات تلاش مي كنيم طي روزهاي آينده 

ثبات را به بازار خريد بليت پروازها برگردانيم.

   كاهش پروازها به دليل نبود قطعه
وي با تأييد كاهش پروازها به دليل نبود قطعه گفت: 
بايد بپذيري��م صنعت هوانوردي جزو س��رمايه هاي 
كشور است خواهش مي كنم اين را به عنوان سرمايه 
ملي بدانيم. بايد قدر زحمات متخصصان اين بخش را 
بدانيم. امسال برخي هواپيماها كه سال ها زمين گير 

بوده اند، با تلاش متخصصان وارد چرخه خدمات رساني 
شده اند. وي تأكيد كرد: 170 هواپيماي فعال در كشور 
داريم و آمارها نشان نمي دهد كه ايرلاين ها كم كاري 
مي كنند و ارايه سرويس نمي دهند. وي همچنين گفت: 
از مردم خواهش مي كنيم بليت هواپيما را از شركت ها 
و اپليكيشن هاي مجاز تهيه كنند تا در صورت مشكل 

احتمالي مبالغ استرداد شود.

   فقط يك فرودگاه اقتصادي است
در اين حال، مجتبي يوسفي، عضو كميسيون عمران 
اعلام كرد: در كشورمان از بيش از ۶٠ فرودگاه، كمتر از 
4٠ فرودگاه عملياتي است و كمتر از ٢٠ فرودگاه به طور 
جدي فعال هستند و تنها يك فرودگاه اقتصادي است.

يوس��في در گفت وگ��و با ايلن��ا درباره درخواس��ت 
شركت هاي هواپيمايي براي افزايش 100 درصدي 
بليت هواپيما اظهار كرد: افزايش هزينه هاي س��بد 
خانوار مردم با مش��كلات مواجه كرده  است. در اين 
ميان بايد حواسمان به عده اي كه مي گويند صنعت 
هوانوردي صنعتي نيس��ت كه مردم از آن اس��تفاده 
كنند و اين صنعت مختص افراد متمول است، باشد و 
اين اظهارات و ادعا خطاي محاسباتي است كه جديدا 
حتي برخي  از مديران، آن را مطرح مي كنند و دچار 

اين خطا شده اند.
وي گفت: بسياري از مردم از اقشار پايين براي درمان 
و عده اي هم براي انجام امور اداري مجبور به استفاده از 
هواپيما هستند. نمي توان براي رساندن يك بيمار به 
مقاصد، مسافت را چندين ساعت از طريق حمل و نقل 

جاده اي طي كرد.
عضو كميسيون عمران مجلس تاكيد كرد: هر چند به 
دليل مشكلات اقتصادي، بسياري از مردم در تامين 
معيشت خود مانده اند اما مسافرت رفتن همين مردم 
براي بخش هايي ايجاد اشتغال كرده و افزايش قيمت 
بليت هواپيما اشتغال صنعت گردشگري و هتلداري را 
تهديد مي كند و به همين دليل در برخي از كشورهاي 
دنيا شاهد آن هستيم كه صنعت هوايي با هزينه سر 
به سر مسافر را جابه جا مي كند. وقتي صنعت هتلداري 
و گردشگري دچار مشكل ش��ود، اشتغال اين حوزه 

هم به تبع آن دچار مش��كل مي ش��ود.  يوسفي ادامه 
داد: سرمايه گذاري كه قصد فعاليت اقتصادي در يك 
منطقه را دارد كه قطعا در اش��تغالزايي در آن منطقه 
اثرگذار اس��ت؛ اولين نكته اي كه ب��ه آن توجه دارد، 
دسترسي س��ريع و آس��ان به آن منطقه است. كدام 
س��رمايه گذاري 20 ساعت مسافت جاده اي و ريلي را 
طي مي كند تا به مقصد مورد نظر براي سرمايه گذاري 
برسد. عضو كميسيون عمران افزود: افزايش قيمت ها 
از جمله قيمت بليت هواپيما باعث مي ش��ود در اين 
شرايط كه تورم سبد خانوار را كوچك كرده، مشكلاتي 
براي مردم به وج��ود بيايد و اش��تغال و درآمد مردم 
را در حوزه هاي گردش��گري و هتل��داري تحت تاثير 
قرار مي دهد. وي گفت: مخالف افزايش قيمت بليت 
هواپيما هستيم و به اين موضوع در كميسيون عمران 
هم تاكيد داشته ايم و بازار براي بيشتر از اين قيمت ها 
در بليت هواپيما كشش ندارد. عضو كميسيون عمران 
مجلس اظهار كرد: اما بايد توجه داش��ته باش��يم كه 
صنعت هوانوردي در 40 س��ال گذشته تحريم بوده 
و با وجود اين مش��كلات، مختصصان و صاحبنظران 
اين صنعت با چنگ و دندان توانس��ته اند اين صنعت 
را حفظ كنند و با دس��ت خالي به جنگ تحريم هاي 
صنعت هوانوردي مي  روند. در اين شرايط دولت هم بايد 
تعهدات خود در اين صنعت از جمله تامين ارز صنعت 
هوانوردي را انجام دهد. يوسفي با اشاره به مشكلات 
صنعت هوانوردي ادامه داد: شركت هاي هواپيمايي در 
دوره اي ارز ترجيحي دريافت مي كردند كه بعد از قطع 
ارز ترجيحي، مشمول دريافت ارز نيمايي شدند و دي 
ماه سال گذشته معاون رييس جمهوري دستور داد كه 
ارز نيمايي براي شركت هاي هواپيمايي تامين شود كه 
به مبادله اي تبديل شد اما امروز شركت ها ارز مورد نياز 
خود را بالاي 50 هزار تومان از بازار آزاد تهيه مي كنند 
در حالي كه بخشي از هزينه هاي شركت ها ارزي است. 
وي اف��زود: همانط��ور كه گفتم ما ب��ا افزايش قيمت 
مخالفيم اما بايد توجه كنيم كه در كشور تركيه بسياري 
از هزينه ش��ركت هاي هواپيمايي از بخش مسافري 
تامين نمي ش��ود بلكه از بخش كارگ��و و حمل و نقل 
تركيبي است. از س��وي ديگر ايرلاين ها وارد صنعت 
هتل داري و گردشگري شده اند و از آن محل هم كسب 
درآمد مي كنند. ما در كش��ورمان اين شرايط را براي 
ايرلاين ها ايجاد نكرديم و ارز مورد نياز اين شركت ها 
را تامين نمي كنيم، در اين ش��رايط تمام هزينه هاي 

شركت ها از بُعد مسافري بايد تامين شود. 
يوسفي تاكيد كرد: اگر از ايرلاين ها حمايت نشود اين 
شركت ها با اينكه در شرايط تحريمي سر پا ايستاده اند، 
زمين مي خورند و به طور قطع تحريم داخلي بيشتر از 

تحريم خارجي تاثيرگذار تاثيرگذار خواهد بود.
عضو كميسيون عمران مجلس با اشاره به غير اقتصادي 
بودن فرودگاه ها گفت: بخشي از پروازهايي كه در كشور 
انجام مي شود تكليفي است. از سوي ديگر در كشورمان 
از بيش از ۶٠ فرودگاه، كمتر از 4٠ فرودگاه عملياتي 
است و كمتر از ٢٠ فرودگاه به طور جدي فعال هستند 

و تنها يك فرودگاه اقتصادي است. 

ايرانشهردر شهر 

ادامه از صفحه اول
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اعلام ۹5 ساختمان ناايمن پايتخت 
به دستگاه قضايي

مديرعامل س��ازمان آتش نش��اني و خدم��ات ايمني 
شهرداري تهران از اعلام ليست 95 ساختمان ناايمن به 
دستگاه قضايي تا هفته آينده خبر داد. به گزارش ايرنا، 
قدرت الله محمدي، اظهار كرد: ساختمان هاي ناايمني 
كه قدمت زيادي دارند، يكي از معضلات اساسي شهر 
تهران هستند، در ساختمان هاي جديد مشكل خاصي 
نداريم. حدود 12 سال اس��ت كه ساختمان هايي كه 
بالاي شش طبقه هستند از آتش نشاني تاييديه دريافت 
مي كنند و خوش��بختانه اتفاق خاص��ي در اين زمينه 
نداشتيم و مش��كل ما عمدتاً با ساختمان هاي قديمي 
اس��ت. وي افزود: س��اختمان هايي كه پيش از قوانين 
ساخته ش��ده اند و همه نوع كاربري از اداري، تجاري، 
مسكوني و صنعتي، دولتي و خصوصي در آن وجود دارد. 
ساختمان هاي جديد به دليل الزام بر دريافت پايان كار، 
موظف به انجام اقدامات مربوط به سازمان آتش نشاني 
هس��تند بنابراين دس��تورالعمل ها را انجام مي دهند. 
مديرعامل س��ازمان آتش نشاني تهران تصريح كرد: از 
ابتداي سال قبل، دستگاه قضا همكاري بسيار خوبي را با 
سازمان آتش نشاني شهرداري تهران آغاز كرد و ما سال 
گذشته در همين زمان 129 ساختمان ناايمن داشتيم 
كه س��ال ها در همين عدد مانده بود، ساختمان هايي 
بس��يار پرخطر كه جزو خط قرمزها بودن��د و همواره 
نگراني هاي متعددي دررابطه با اين ساختمان ها داشتم 
مبادا اتفاقي رخ دهد. وي افزود: با ورود دس��تگاه قضا و 
جلساتي كه به دفعات با مالكان ساختمان هاي ناايمن 
داشتيم بعضي از مالكان پاي كار آمدند و تشكيل پرونده 
دادند، دستورالعمل را دريافت و شركت مجري خود را 
انتخاب كردند و حتي عده اي از مالكان ساختمان هاي 
ناايمن، تا مرز تاييد ايمني ساختمان نيز پيش رفتند. 
وي اظهار كرد: متاسفانه مالكان حدود 95 ساختمان 
ناايمن، تاكنون اقدام خاصي را آغاز نكرده اند كه سازمان 
آتش نش��اني اخطارهاي لازم را به آنها ارايه كرده و طي 
روزهاي آينده مكاتبات سازمان آتش نشاني با دستگاه 
قضايي مبني بر اعلام نام، نشاني و هويت ساختمان ها 
به دس��تگاه قضايي انجام مي شود. محمدي ادامه داد: 
دستگاه قضايي با مالكان اين95 ساختمان برخورد 
قانوني خواهد كرد و سازمان آتش نشاني از زمان ابلاغ 
دستور العمل ايمني تا هنگام رفع موارد ناايمن همراه 
مالكان س��اختمان هاي ناايمن خواهد بود و در اين 
راستا نسبت به صدور فراخوان نيز اقدام نموده است. 
وي افزود: تا پايان ارديبهشت ماه 1402 ليست 95 
ساختمان ناايمن به دستگاه قضايي اعلام خواهد شد.

اختصاص 80  درصد بودجه 
كلان شهرها به حمل و نقل عمومي 
رييس شوراي عالي اس��تان ها با اشاره به ضرورت 
توس��عه حمل ونقل عمومي، گفت: با تاكيد دولت 
و مديران شهري، امسال اعتبارات مناسبي معادل 
۸0 درصد بودجه براي توسعه و نوسازي حمل و نقل 
عمومي كلان شهرها اختصاص يافت.  پرويز سروري 
روز چهارشنبه در گفت وگو با ايرنا، افزود: با توجه به 
افزايش جمعيت، ميزان سفرهاي شهري مردم در 
شهرهاي بزرگ از جمله تهران زياد شده است ولي 
نكته اينجاست كه در سال هاي اخير متناسب با رشد 
جمعيت، ناوگان حمل و نقل عمومي توسعه نيافته 
است. وي ادامه داد: در برخي شهرها از جمله تهران 
نه تنها ناوگاني در اين سال ها اضافه نشد، بلكه برخي 
از اتوبوس ه��ا نيز به دليل فرس��ودگي از رده خارج 
شد كه س��بب كمبود جدي در ناوگان اتوبوسراني 
هستيم. نايب رييس ش��وراي اسلامي شهر تهران 
يادآوري كرد: مديريت ش��هري با همكاري دولت 
و وزارت كشور تفاهمنامه هايي براي اضافه شدن 
اتوبوس در كلان شهرها منعقد كردند كه در صورت 
تحقق، امس��ال جهش مناسبي در توسعه حمل و 
نقل عمومي خواهيم داش��ت. به گفت��ه او، به طور 
متوس��ط ۸0 درص��د از بودجه امس��ال مديريت 
شهري كلان شهرها به توسعه حمل و نقل عمومي 
اختصاص يافته اس��ت. به گ��زارش ايرنا، كمبود و 
فرسودگي ناوگان اتوبوس يكي از مشكلات جدي 
تهران در حوزه حمل و نقل عمومي پايتخت است.

جزييات اجرايي شدن خزانه 
واحد الكترونيكي در شهرداري

معاون مالي و اقتصاد شهري شهرداري تهران گفت: 
با ايجاد حساب خزانه واحد، دغدغه شهرداري نسبت 
به هزينه هاي جاري مانند حقوق و دستمزد كاهش 
يافته و چگونگي درآمد و خرج كرد شركت ها، شفاف 
شده است. لطف الله فروزنده در گفت  وگو با ايسنا، در 
خصوص ضرورت ايجاد حس��اب يكپارچه »خزانه 
واح��د« توضيح داد: با ايجاد حس��اب خزانه واحد، 
1200 حساب غيرمنسجم شهرداري تهران تجميع 
و يكپارچه شده است. در شهرداري ها كه يك نهاد 
درآمدي- هزينه اي محسوب مي شوند، شفافيت و 
انضباط مالي يك ركن ضروري براي مديريت منابع 
اس��ت. وي با اش��اره به الكترونيكي شدن حساب 
خزان��ه واحد اظهاركرد: پروژه الكترونيك س��ازي 
حساب خزانه واحد براي اولين بار در ميان ادارات 
دولتي با همكاري س��ازمان فن��اوري اطلاعات و 
ارتباطات ش��هرداري )فاوا( و بانك ش��هر صورت 
گرفته اس��ت. پ��روژه مذكور پ��س از طي مرحله 
آزمايش��ي، مطابق با نيازها و ملزومات شهرداري، 
بومي س��ازي و داخلي سازي شده اس��ت. معاون 
ش��هردار تهران در پاس��خ به چگونگ��ي عملكرد 
حس��اب خزانه واحد الكتروني��ك گفت: در خزانه 
واحد الكترونيك، تمام اتفاقاتي كه در چك فيزيكي 
رقم مي خورد در چك الكترونيك هم اتفاق مي افتد. 
براي افزايش امنيت اين چك، شماره هايي مختص 
هر اداره، منطقه يا سازمان تعبيه شده كه از طريق 

فاوا در سامانه جامع مالي قرار مي گيرد.

مشكل آفريني مجوزهاي سنتي 
براي سرمايه گذاري در پلتفرم بتا

از فرابورس و نهادهاي ذي ربط انتظار داريم مجوزهاي 
خ��اص اين كس��ب و كار را ب��ه ما بدهن��د. بعضي از 
مجوزه��ا با نوع كس��ب و كار ما همخواني ن��دارد. ما 
نبايد آنچنان درگير بروكراس��ي شويم كه از فعاليت 
اصلي باز بمانيم. اگر معاونت علمي رياست جمهوري 
تفاهم نامه اي با فرابورس داش��ته باش��ند كه ما ضلع 
سوم آن باشيم مي توانيم به طور قانوني فعاليت داشته 
باشيم و مشكلات زيادي از توليد را رفع كنيم. در حال 
حاضر البته مجوزهايي وجود دارد اما با كار ما همخواني 
دقيقي ندارد. سال 1401 را مقام معظم رهبري »سال 
توليد، دانش بنيان و اشتغال آفرين« نام گذاري كردند 
كه اين نشان دهنده اهميت حمايت از دانش بنيان ها و 
استارت آپ ها است و سال 1402 نيز به عنوان »مهار 
تورم و رشد توليد« نام گذاري شده است. تاكيد رهبر 
معظم انقلاب بر رشد توليد است و اين فر آيندي نيست 
كه دولت بتواند بدون بهره گيري از اس��تارت آپ ها و 
بخش خصوصي طي كند. اميدواريم با همكاري هايي 
كه مي ش��ود بتواني��م در خدم��ت توليدكنندگان و 
سرمايه گذاران بوده و سرمايه ها را از بازارهاي تورم آفرين 

به سمت توليد با كيفيت ايراني سوق دهيم.

مشكل دلاريزه كردن نيست
 اما راهكار دلاريزه كردن اقتصاد ايران اول احياي برجام و 
سپس بهبود شاخص هاي اقتصادي است. امروز بسياري 
از مردم ايران دارايي هاي ارزي دارند. برخي اعداد و ارقام 
حاكي است بين 100 تا300ميليارد دلار در خانه هاي 
مردم وجود دارد. مردم ب��ه جاي پول ملي دلار ذخيره 
مي كنند. بنابراين مش��كل اقتصاد ايران، دلار نيست، 
تحريم هاي اقتصادي اس��ت. اگر قرار باشد، وابستگي 
اقتصاد ايران به دلار كم شود بايد در زمان ثبات اقتصادي 
و آرامش بازارها باشد. كاهش سلطه دلار از طريق توليد 
بيش��تر و ثبات افزون تر ايجاد مي ش��ود. نه بحث هاي 

سطحي در خصوص دلاريزه كردن.

دلايل نوسانات شديد بازار در 
هفته گذشته

 طرفي كاهش هيجانات و ترس و بازگشت نگاه تحليلي 
به بازار منجر شد كه تا حدي اين ريزش ها تعديل گردد 
و ش��اهد يك اصلاح منطقي تر در بازار باشيم. به عنوان 
مثال در حال حاضر نگاه و پارادايم بازار با توجه به برگزاري 
فصل مجامع بر روي صورت هاي مالي است و بازار انتظار 
انتشار صورت هاي مالي مثبت را دارد. در واقع مي توان 
گفت بازار در هفته گذشته به دلايلي كه گفته شد تا حد 
زيادي كارايي خود را ازدست داده بود اما اين عدم كارايي 
خوشبختانه ترميم شد. در حال حاضر كساني كه از بازار 
خارج شده اند يا مجددا به بازار وارد شده اند يا اينكه منتظر 
هستند مجددا و در نقطه اي مناسب و پايان اصلاح مجددا 

به بازار ورود كنند.

تاكيد ايران و امارات
بر توسعه همكاري هاي ترانزيتي

وزير راه و شهرس��ازي و معاون رييس دولت امارات 
متحده عربي در مذاكرات دو جانبه بر توسعه روابط 
در بخش هاي مختلف حمل و نقل دو كشور تاكيد 
كرد. به گزارش مه��ر، مهرداد بذرپ��اش وزير راه و 
شهرس��ازي طي س��فر به امارات متحده عربي در 
ديدار دوجانبه با شيخ منصور بن زائد آل نهيان معاون 
رييس دولت امارات متحده عرب��ي گفت: ايران به 
دنبال افزايش توسعه روابط با امارات در بخش هاي 
مختلف حمل ونقل بوده و از س��رمايه گذاران براي 
حض��ور در پروژه هاي حوزه حمل ونقل اس��تقبال 
مي كند. رييس كميسيون مشترك اقتصادي ايران 
و امارات اظهار كرد: جلس��ات كميسيون مشترك 
ميان دو كشور مدتي اس��ت تشكيل نشده كه نياز 
اس��ت براي بررسي ش��قوق مختلف حمل و نقل، 
جلسات اين كميسيون مجدداً برگزار شود. بذرپاش 
در ادامه بر امضاي يك سند راهبردي ميان دو كشور 
تاكيد كرد. در ادامه اين نشست، شيخ منصور بن زائد 
آل نهيان ضمن ابراز خرس��ندي از حضور وزير راه و 
شهرسازي و هيات همراه تاكيد كرد: ايران از موقعيت 
سوق الجيشي مناس��بي برخوردار اس��ت. معاون 
رييس دولت امارات افزود: موقعيت ايران در كريدور 
شمال- جنوب استراتژيك و ويژه است. شايان ذكر 
است، وزير راه و شهرسازي كشورمان به عنوان رييس 
كميسيون مشترك اقتصادي دو كشور و به دعوت 

همتاي اماراتي خود امروز وارد ابوظبي شد.
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سرايت تورم به حمل و نقل عمومي

كيفيتآبهايسطحيمناطقپايتختارزيابيشد

كيفي ترين آب در مسيل هاي شمالي پايتخت
سرپرست معاونت توس��عه و پايش اداره كل محيط 
زيست و توسعه پايدار ش��هرداري تهران گفت: برابر 
ارزياب��ي كيفيت آب هاي س��طحي، كمترين ميزان 
شاخص كيفيت مربوط به كانال ها و مسيل ها در مناطق 
غربي، جنوب غربي و جنوب شرقي تهران و بيشترين 
ميزان شاخص كيفيت مربوط به كانال ها و مسيل ها در 

مناطق شمال و شمال غرب شهر تهران است.
زهره حس��امي در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به اينكه 
ش��اخص كيفيت آب يكي از ش��اخص هاي مهم در 
ارزيابي كيفيت آب هاي سطحي است، درباره تغييرات 
آلودگي آب  تهران اظهار كرد: روش تهيه نقشه كيفيت 
آب براس��اس روي هم گ��ذاري اطلاع��ات مربوط به 
پارامترهاي فيزيكي، ش��يميايي و زيست ش��ناختي 
آب هاي سطحي است. براساس نتايج به دست آمده 
در طول مسيل ها و كانال هاي تهران از شمال به سمت 
جنوب اين ش��اخص داراي نواساناتي است. كمترين 
ميزان شاخص كيفيت مربوط به كانال ها و مسيل ها 
در مناطق غربي، جنوب غربي و جنوب شرقي تهران 
و بيشترين ميزان شاخص كيفيت مربوط به كانال ها 
و مسيل ها در مناطق شمال و شمال غرب شهر تهران 

است.
وي درباره رودخانه هاي تهران از ش��مال به س��مت 
جنوب كه در اين ش��اخص داراي نوساناتي هستند، 
گفت: بيشترين تغييرات مربوط به »رودخانه كن« و 
»چيتگر« در غرب تهران و كمترين اين ميزان مربوط 
به »رودخانه حصارك«، »فرحزاد«، »دربند« و »دركه« 

در بخش شمالي شهر تهران است.
حسامي تاكيد كرد: از نظر شاخص كيفيت، طول غالب 
در مسيل و رودخانه هاي حصارك، فرحزاد و دربند در 
طبقات با كيفيت مطلوب ق��رار دارند و رودخانه هاي 
چيتگر و سرخه حصار در طبقات با كيفيت نامطلوب 

قرار مي گيرند.
سرپرست معاونت توس��عه و پايش اداره كل محيط 
زيست و توسعه پايدار شهرداري تهران ضمن اشاره به 
اينكه 9 گروه از اصناف و واحدهاي خدماتي - توليدي 
به عنوان منابع اثرگذار بر كيفيت منابع آب شناسايي 
ش��دند، توضي��ح داد: تعميرگاه ه��ا و مراكز خدمات 
خودرو غالبا داراي پس��اب ها، پسماندهاي شيميايي 

و آلودگي هاي مربوط به مشتقات نفتي هستند. اين 
مراكز اگر استانداردهاي لازم را در نظر نگيرند ممكن 
است خسارات سنگيني بر پيكره محيط زيست وارد 

كنند.
سرپرست معاونت توس��عه و پايش اداره كل محيط 
زيست و توسعه پايدار شهرداري تهران درباره اينكه در 
بين اصناف مربوط به خدمات خودرو، كارواش ها يك 
منبع جدي تهديد براي منابع آب تهران هستند، گفت: 
براساس آخرين بررسي ها از كارواش هاي سطح شهر 
تهران در سال 1400، تعداد 452 مورد شناسايي شده 
است. منبع تامين آب در كارواش ها چاه عميق، قنات، 
آب تانكر و بعضا آب شرب اس��ت و محل دفع پساب 
توليدي آنها از طريق چاه جذبي، اگوي )سيستم دفع 
فاضلاب به روش مختلط( ش��هري، تخليه از طريق 
سپتيك و تانكر، تخليه داخل مسيل، انهار و كانال هاي 
سطحي و در موارد محدودي انجام تصفيه، بازچرخاني 

و استفاده مجدد از آن است.
حسامي درباره نظارت بر فعاليت اين كارواش ها اظهار 
كرد: تمامي اين واحدها توسط ادارات محيط زيست 
مناطق مورد بررس��ي و ارزياب��ي همچنين به منظور 
راستي آزمايي و صحت س��نجي اطلاعات دريافتي از 
مناط��ق، 110 واحد )در هر منطقه 5 واحد( توس��ط 
كارشناسان اداره كل محيط زيست و توسعه پايدار نيز 

مورد بررسي دوباره قرار گرفته است.

    خطرناك ترين پسماند و پساب 
وي با بيان اينكه بيمارستان ها خطرناك ترين پسماند 
و پساب را در بين همه مراكز توليد پسماند مي كنند، 
گف��ت: بي توجهي به سيس��تم هاي دف��ع مبتني بر 
روش هاي علمي ممكن اس��ت باعث بروز مشكلاتي 
جدي در رابطه با منابع آب ش��ود. آلودگي ميكروبي 
مناب��ع آب مي تواند حيات را ب��راي همه مختل كند. 
بيمارستان ها در رديف منابع بسيار خطرآفرين براي 
سلامت آب و خاك به حساب مي آيند بنابراين انجام 
مطالعات دقيق درباره سهم بيمارستان ها و پسماندها 
و پساب هاي پزشكي بهداشتي در آلودگي آب و خاك 
امري ضروري است و آلودگي اين مراكز بايد به صورت 

جدي كنترل شود.

   منابع بالفعل تخريب منابع آب
حسامي با اشاره به اينكه كارخانه ها و اصناف توليدي 
نيز به دليل رهاس��ازي پساب ها و پسماندها همواره 
يك��ي از منابع بالفع��ل تخريب منابع آب هس��تند، 
توضي��ح داد: اغلب صنايع و واحده��اي توليدي در 
محدوده و پيرامون شهر تهران بيش از نيم قرن پيش 
توسعه يافته اند و در آن زمان استانداردهاي محيطي 
و سلامت آب و خاك هيچ جايگاهي در برابر توسعه 
صنعتي نداش��ت. امروزه اثرات س��وء اين واحدها بر 
محيط زيست شهر تهران به خوبي قابل لمس است. 
به عنوان نمونه قاليش��ويي ها به دليل استفاده از آب 
در حجم بالا و در نتيجه توليد پساب زياد مي توانند 

اثراتي مخرب بر منابع آب بگذارند.
وي افزود: پس��اب اين واحدها در اغل��ب موارد داراي 
آلودگي فيزيكي و شيميايي و در برخي موارد نيز داراي 
آلودگي هاي ميكروبي است بنابراين توجه به سيستم 
فاضلاب اين اصناف و واحدهاي خدماتي مي تواند به 
ميزان قابل توجهي سلامت محيط زيست شهري را از 

منظر آب بهبود بخشد.

سرپرست معاونت توس��عه و پايش اداره كل محيط 
زيس��ت و توس��عه پايدار ش��هرداري تهران درباره 
اقدامات انجام ش��ده براي كاهش آلودگي منابع آب 
تهران توضيح داد: شناس��ايي و پايش منابع آلاينده 
اصناف، انجام گشت و پايش مشترك با اداره محيط 
زيست شهرستان تهران، آموزش و فرهنگ سازي در 
زمينه هاي مختلف مانند برگزاري دوره هاي آموزشي 
براي اصناف و شهروندان، كمك و همكاري در تكميل 
ش��بكه جمع آوري فاضلاب و لايروبي مس��يل ها و 
كانال ها از اقداماتي است كه توسط شهرداري تهران 
براي كاه��ش آلودگي منابع آب تهران انجام ش��ده 

است.
حس��امي گفت: كنترل و نظارت ب��ر مصرف كودها و 
سموم ش��يميايي، كاهش اس��تفاده از نمك جهت 
عمليات برف روبي و يخ زدايي، پايش دوره اي منظم پنج 
ساله منابع آب سطحي و زيرزميني و پيگيري مجدانه 
و مطالبه گرانه رفع نقاط انفصال ش��بكه جمع آوري 
فاضلاب از ديگر اقداماتي اس��ت كه اداره كل محيط 

زيست و توسعه پايدار در اين زمينه انجام داده است.

برگ س�بز خ�ودروی س�واری تیب�ا2 س�فید رن�گ ب�ه 
ش�ماره موت�ور M15/8853895 و ش�ماره شاس�ی 
NAS821100K1243329 به نام آقای رضا میری فرزند 
امیر به شماره ملی4501200154مفقود و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد.

آگهی مفقودی

مدیریت محترم شرکت بهنام دژ غرب
مدیریت محترم شرکت گلهای باختر
مدیریت محترم شرکت گلهای آرین

مدیریت محترم شرکت شایان پیام غرب
سلام علیکم

   به استحضار می رساند مشاغل درخواس�تی آقای رامش شهبازی در کمیته بدوی 
مورخ 1401/12/03 مشاغل سخت و زیان آور مطرح و مورد تأیید قرار گرفته است.

*مقتضی است به استناد مواد 3 و 6  آیین نامه اجرایی مشاغل سخت و زیان آور طی 
مدت 2 سال نسبت به ایمن سازی و بهسازی محیط کار اقدام فرمائید.

* * رأی کمیته بدوی حداکثر ظرف 15 روز اداری پس از ابلاغ درقالب فرم شماره)4( 
قابل تجدید نظرخواهی در کمیته تجدید نظر این استان می باشد و درغیر اینصورت 
رأی صادره برای اشخاص داخل کشور سه ماه و برای افراد مقیم خارج کشور، شش ماه 
از تاریخ ابلاغ رأی ، مطابق قانون آیین دادرس�ی دادگاه های عمومی وانقلاب در امور 

مدنی ، در دیوان عدالت اداری قابل اعتراض است.

)آگهی ابلاغ(

هوشیار جوهری
سرپرست کمیته بدوی مشاغل سخت و زیان آوراستان کرمانشاه

شماره: 559/م الف/12
تاریخ:  1402/02/25

))مهارتورم ، رشد توليد((
استقلال یک کشور، وابسته به کار است.    مقام معظم رهبری)مدظله العالی(

جمهوري اسلامي ایران
وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي

اداره كل تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
استان كرمانشاه

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه پیامك نمایند. 



به گفته يكي از اعضاي شوراي عالي فضاي مجازي، صحت 
پيش��رفت هايي كه وزارت ارتباطات درباره پروژه شبكه 
ملي اطلاعات ارايه مي كن��د در كميته اي خاص در مركز 
ملي فضاي مجازي ارزيابي مي ش��ود. او همچنين تاكيد 
كرد كه تلاش و همت دولت جدي��د و وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات بر اجرايي ش��دن پيشرفت شبكه ملي 

اطلاعات است.
طرح شبكه ملي اطلاعات از اواخر سال ۱۳۸۴ مطرح شد و 
كاهش وابستگي به شبكه جهاني اينترنت مهم ترين دليل 
پياده سازي آن عنوان ش��ده بود. در سند ضرورت تبيين 
الزامات ش��بكه ملي اطلاعات ذكر شده كه اين شبكه به 
عنوان زيرس��اخت ارتباطي كل فضاي مجازي، ش��بكه 
همه شبكه هاي كشور اس��ت. گفتني است اين شبكه از 
زيرساخت هاي ارتباطي با مديريت مستقل كاملا داخلي، 
شبكه اي حفاظت شده نسبت به اينترنت و شبكه اي با امكان 
عرضه انواع محتوا و خدمات ارتباطي سراسري براي آحاد 
مردم است، تشكيل ش��ده است. شبكه ملي اطلاعات در 
چارچوب قوانين جمهوري اسلامي ايران با پشتيباني كامل 
از ديگر اقدامات آموزشي، حقوقي و قضايي به نحو مطلوب و 
مطمئن تامين كننده نيازهاي ارتباطي براي انواع ذي نفعاني 
كه حداقل يكي از آنها در داخل كش��ور قرار دارد، است و 
امكان ارايه انواع خدم��ات و محتواهاي فضاي مجازي در 
حوزه هاي مختلف اقتصادي، اجتماعي، فرهنگي، سياسي، 
امنيت��ي و دفاعي را در كش��ور فراهم مي كند. همچنين 
در س��ند ضرورت تبيين الزامات شبكه ملي اطلاعات، بر 
ايجاد ش��بكه اي با قابليت برقراري ارتباطات امن و پايدار 
ميان دستگاه ها و مراكز حياتي كشور و ميزباني داخلي در 
صورت نبود شبكه جهاني اينترنت تاكيد شده است. اما در 
سال هاي بعد از ۱۳۸۴ عملا اجراي اين طرح با كندي 
صورت مي گرفت تا اينكه در دولت يازدهم، اجراي اين 
طرح پيگيري و درنهايت در اواخر همان دولت اعلام شد 
كه فازهاي اول، دو م و س��وم آن افتتاح و رونمايي شد. 
اما با روي كارآمدن دولت سيزدهم اهتمام بيشتري به 
اين پروژه شد به گونه اي كه طرح شتاب بخشي به روند 
اجراي شبكه ملي اطلاعات از ابتداي پاييز سال ۱۴۰۰ 

آغاز شد و همچنان هم در مرحله اجرا قرار دارد.

   سرعت عمل وزارت ارتباطات
 در سال هاي ابتدايي پايين بود

محمدحس��ن انتظاري در گفت وگو ب��ا مهر در خصوص 
ارايه گزارش وزارت ارتباطات درباره شبكه ملي اطلاعات 
در جلسه شوراي عالي فضاي مجازي گفت: گزارشي كه 

وزارت ارتباطات در جلسه شوراي عالي فضاي مجازي ارايه 
كرد شفاهي بود و در اين زمينه چند نكته وجود دارد. وي با 
اشاره به تاريخچه مصوبه شبكه ملي اطلاعات افزود: اصل 
مصوبه شبكه ملي اطلاعات مربوط به دي ماه سال ۹۲ است 
و در بهمن سال ۹۲ بعد از اينكه به تصويب و به تأييد مقام 
معظم رهبري رسيد به وزارت ارتباطات ابلاغ شد. طبق آن 
مصوبه، وزارتخانه بايد طرح زمان بندي و فازبندي شده با 
خروجي هاي مشخص را به مركز ملي فضاي مجازي ارايه 
مي كرد تا بين مركز ملي فضاي مجازي به عنوان كارفرما و 
وزارت ارتباطات به عنوان نهاد مجري پروتكل روشني برقرار 
باشد. عضو شوراي عالي فضاي مجازي با بيان اينكه سرعت 
عمل وزارت ارتباطات در سال هاي ابتدايي تصويب پايين 
بود، تصريح كرد: طرح تبيين الزامات شبكه ملي اطلاعات 
در س��ال ۹۵ به منظور يكپارچه س��ازي نظرات، تضمين 
هماهنگي طراحي ش��بكه، رفع ابهامات و دقيق تر شدن 
پيش��رفت كار در شبكه ملي اطلاعات به تصويب شوراي 
عالي فضاي مجازي رسيد و به وزارت ارتباطات ابلاغ شد 
كه بر اس��اس آن وزارت ارتباطات بايد برنامه زمان بندي 
شده اي براي اجراي طرح و خروجي هاي شفاف اعلام كند. 
وي در ادامه با اشاره به تشكيل كميته خاص براي ارزيابي 
راستي آزمايي پيشرفت شبكه ملي اطلاعات تصريح كرد: 
در سال ۹۷ و اواخر سال ۹۸ وزارت ارتباطات اعلام كرد كه 
شبكه ملي اطلاعات ۸۰ درصد پيشرفت دارد گزارشاتي به 
اين منظور به رياست جمهوري و ساير مقامات كشور ارايه 
شد كه اين گزارشات براي ارزيابي و راستي آزمايي به مركز 

ملي فضاي مجازي آمد. انتظاري افزود: كميته خاصي در 
مركز ملي فضاي مجازي تشكيل شد و اين گزارشات را 
ارزيابي كرد، نتيجه ارزيابي آن كميته خاص در آن زمان 
اين بود كه پيشرفت محسوسي در اجراي شبكه ملي 

اطلاعات و در طراحي ها صورت نگرفته است.

   شبكه ملي اطلاعات در سال هاي ۹۲ تا ۹۸ 
پيشرفت محسوسي نداشت

عضو شوراي عالي فضاي مجازي ادامه داد: به معنايي 
مي توان گفت كه از س��ال ۹۲ تا س��ال ۹۸ پيشرفت 
محسوس��ي در پروژه ش��بكه ملي اطلاعات احساس 
نكرديم. به اين دليل دوب��اره به وزارت ارتباطات ابلاغ 
ش��د كه زماني را كه از دس��ت رفته جبران كند و اين 
طرح مجدد ارايه شود. وي با اشاره به پيشرفت واقعي 
پروژه در دوره قبل افزود: در جلساتي وزارت ارتباطات و 
كارشناسان آن در دولت قبل قبول كردند كه شبكه ملي 
اطلاعات به ج��اي ۸۰ درصد چيزي حدود ۳۰ درصد 
پيشرفت داشته كه البته كارشناسان مركز ملي فضاي 
مجازي آن را چيزي حدود ۲۰ درصد تأييد كرده بودند. 
انتظاري با تاكيد بر تلاش و همت دولت جديد و وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات بر اجرايي شدن پيشرفت 
شبكه ملي اطلاعات گفت: تلاش و رويكرد دولت جديد 
واقعاً اين اس��ت كه طرح ش��بكه ملي اطلاعات اجرا و 
پياده سازي شود. بنابراين ساختار جديد براي پيشرفت 

اين طرح را طراحي و شروع به فعاليت كرده اند.

   شاهد افزايش 
مشتركين پيام رسان هاي بومي هستيم

وي با اشاره به فعاليت و افزايش استفاده مشتركين از 
پيام رس��ان هاي بومي در دولت جديد گفت: در حوزه 
پيام رس��ان هاي بومي خيلي فعاليت ش��ده چرا كه 
همچنان شاهد افزايش مش��تركين پيام رسان هاي 
بومي هس��تيم. انتظ��اري در خصوص اب��لاغ دولت 
جديد بر ارايه گزارش پيشرفت شبكه ملي اطلاعات 
افزود: واقعيت اين اس��ت كه در ش��وراي عالي فضاي 
مجازي البته بعد از اينكه دولت جديد تش��كيل شد، 
رييس جمهور به وزارت ارتباطات ابلاغ كرد كه در هر 
جلسه گزارش پيشرفت را ارايه كنند از اين رو در جلسه 

اخير وزير ارتباطات گزارشي در اين زمينه ارايه كرد.

    صحت پيشرفت شبكه ملي اطلاعات
 در مركز ملي فضاي مجازي ارزيابي مي شود

وي به اظهارات خود در جلس��ه شوراي عالي فضاي 
مجازي اشاره كرد و گفت: همان كميته خاصي كه در 
دولت قبل در مركز ملي فضاي مجازي تش��كيل شد 
و ادعاها و گزارش هاي وزارت ارتباطات دولت قبل را 
ارزيابي كرد و گزارش داد، بايد گزارشات فعلي وزارت 
ارتباطات در مورد پيش��رفت شبكه ملي اطلاعات را 
نيز بررس��ي و صحت آن در مركز ملي فضاي مجازي 
ارزيابي شود. عضو شوراي عالي فضاي مجازي با تاكيد 
بر اينكه ۹ سال از مصوبه شبكه ملي اطلاعات مي گذرد 
و حداقل بايد طراحي اين شبكه، فاز بندي و زمان بندي 
اين پروژه انجام مي شد، گفت: با وجود اينكه همچنان 
منتظر ارايه اين طرح و زمان بندي ها هستيم معتقديم 
براي رسيدن به پيشرفت بايد در روش اجراي وزارت 
ارتباطات تغييرات جدي رخ دهد تا شاهد آن باشيم 
كه اين ش��بكه بعد از ۹ سال به اجرايي شدن نزديك 
شود. وي تاكيد كرد: گزارش هاي پيشرفت شبكه ملي 
اطلاعات با هر ميزان از پيشرفت در كميته خاص مركز 
ملي فضاي مجازي بررسي مي شود. انتظاري افزود: 
البته شنيده ها مبني بر اين است كه به كارشناسان 
مركز ملي فضاي مجازي ارايه شده ولي با مذاكراتي 
كه شخصاً با كارشناس��ان مركز ملي فضاي مجازي 
انج��ام دادم، نظر آنه��ا با نظرات اعلام ش��ده وزارت 
ارتباطات يكي نيس��ت. از اين رو بايد در كميته و با 
حضور اعضاي حقيقي ش��وراي عالي فضاي مجازي 
گزارش هاي اخير وزارت ارتباطات درباره پيشرفت 

شبكه ملي اطلاعات مورد ارزيابي دقيق قرار گيرد.
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چطور گول تصاوير
هوش مصنوعي را نخوريم؟

گوگل به منظور كاهش انتش��ار اطلاعات نادرست، 
به ويژه اكنون كه ابزارهاي هوش مصنوعي س��اخت 
تصاوير جعل��ي واقعي نما را راحت كرده ان��د، دو ابزار 
جديد به جست وجوي تصوير خود اضافه مي كند. به 
گزارش ايسنا، نخستين ويژگي جديدي كه از سوي 
گوگل عرضه مي شود، »درباره اين تصوير« نام دارد كه 
توضيح بيشتري مانند زماني كه يك تصوير يا تصاوير 
مشابه براي اولين بار توسط گوگل ايندكس شده اند، 
نخس��تين جايي كه براي اولين بار در اينترنت ظاهر 
شدند و جاي ديگري كه به صورت آنلاين نمايش داده 
شدند را اضافه مي كند. هدف از عرضه اين ويژگي، اين 
است كه به كاربران كمك شود منبع اصلي تصوير را 
مشخص كنند و با هرگونه شواهد رد كردني كه ممكن 
است توسط سازمان هاي خبري ارايه شده باشد، تصوير 
را مورد بررسي قرار دهند. گوگل هر تصوير توليد شده 
توسط هوش مصنوعي را كه توسط ابزارهايش ايجاد 
ش��ده اس��ت، علامت گذاري مي كند و با پلتفرم ها و 
سرويس هاي ديگر همكاري خواهد كرد تا مطمئن 
شود كه همان نشانه گذاري را به فايل هايي كه منتشر 
مي كنند، اضافه مي كنند. ميدجورني و شاتراستاك، 
از جمله ناشراني هستند كه با گوگل همراهي مي كنند 
و ه��دف اين اس��ت كه اطمينان حاصل ش��ود همه 
محتواي هوش مصنوعي كه در نتايج جست وجو ظاهر 
مي شوند، نشانه گذاري شده اند. منشأ تصاوير آنلاين، 
مساله اي است كه در دوران هوش مصنوعي، اهميت رو 
به رشدي پيدا كرده است و چندين استارتاپ مشغول 

توليد ابزارهاي تاييد و احراز هويت هستند. 

ارسال پيام از ويندوز
براي كاربران آيفون مقدور شد

كاربران مايكروسافت اكنون مي توانند گوشي آيفون خود 
را به رايانه شان متصل كرده و از طريق ويندوز، پيام ارسال 
و دريافت كنند. به گزارش ايسنا، مايكروسافت اعلام كرد 
 )Phone Link( جديدترين نسخه نرم افزار فون لينك
براي رايانه هاي ويندوز ۱۱ مي توانند اعلان دريافت كرده، 
پيام ارسال كرده و به تماس ها از آيفون جفت شده كاربر، 
پاسخ دهد. اكثر امريكايي ها از آيفون استفاده مي كنند 
و يكپارچه سازي اپل در محصولاتش، در سال هاي اخير 
به كس��ب و كار رايانه مك كمك كرده تا سهم بازار را از 
رايانه هاي شخصي ويندوز بربايد. طبق گزارش موسسه 
تحقيقاتي IDC، اپل در حدود ۱۰ درصد از فروش جهاني 
رايانه هاي شخصي در سال ميلادي گذشته سهم داشت و 
مابقي فروش، مربوط به رايانه هاي ويندوز بود. اقدام اخير 
مايكروسافت مي تواند مانعي را كه تا پيش از اين براي 
خريداران رايانه وجود داشت و آن را مجبور مي كرد 

يك رايانه مك را انتخاب كنند، از بين مي برد. 

 توييتر از سانسور توييت ها
در تركيه دفاع كرد

توييتر از اقدام��ات خود پيرامون انتخابات رياس��ت 
جمهور تركيه دفاع كرد. به گزارش ايس��نا، واحد امور 
دولتي جهاني توييتر در توييتي نوشت: ما سراسر هفته 
گذشته سرگرم مذاكره با دولت تركيه بوديم كه براي 
ما روش��ن كرد توييتر تنها سرويس شبكه اجتماعي 
خارجي است كه از فرامين دادگاه تبعيت نكرده است. 
ما بعد از چند هشدار، تهديدي را دريافت كرديم كه بنا بر 
تصور ما، تهديد نهايي براي محدود كردن اين سرويس 
بود و براي قابل دس��ترس نگه داشتن توييتر در زمان 
برگزاري انتخابات در آخر هفته، درباره چهار حساب و 
۴۰۹ توييتي كه بر اساس حكم دادگاه شناسايي شدند، 
دست به اقدام زديم. واحد امور دولتي جهاني توييتر 
همچنين اعلام كرد نگراني هاي خود درباره آزادي بيان 
را مستقيما به مقامات تركيه انتقال داديم و گفتيم كه 
به اعتراض نسبت به اين مساله در دادگاه ادامه خواهيم 
داد. پنج دادگاه در خصوص اين اقدامات عليه توييتر 
حكم صادر كرده اند و ما تاكنون به چهار حكم اعتراض 
كرده ايم. يكي از اين اعتراض ها، رد شده و سه اعتراض 
همچنان در دست بررسي قرار دارد. ما فردا پنجمين 
اعتراض  خود را تنظيم خواهيم كرد. بيانيه توييتر پس 
از آن صادر شد كه اين پلتفرم به دليل محدود كردن 
محتوا در آستانه انتخابات رياست جمهوري تركيه، 
هدف انتقاد قرار گرفت و همانطور كه حس��اب امور 
دولتي جهاني توييتر خاطرنش��ان كرد، اين پلتفرم 
در واكنش به فرآيند حقوق��ي، براي محدود كردن 

دسترسي به بخشي از محتوا در تركيه اقدام كرد.

هكرهاي كره شمالي ۷۲۱ ميليون 
دلار رمزارز از ژاپن دزديدند

گروه هاي هكري مرتبط با كره ش��مالي از س��ال 
۲۰۱۷، دارايي هاي رمزارز به ارزش ۷۲۱ ميليون 
دلار از ژاپن به س��رقت برده اند. به گزارش ايسنا، 
روزنامه اقتصادي نيك كي با اش��اره به بررس��ي 
شركت تحليل بلاك چين انگليسي »اليپتيك« 
نوشت: اين ميزان معادل ۳۰ درصد از كل چنين 
ضررهايي در جهان اس��ت. اين گزارش پس از آن 
منتش��ر ش��د كه وزيران دارايي و روس��اي بانك 
مركزي كشورهاي گروه هفت شنبه هفته جاري 
در بيانيه اي اع��لام كردند از تدابي��ر براي مقابله 
با تهديدهاي روبه رش��د فعاليت هاي غيرقانوني 
عوامل دولتي مانند سرقت دارايي هاي ديجيتالي 
حمايت مي كنند. بر اساس گزارش رويترز، شركت 
اليپتيك كه اين بررسي را از سوي روزنامه نيك كي 
انجام داد، برآورد كرد كه كره شمالي مجموعا ۲.۳ 
ميليارد دلار رمزارز از ش��ركت ها در فاصله س��ال 

۲۰۱۷ تا ۲۰۲۲ به سرقت برده است.

عضوشورايعاليفضايمجازي:صحتپيشرفتشبكهملياطلاعاتدريككميتهارزيابيميشود

عزم جدي دولت براي پياده سازي اينترانت

تجديد آگهي مزايده اجاره
 شماره ۵۰۰۲۰۰۱۴۳۱۰۰۰۰۰۲ شماره مرجع ۲

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به استناد ماده ۸۲ قانون محاسبات عمومي و ماده ۱۰ آيين نامه معاملات شركت اراضي تحت مالكيت خود را واقع در شبكه آبياري و 
زهكشي آبپخش )اراضي بند محمدعبداله( به مساحت تقريبي ۳۳۳ هكتار مطابق قوانين و مقررات موجود جهت سه دوره كشت از تير ۱۴۰۲ لغايت خرداد ۱۴۰۵ به صورت آبي )آب مازاد 
 )www.setadiran.ir( و با مشخصات ذيل را از طريق مزايده عمومي و با جزييات مندرج در اسناد مزايده، با بهره گيري از سامانه تداركات الكترونيكي دولت )دو نوبت آبياري تكميلي

و با شماره مزايده ۵۰۰۲۰۰۱۴۳۱۰۰۰۰۰۲ به صورت الكترونيكي واگذار نمايد.
- تبصره: آب بهاي مصرفي مربوط به دو نوبت آبياري تكميلي مطابق با تعرفه آب بهاي كشاورزي سال هاي زراعي ۱۴۰۲- ۱۴۰۳، ۱۴۰۳-۱۴۰۴ و ۱۴۰۴-۱۴۰۵ محاسبه و در زمان آبياري 

به صورت جداگانه وصول مي گردد.
- تضمي�ن ش�ركت در مزاي�ده بايد به ص�ورت ضمانتنامه معتبر بانكي س�ه ماه�ه يا واريز وج�ه نقد به ش�ماره حس�اب IR ۰۴۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰6۳۷۵۹۸۳و شناس�ه حس�اب 
۹۴۱۲۹۵۰۱۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ به نام تمركز سپرده جاري شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران ارايه گردد. به پيشنهادهاي فاقد سپرده، سپرده هاي 

مخدوش، سپرده هاي كمتر از ميزان مقرر، چك شخصي و نظاير آن مطلقا ترتيب اثر داده نخواهد شد.
- هزينه خريد اسناد مزايده مبلغ ۲/۵۰۰/۰۰۰ ريال مي باشد كه مي بايست به حساب شماره IR 6۳۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰۳۰۱۸۸۱۸به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر 

نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران و شناسه حساب ۳۷۰۱۰۳۴۷۳۲۹۵۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۱ واريز و فيش واريزي آن همراه با درخواست شركت در مزايده تحويل گردد.
- هزينه آگهي روزنامه در دو نوبت و تنظيم تعهد نامه محضري به عهده برنده مي باشد.

- زمان انتشار در سايت: ۱۴۰۲/۰۲/۲۵ ساعت ۱۰
- آخرين مهلت دريافت اسناد مزايده: ۱۴۰۲/۰۳/۰6 ساعت ۱۵

- تاريخ بازديد: از تاريخ ۱۴۰۲/۰۲/۲۵ ساعت ۸ صبح تا تاريخ ۱۴۰۲/۰۳/۲۰ ساعت ۱۴ 
- آخرين مهلت ارسال پيشنهاد قيمت: ۱۴۰۲/۰۳/۲۱ ساعت ۱۰ صبح

- زمان بازگشايي: ۱۴۰۲/۰۳/۲۱ ساعت ۱۱
- زمان اعلام به برنده: ۱۴۰۲/۰۳/۲۲ ساعت ۱۱

ضمنا رعايت موارد ذيل الزامي است.
۱ - برگزاري مزايده صرفا از طريق س�امانه تداركات الكترونيكي دولت مي باشد و كليه مراحل فرآيند مزايده شامل خريد و دريافت اسناد مزايده )در صورت وجود هزينه مربوطه( 

پرداخت تضمين شركت در مزايده )وديعه(، ارسال پيشنهاد قيمت و اطلاع از وضعيت برنده بودن مزايده گران محترم از اين طريق امكان پذير مي باشد.
۲- كليه اطلاعات موارد اجاره شامل مشخصات شرايط و نحوه اجاره در برد اعلان عمومي سامانه مزايده قابل مشاهده و بررسي و انتخاب مي باشد.

۳- علاقه مندان به شركت در مزايده مي بايست جهت ثبت نام و دريافت گواهي الكترونيكي )توكن( با شماره هاي ذيل تماس حاصل نمايند.
۴ -همه قطعات به صورت يكجا و براي مدت سه سال اجاره داده مي شود و مزايده گران مي بايست پيشنهاد قيمت خود را براي كل قطعات بصورت يكجا ارايه نمايند.

مركز پشتيباني و راهبري سامانه: ۱۴۵6
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام استان ها در سايت سامانه www.setadiran.ir بخش »ثبت نام/ پروفايل مزايده گر« موجود است.

آدرس: استان بوشهر- شهرستان دشتستان- شهر آبپخش- نرسيده به روستاي بند محمدعبداله، جنوب راه روستايي

نوبت دوم

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

وزارت نيرو

مشخصات زمين مورد مزايده )اجاره( 
مورد اجاره: اجاره اراضي كشاورزي بند محمد عبداله

سال زراعي: ۱۴۰۲-۱۴۰۵
نوع كشت: آبي

ميزان حق الاجاره يك قطعه زمين زراعي به مساحت ۳۳۳/۲۵ هكتار موسوم به بند عبداله واقع در آبپخش
مبلغ تضمين )ريال( حق اجاره )ريال( سال زراعيرديف

۱۱۴۰۲۱۷/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱/۳۷۵/۰۰۰/۰۰۰ 
۲۱۴۰۳۲۱/۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱/۵۷۵/۰۰۰/۰۰۰
۳۱۴۰۴۲۸/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰۱/۸۴۰/۰۰۰/۰۰۰
6۷/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰۴/۷۹۰/۰۰۰/۰۰۰جمع كل۴

فراخوان مناقصه عمومی يک مرحله ای واگذاری 
خدمات حجمی نيروهای ساعتی دانشگاه رازي

   دانشگاه رازی در نظر دارد مناقصه عمومی يک مرحله ای واگذاری خدمات حجمی نيروهای ساعتی 
اين دانشگاه را به شماره ۲۰۰۲۰۰۳۴۵۴۰۰۰۰۰۵  از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت برگزار نمايد. 
لذا کليه مراحل برگزاری مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايی 
 WWW.setadiran.ir پاکت ها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس
انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام در سايت 
مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. مناقصه گران 

بايد صلاحيت لازم در خصوص فعاليت درخواستی را داشته باشند.
تاريخ اولين انتشار مناقصه در سامانه:  مورخ ۱۴۰۲/۰۲/۲۵ ساعت۸ صبح می باشد.

مهلت زمانی دريافت اسناد مناقصه از سايت:  تا ساعت ۱۴ مورخ  ۱۴۰۲/۰۲/۲۸ 
مهلت زمانی ارائه پيشنهاد: ساعت ۱۴ مورخ  ۱۴۰۲/۰۳/۰۷ 

زمان بازگشايی پاکت ها: ساعت ۱۱ روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰۳/۰۸
مبلغ برآورد مناقصه: ۳۹.۸۵۹.۱۵۵.۷۰۰)سی ونه ميلياردو وهشتصدو پنجاه ونه ميليون و صدو پنجاه 

وپنج هزار و هفتصد(ريال
مبلغ تضمين ش�رکت در فرآيند مناقصه:  ۱.۹۹۳.۰۰۰.۰۰۰ )يک ميلياردو نهصدو نودو سه ميليون( 

می باشد.
ش�رکت کنندگان می بايس�ت علاوه بر بارگذاری در س�امانه س�تاد، اصل ضمانت نام�ه را در مورخ  
۱۴۰۲/۰۳/۰۷ تا ساعت ۱۴ بعد از ظهر به آدرس ذيل تحويل نمايند در غير اين صورت پاکت پيشنهاد 

قيمت بررسی نخواهد شد.
آدرس:کرمانشاه، باغ ابريشم، پرديس دانشگاه رازی، سازمان مرکزی، طبقه همکف، دبيرخانه دانشگاه

شماره تماس: ۰۸۳-۳۴۲۷۴۵۰۷ 

شماره :۵۳۳/م الف /۱۲  
تاريخ :۱۴۰۲/۰۲/۲۴

دانشگاه رازی کرمانشاه 

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به منظور واگذاري خدمات خودرويي حمل و نقل مطابق مشخصات زير نسبت به انتخاب پيمانكار ذيصلاح اقدام نمايد. لذا از كليه شركت هاي حمل و نقل و تأمين 
خودرو واجد صلاحيت داراي كد حمل و نقل درخواست مي شود حداكثر تا مورخ ۱۴۰۲/۰۲/۲۸ ساعت ۱۵ جهت خريد اسناد مربوطه به سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( www.setadiran.ir مراجعه نمايند.

نوبت دومتجديد آگهي مناقصه عمومي  )تك مرحله اي( 

هزينه فروش اسناد مناقصه: قيمت خريد اسناد مبلغ ۲/۵۰۰/۰۰۰ ريال مي باشد كه مي بايست به حساب شماره IR 6۳۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰۳۰۱۸۸۱۸ به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك 
مركزي جمهوري اسلامي ايران و شناسه حساب ۳۱۵۱۰۳۴۷۳۲۹۵۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ واريز نمايند.

تضمين ش�ركت در مناقصه مي بايس�ت به صورت ضمانتنامه معتبر بانكي س�ه ماهه در وجه ش�ركت آب منطقه اي بوش�هر يا واريز وجه نقد به ش�ماره حس�اب IR ۰۴۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰6۳۷۵۹۸۳و شناس�ه 
حساب۹۴۱۲۹۵۰۱۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ به نام تمركز سپرده جاري آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران ارائه گردد.

- اسناد مناقصه از تاريخ ۱۴۰۲/۰۲/۲۵ روز دوشنبه تا تاريخ ۱۴۰۲/۰۲/۲۸ روز پنجشنبه ساعت ۱۵ از طريق سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir قابل دريافت مي باشد. 
- آخرين مهلت بارگذاري مدارك )پاكت هاي الف، ب و ج( به صورت الكترونيكي در سامانه ستاد و تحويل تنها نسخه فيزيكي پاكت الف )ضمانتنامه( به مناقصه گزار با رعايت موارد مندرج در اسناد مناقصه حداكثر 

تا ساعت ۱۰ صبح روز سه شنبه ۱۴۰۲/۰۳/۰۹ مي باشد.
محل تحويل استاد فيزيكي )تنها پاكت الف( پيشنهادها بوشهر- بولوار رييس علي دلواري- شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر- مديريت حراست مي باشد. 

هزينه درج آگهي در هر دو نوبت به عهده برنده مناقصه خواهد بود.
مدت اعتبار پيشنهادات: ۳ ماه

ارائه گواهي صلاحيت ايمني توسط پيمانكاران الزامي است.

موضوع شماره فراخوان
برآورد كل سالانه شرح كارمناقصه
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امور 
خودرويي

۷ دستگاه خودرو سواري سمند LX يا سواري پارس مدل ۹۹ به بالا، ۲ دستگاه خودرو سواري پرايد مدل ۹۹ 
به بالا، ۹ دستگاه وانت دو كابين كمك دار شاسي بلند مدل ۹۹ به بالا يا وانت دو كابين پيكاب و يا همتراز آن 
مدل ۲۰۱۷ به بالا، يك دستگاه سواري سوزوكي ويتارا مدل ۹۷ به بالا يا همتراز آن و يك دستگاه ميني بوس 

كولر دار مدل ۹6 به بالا شامل سيترا، ايسوزو و غيره. يك دستگاه ميني بوس ون مدل ۹6 به بالا

۴۳/۰۷۴/۷۲۰/۰۰۰۲/۱۵۴/۰۰۰/۰۰۰
ساعت ۱۱

۱۴۰۲/۰۳/۰۹

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

وزارت نيرو

برگ سبز و سند کمپانی خودرو سواری پرايد- مدل  ۱۳۸۷  - رنگ نقره ای متاليک 
شماره موتور:  2565627

S1412287824505  :شماره شاسی
شماره پلاک:   ايران ۱۹ – 6۹۲  م  ۴۸

متعلق به آقای سيد مسعود جاسمی به شماره ملی  ۳۲۵۸۹6۷۵۱۲   مفقود و از 
درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی

قست تامين اعتبار؛عمرانی استانی شماره طرح۴۲۱لا۱۵۰۳۰۰۲صحيح 
می باشد.

اصلاحيه
آگهی فراخوان مناقصه عمومی)يک مرحله ای(

نوبت اول شهرداری ايلام



ادامه از صفحه اول|
بانيان طرح احياي وزارت بازرگاني به دولت سيزدهم 
گفته اند با تفكيك صمت »مهار گراني« امكان پذير 
مي ش��ود. سياس��ت گذار نيز با هدف كاهش فش��ار 
قيمت ها بر جامعه، به تشكيل يك وزارتخانه جديد 
اقدام كرده اس��ت. اقدام��ي كه به گفت��ه مخالفان 
تبعات زيادي به دنب��ال دارد. به گفته آنها، در ظاهر 
تش��كيل وزارت بازرگاني چيزي جز توجه بيش��تر 
ب��ه بخش تجارت نيس��ت، اما آنچ��ه از دل اين نهاد 
بيرون مي آيد نه آزادي تجارت كه س��ركوب قيمت 
اس��ت. صاحب نظران حوزه توليد و تجارت هش��دار 
مي دهند تفكيك صمت ب��ه دو وزارتخانه جز اينكه 
بروكراسي را شدت مي بخش��د و آزادي اقتصادي را 
كاهش مي دهد، حاصل ديگري ن��دارد. اما موافقان 
نظر ديگري دارند، مي گويند: آنچه قرار است در آينده 
با تفكيك وزارتخانه ها رقم بخورد دشمني تجارت با 
توليد نيست، بلكه قرار است حوزه تجارت تخصصي تر 
مديريت شود و چه بسا اين مديريت تخصصي براي 
توسعه صادرات غيرنفتي كش��ور گام موثري باشد. 
به گفته آنها، امور مربوط ب��ه توليد وتجارت در يك 
وزارتخانه تجميع ش��ده وبا توجه به ظرفيت پايين  
دستگاه بروكراسي كشور احتمالا تنها يك وزارتخانه 
نتواند از پس مس��ائل و مش��كلات بخش صنعت و 
تجارت برآيد؛ به خصوص در س��ال هاي اخير كه به 
علت تورم بالا و كاهش قدرت خريد، توجه به كنترل 
قيمت ها و تنظيم بازار بيشتر و عمده انرژي وزارتخانه 
صرف اين مساله ش��ده است. در چنين شرايطي، به 
نظر مي رسد، ايجاد وزارت بازرگاني بتواند اين امكان 
را ب��ه وزارتخانه صمت بدهد ك��ه وراي دغدغه هاي 
تنظيم ب��ازاري، كمي به فكر به كارگيري سياس��ت 
صنعتي و حمايت از توليد باش��د. البته ادعاي هر دو 
طيف از بعد نظري درست به نظر مي رسد، اما در عمل 
شرايط فرق مي كند. از اين رو، »تعادل« در گفت وگو 
با »احمد صرامي« فعال اقتص��ادي و عضو اتحاديه 
صادركنندگان فرآورده هاي نفتي به جزييات تجزيه 

صمت پرداخته است. 

    هدف بانيان طرح تفكيك مشخص نيست
»احم��د صرامي« عض��و اتحادي��ه صادركنندگان 
فرآورده هاي نفتي در اين باره مي گويد: اگرچه دولت 
اهدافي همچون تمركز سياست گذاري، برنامه   ريزي 

و ساماندهي امور مرتبط با حوزه بازرگاني و تنظيم 
بازار را براي تش��كيل وزارت بازرگاني عنوان كرده 
اس��ت؛ اما به نظر مي رس��د، تنها به دنبال تفكيك 
اهداف، ماموريت ها و وظايف مربوط به امور بازرگاني 
از دو وزارتخان��ه صنعت و مع��دن و تجارت و جهاد 
كش��اورزي اس��ت. از اين منظر، گويا هدف از اين 
تفكيك، ايجاد س��ازمان بازرگاني و تنظيم بازار در 
يك مقياس بزرگ تر باشد، كه اساسا هيچ جايگاهي 
براي برنامه هاي توس��عه اي درنظر گرفته نشده يا 
م��ورد غفلت قرار گرفته اس��ت. گوي��ا هدف اصلي 
طراح��ان تفكيك تنها كنت��رل قيمت ها و توجه به 

مساله معيشت است.
اين صادركننده در حوزه فرآورده هاي نفتي در ادامه 
مي گويد: از لايحه پيش رو، همچنين اينگونه استنباط 
مي ش��ود، كه بخ��ش بازرگاني داخل��ي محصولات 
كشاورزي و همچنين شركت بازرگاني دولتي ايران 
از وزارت جهاد كش��اورزي جدا مي شوند و به همراه 
سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان، به 
وزارت بازرگاني ملحق مي شوند. با نگاه به اين مساله، 
وجود سازمان هايي با تشابهات رفتاري، مبهم و اساسا 
بدون نقشه راه، نه تنها به سركوب قيمتي و سردرگمي 
توليدكنندگان و فعالان بخش خصوصي مي انجامد، 
كه بلكه در عرصه بين المللي وتجارت نيز چالش هايي 

به دنبال خواهد داشت. 

    چند ايراد به طرح تجزيه صمت
بناب��ر توضيح��ات او، نقد ديگري كه ب��ر اين لايحه 
وارد اس��ت اينكه در مقدمه لايحه، ضرورت تمركز 
سياس��ت گذاري بر امور مرتبط با بازرگاني داخلي، 
به عنوان دليل تشكيل وزارت بازرگاني مطرح شده 
و موضوعات مرتبط با تجارت خارجي يعني صادرات 
و واردات از حيط��ه فعالي��ت وزارت بازرگاني خارج 
هستند. اين درحالي است كه تكرار لفظ بازرگاني بعد 
از گذشت چند دهه سعي و خطا و عليرغم تحريم هاي 
تحميلي و ظالمانه، يك كار عبث وبي فايده اس��ت. 
برهمين اساس، نگرشي نو و تغيير نگاه حاكميت به 
تعاملات بازار آزاد ضروري است. به عبارتي بهتر، دقيقا 
مشخص نيست كه وزارت بازرگاني از چه بخش هايي 
تشكيل مي ش��ود تا مجموعه هاي فوق الذكر به آنها 

ملحق شوند. 
صرام��ي در ادامه باتاكيد بر اينك��ه در وهله اول بايد 
ساختار مشخصي براي اين وزارتخانه طراحي و سپس 
درباره الحاق بخش هاي مختلف به آن تصميم گيري 
انجام مي ش��د، عنوان كرد: در ح��ال حاضر از لايحه 
موجود اينگونه اس��تنباط مي ش��ود كه قرار نيست 
ساختار جديدي به ساختارها اضافه يا ساختاري كم 
شود. بنابراين اين پرسش قابل طرح است كه با توجه 
به محدود كردن وزارت بازرگاني به بخش بازرگاني 
داخلي و حذف واردات و صادرات از وظايف آن چگونه 

اي��ن وزارتخانه مي تواند بر زنجي��ره تامين كالاهاي 
اساس��ي وارداتي و تنظيم ب��ازار كالاهاي صادراتي، 

نظارت داشته باشد؟ 
اين فعال اقتصادي ب��ه دولت توصيه مي كند، اگر به 
دنبال تفكيك صمت است، بخشي از وظايف وزارت 
صنعت، معدن وتجارت را در راس��تاي چابك سازي 
دولت برون سپاري كند و سازمان بازرگاني عهده دار 
مس��ائل مربوط به بازرگاني داخلي ش��ود. از آن سو، 
به منظور فعال ش��دن دپيلماسي اقتصادي، توسعه 
صادرات و تصاحب بازارهاي جهاني، تشكيل وزارت 

توسعه تجارت ضروري به نظر مي رسد. 

    وزارت توسعه تجارت به جاي سازمان
پيشنهاد مشخص صرامي اين است كه براي تحقق 
اين اهداف، »س��ازمان توس��عه تجارت« به »وزارت 
توس��عه تجارت« تبديل شود، البته با حفظ ساختار 
فعل��ي و از هرگونه هزين��ه كرد براي نق��ل وانتقال 
وجابه جايي س��اختار به ش��دت پرهيز ش��ود.  عضو 
اتحاديه صادركنن��دگان فرآورده هاي نفتي معتقد 
است كه تش��كيل وزارت توسعه تجارت مي تواند به 
ايج��اد بازارهاي باثبات از طري��ق تعامل با دولت ها، 
تسهيل صادرات و عمق بخشي به بازارها، تنظيم بازار 
و تعادل بخش��ي به عرضه و تقاضا و متناسب سازي 
قيمت و تجميع ابزارهاي تنظي��م بازرگاني داخلي 
و خارج��ي كمك كند. همانطور ك��ه در افق 1404 
و قواني��ن مرتبط با بهبود فضاي كس��ب وكار نيز از 
آماده سازي س��اختارها به عنوان يك هدف مهم نام 
برده شده تا زمينه حضور هرچه پر رنگ تر صنعت و 
تجارت در عرصه بين المللي فراهم ش��ود. چراكه هر 
بنگاهي كه نيم نگاهي به بازارهاي جهاني نداش��ته 
باش��د، قطعا محكوم به فنا اس��ت و منجر هدر رفت 
سرمايه هاي ملي خواهد شد. صرامي تاكيد كرد كه 
بايد از هر گونه پيش داوري درباره عدم پاسخگوئي 
وزارت جديد، طولاني شدن ساختارها، شكل گيري 
فساد و رانت با ايجاد وزارت بازرگاني )وزارت توسعه 
تج��ارت( يا آس��يب زدن وزارت بازرگاني به توليد و 
مسائلي از اين دست به شدت پرهيز شود.  با اين حال 
بايد منتظر ماند و ديد كه نمايندگان مجلس با توجه به 
اهميت موضوع و براي تحقق اهداف تجاري كشور به 
تفكيك وزارت صمت و ايجاد وزارت بازرگاني مستقل 

راي مي دهند يا خير.
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شركت هاي روسي
 به تهران آمدند

۲۸ شركت روسي در بيس��ت و هفتمين نمايشگاه 
 Iran  Oil( بين المللي نفت، گاز و پتروشيمي تهران
Show ۲0۲۳( كه از ۲۷ تا ۳0 ارديبهشت ماه 140۲ 
در تهران برگزار مي ش��ود، حض��ور مي يابند و براي 
توس��عه روابط تجاري و صنعتي با فعالان اقتصادي 
و صادركنن��دگان كش��ورمان گفت وگ��و و مذاكره 
خواهند داش��ت. بنا بر اعلام معاونت امور بين الملل 
اتاق بازرگاني تهران، ش��ركت هاي روسي حاضر در 
نمايشگاه، راهكارهاي كارآمدسازي صنعت نفت و گاز 
و صنايع س��وخت و انرژي را در اختيار شركاي بالقوه 
خود در ايران و ساير بازديدكنندگان از ديگر كشورها 
قرار خواهند داد. اين شركت ها در فضايي اختصاصي 
به مس��احت ۶00 متر مربع در س��الن ۳۸ نمايشگاه 
بين المللي حضور دارند و كالا و خدمات خود را عرضه 
مي كنند. به گ��زارش روابط عمومي ات��اق بازرگاني 
تهران؛ بازديدكنندگان مي توانند فناوري هاي جديد 
آناليز و اندازه گيري، تجهيزات و خدمات حفاري، پمپاژ 
و تعمير چاه ها، سيستم هاي انتقال نفت براي توليد 
و تامين، تجهيزات بارگي��ري و تخليه فرآورده هاي 
نفتي و س��اير مايعات فني، تجهي��زات تصفيه آب و 
همچنين فناوري ايجاد و توس��عه زيرس��اخت هاي 
صنايع س��وخت و انرژي و بس��ياري م��وارد ديگر را 
مشاهده و ارزيابي كنند. برابر برنامه ريزي هاي صورت 
گرفته توس��ط اتاق بازرگاني تهران و ديگر نهادهاي 
مربوطه، نماين��دگان ۲۸ ش��ركت روس طي 4 روز 
حضور در نمايشگاه در بيش از 400 نشست مذاكره 
و گفت وگوي مس��تقيم با فع��الان اقتصادي بخش 
خصوصي اع��م از توليدكنن��دگان و صادركنندگان 
تجهي��زات صنعت نفت و گاز حض��ور پيدا مي كنند 
و همچنين نشس��ت هايي چندجانبه ب��ا مقامات و 
مسوولان دولتي خواهند داشت. حضور شركت هاي 
روسي در نمايشگاه نفت ايران، امكان شناخت بيشتر 
فعالان دو كشور و توسعه روابط اقتصادي و مراودات 
تجاري بين ايران و روسيه را فراهم مي كند و مهم تر از 
آن زمينه همكاري هاي مشترك در بازارهاي منطقه 

و كشورهاي خاورميانه را ايجاد مي كند.

الزام استفاده از شناسه كالا در 
ثبت سفارش واردات برخي تعرفه ها

طبق اطلاعيه سامانه جامع تجارت، استفاده از شناسه 
كالا در ثبت سفارش واردات برخي از تعرفه ها الزامي 
شد. به گزارش خبرگزاري مهر، سامانه جامع تجارت 
در اطلاعيه اي اعلام كرد: اس��تفاده از شناسه كالا در 
ثبت س��فارش واردات برخي از تعرفه ها الزامي شده 
و امكان اخذ شناسه كالا نيز براي تعرفه هاي اعلامي 
در فايل پيوس��ت فراهم شده و متقاضيان مي توانند 
نسبت به اخذ شناس��ه كالا در س��امانه اقدام كنند. 
استفاده از شناسه كالا براي تعرفه هاي فايل پيوست 
در مهلت زماني محدود اختياري است و پس از اتمام 
اين مهلت، اس��تفاده از شناسه كالا در ثبت سفارش 
واردات تعرفه مذكور الزامي خواهد شد. همچنين در 
صورتي كه امكان اخذ شناسه كالا براي كالايي فراهم 
نباشد، افراد جهت برقراري امكان اخذ شناسه كالا بايد 
كاتالوگ كالاي مورد نظر را به پست الكترونيكي سامانه 
 shenasekala@ntsw.ir شناسه كالا به نشاني
ارسال كنند يا در سامانه جامع تجارت گزينه »ثبت 
و پيگيري مش��كل« را انتخاب ك��رده و در صفحه 
مربوطه، اقدام به ثبت درخواست در گروه »شناسه 
كالا«، ش��اخه »درخواس��ت برقراري امكان اخذ 
شناسه كالا«، موضوع »عدم امكان اخذ شناسه كالا 
در تعرفه مشمول« كنند. گفتني است اخذ شناسه 
كالا براي تمامي گروه هاي كالايي مشمول شناسه 
كالا، به ص��ورت رايگان و صرفاً به صورت اينترنتي 
 ntsw.ir از طريق سامانه جامع تجارت به آدرس
صورت مي گيرد و نياز به مراجعه حضوري نيست. 

با ريش سفيدي نانوايان را 
ترغيب به ادامه كار مي كنم

رييس اتحاديه نانوايان سنگكي خاطرنشان كرد: 
سهميه آرد نانوايان هر 10 روز يك بار كمتر مي شود 
و دغدغه اي ديگر به دغدغه هاي نانوايان اضافه شده 
اس��ت؛ بنا به گزارش هاي رسيده به اتحاديه، 50 تا 
۶0 درصد سهميه آرد نانوايان در تهران كاهش پيدا 
كرده است. محمد سليماني در گفت وگو با ايلنا، با 
تاييد خبر كاهش سهميه آرد نانوايان، گفت: دولت 
با اجراي طرح هوشمندسازي نانوايان درصدد حذف 
فروش آرد با نرخ دولتي و پرداخت مابه التفاوت پول 
آرد ب��ه نانوايان بود اما در عمل ب��ا اجراي اين طرح 
اتفاقات ديگ��ري رخ داد. وي با بيان اينكه دولت با 
اين طرح مي خواست مانع آردفروشي شود، گفت: 
سهميه آرد نانوايان هر 10 روز يك بار كمتر مي شود 
و دغدغه اي ديگر به دغدغه هاي نانوايان اضافه شده 
است؛ بنا به گزارش هاي رسيده به اتحاديه 50 تا ۶0 
درصد س��هميه آرد نانوايان در تهران كاهش پيدا 
كرده اس��ت. بنده براي رسيدگي به اين موضوع به 
فرمانداري مراجعه كردم اما متاسفانه هيچ نهادي 
خود را ملزم به پاس��خگويي به نانوايان نمي داند به 
گفته اين فعال صنفي؛ كاهش سهميه آرد نانوايان 
انگيزه پخ��ت را از آنها مي گي��رد. رييس اتحاديه 
نانوايان سنگكي با اش��اره به برخوردهاي دوگانه با 
نانوايان، گفت: دو ماه از س��ال جديد گذشته است 
اما خبري از نرخ نامه جديد مطرح نيس��ت؛ به نظر 
مي رسد دولت مي خواهد 15 درصد كمك هزينه 
به نانوايان پرداخت كند و دس��توري قيمت نان را 
ثابت نگه دارد. اتحاديه آنالي��ز قيمتي اش را اعلام 
كرده اس��ت اما به آن توجه نمي كنند و نظر فعالان 
اين صنف را درباره قيمت جويا نمي ش��ود. وي در 
پاسخ به اين پرسش كه آيا دليل كاهش سهميه آرد 
به نانوا اعلام مي شود؟ گفت: بنا به دلايل مختلف آرد 
نانوايان را كم مي كنند؛ حتي نانواياني كه هيچ گونه 
تخلف در فروش، وزن نان و قيمت نداشته در ماه ۲0 
كيسه از سهميه اش را كم كردند و اينگونه شرايط 
را براي ادامه كار نانوايان دشوار مي كنند. سليماني 
با انتقاد از اجراي سياست توزيع آرد شناور، تصريح 
كرد: نانوايان هر 10 روز دغدغه كم ش��دن سهميه 
آرد را دارند. ۶0 درصد مراجعه كنندگان به تعزيرات 
نانوا هس��تند و آنها را جريمه سنگين مي كند. اگر 
نرخ جديد به نانواها اعلام مي كردند و در آن صورت 
باز هم ش��اهد تخلف آنها بوديم در آن زمان صدا و 
سيما حق داش��ت كه نانوايان را به عنوان متخلف 
به مردم معرفي كنند. من ش��رايط اقتصادي مردم 
را درك مي كنم و مي دانم توان پرداخت هزينه هاي 
اضافي به نانوايان را ندارند ام��ا دولت بايد نانوايان 
را در نظر بگيرند، چطور مج��وز افزايش قيمت به 
لبنيات و.... داده مي ش��ود اما مجوز نرخ جديد نانوا 
را به تعويق مي اندازد. اين فع��ال صنفي ادامه داد: 
اگر قرار است جريمه هاي سنگين براي نانواياني در 
نظر گرفته شود نانواياني كه با نرخ هاي غيرمتعارف 
نان مي فروشند مشمول جريمه شوند. اين در حالي 
است كه جريمه هاي سنگين بيشتر براي نانواياني 
كه ن��ان 5 هزار تومان مي فروش��ند در نظر گرفته 
مي شود. پرداخت ۳0 تا 40 ميليون تومان جريمه 
از توان نانواها خارج اس��ت پخت نان ۳ هزار توماني 
براي نانوايي سنگكي صرفه اقتصادي ندارد؛ من با 
ريش سفيدي نانوايان را ترغيب به ادامه كار مي كنم 
و به آنها وعده اعلام نرخنامه جديد را مي دهم. وي با 
تاييد قطعي هاي مكرر دستگاه هاي پز در هفته اي 
كه گذش��ت، گفت: رول كاغذي به دست نانوايان 
نمي رسد و شركت پشتيباني نمي تواند پاسخگوي 
نياز نانوايان باش��د و در اين زمين��ه ضعيف عمل 
مي كند. نانوا بايد حداقل چند مرتبه با شركت تماس 
بگيرد كه رول كاغذي براي نانوا آورده ش��ود. وي با 
اشاره به برخي ضعف هاي دستگاه هاي پوز هوشمند، 
تصريح كرد: دس��تگاه هاي پوز صفحه كليدي نيز 
براي نانوايان آورده اند و از آنجايي كه برخي نانوايان 
هنوز ش��يوه كار با اين دس��تگاه ها را بلد نيستند 
اختلال هايي در اين بين ايجاد شده. به عنوان مثال 
يك خريدار به جاي خريد 11 نان 1111 نان ثبت 
كرد و بعد از مراجعه به اتحاديه در نهايت توانستيم با 
تماس هاي مكرر پولي كه اشتباه واريز شده بود را به 
حساب شخص بازگردانيم؛ چراكه پشتيباني اعلام 

كرد كه برگشت پول ندارد.

»احمدصرامي«صادركنندهفرآوردههاينفتيدرگفتوگوبا»تعادل«ازايراداتتشكيلوزارتبازرگانيميگويد

توسعه تجارت با تجزيه »صمت« 

سازمانملياستانداردايرانارايهكرد
تسهيلاتجديدبهتوليدكنندگانوواردكنندگان

سازمان ملي استاندارد ايران تسهيلات ويژه اي براي 
توليدكنندگان و واردكنندگان ابلاغ كرد كه پس از 
ابلاغ، توس��ط اداره هاي كل استاندارد استان ها وارد 
فاز اجرايي شد. به گزارش خبرگزاري مهر، با دستور 
رييس س��ازمان ملي اس��تاندارد ايران براي تحقق 
شعار كاهش تورم و رشد توليد تسهيلات ويژه اي به 
توليدكنندگان و واردكنندگان در 15 بند )به شرح 

زير( ارايه شد: 
1- صدور مجوز ترخيص به استناد گواهينامه ثبت 
مواد اوليه، حد واس��ط، تجهي��زات، اجزا و قطعات و 
ماش��ين آلات مورد نياز واحدهاي توليدي با اعتبار 

دو ساله
۲- صدور مجوز ترخيص جه��ت واردات مواد اوليه، 
حد واسط و لوازم و تجهيزات مورد مصرف در توليد 

محصولات نهايي يا خطوط توليد، توسط واحدهاي 
توليدي يا دستگاه هاي مسوول طرح هاي عمراني و 

تاسيسات زيربنايي
۳- عدم الزام به نمونه برداري و آزمون محموله هاي 
وارداتي توسط واحدهاي توليدي در صورت دارا بودن 
پروانه كاربرد علامت اس��تاندارد اجباري / اختياري 

براي محصول نهايي
4- صدور مجوز ترخيص جه��ت واردات مواد اوليه، 
حد واسط و لوازم و تجهيزات مورد مصرف در توليد 
محصول نهايي يا خطوط توليد توسط شركت هاي 

دانش بنيان توليدي نوع 1 و ۲
5- ام��كان واردات قطع��ات منفصله خ��ودرو براي 
واحدهاي توليدي توسط زيرمجموعه واحد توليدي 
با ارايه قرارداد با توليد كننده يا ارايه نامه رس��مي از 

واحد توليدي مبني ب��ر معرفي واردكننده به عنوان 
شركت زيرمجموعه

۶- ص��دور مجوز ترخيص ب��ه اس��تناد گواهينامه 
ثب��ت محصول نهاي��ي ب��راي واردكنندگاني كه به 
صورت مستمر از يك كش��ور و يك واحد توليدي / 
عرضه كننده از يك نوع و يك مدل كالا با مشخصات 

و ويژگي هاي ثابت وارد مي كنند
۷- اعتب��ار گواهينامه انطب��اق COC براي تمامي 
كالاها به استثناي محموله هاي غذايي از زمان صدور، 
به مدت سه ماه مي باشد و با تأييد و قبول مسووليت 
مديركل استان، س��ه مرتبه و هر مرتبه به مدت يك 

ماه قابل تمديد است
۸- اعتبار گواهينامه انطباق COC براي محموله هاي 
غذايي و محصولات كشاورزي از زمان صدور به مدت 
يك ماه مي باشد و در صورت حفظ كيفيت يا تأييد و 
قبول مسووليت مديركل استان، سه مرتبه و هر مرتبه 
به مدت يك ماه قابل تمديد است. )كارمزد خدماتي 
محموله هاي موضوع بند ۷ و ۸ فقط براي بار اول در 

سامانه محاسبه و دريافت مي شود.( 
۹- براي تسريع در انجام آزمون، اولويت انجام آزمون 
در آزمايشگاه مورد تأييد در استان، استان هاي مجاور 

و سپس ساير استان ها / پژوهشگاه است.

10- امكان بهره برداري از خدمات آزمايش��گاه هاي 
فع��ال در ص��ورت نب��ود ظرفيت هاي موج��ود در 

آزمايشگاه هاي تاييد صلاحيت شده.
11- صدور مج��وز ترخيص به اس��تناد گواهينامه 
ثبت نام و نش��ان تجاري )نمانام( ب��راي كالاهايي با 
مشخصات و ويژگي هاي مشخص داراي نمايندگي 

رسمي در كشور.
1۲- امكان حذف بازرسي در مبدا جهت محموله هاي 
مواد غذاي��ي كه به صورت بس��ته بندي نهايي براي 

عرضه به بازار وارد مي شود.
1۳- امكان حذف بازرس��ي در مبدا براي مواد اوليه 
م��ورد مصرف در كارخانجات صناي��ع غذايي داراي 
پروانه كاربرد علامت اس��تاندارد اجباري / اختياري 
)براي محصول نهايي( با ارايه تاييديه از وزارت صمت 
مبني بر تعيين ميزان مجاز واردات بر اساس ظرفيت 

واقعي توليد.
14- الزام ب��ه ارايه گواهي بازرس��ي در مبدا جهت 
واردات هم��ه فرآورده هاي س��وختي جلوگيري از 

واردات سوخت بي كيفيت.
15- عدم ال��زام ب��ه نمونه ب��رداري و آزمون جهت 
محموله هاي وارداتي توس��ط ملوان��ان، پيله وران و 

تعاوني هاي مرزنشين.

آگهي مناقصه شماره ۱۴۰۲/۸
مناقصه گزار: شركت سهامي برق منطقه اي سيستان و بلوچستان 

نوع مناقصه: عمومي يك مرحله اي
موضوع مناقصه: تامين، نصب و راه اندازي 1۲ دستگاه روتر صنعتي CGR به همراه متعلقات

مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار: 4/1۷4/000/000 ريال )ضمانتنامه شركت در فرآيند ارجاع كار مي بايست داراي ۳ ماه اعتبار از آخرين مهلت تحويل پاكات و همچنين 
قابليت تمديد به مدت ۳ ماه ديگر باشد.(

تاريخ دريافت اسناد مناقصه: از ساعت ۷ صبح روز چهارشنبه مورخ 1٤0۲/۲/۲0 لغايت ساعت 15 روز شنبه مورخ 140۲/۲/۳0 
 setadiran.ir نحوه دريافت اسناد مناقصه: مراجعه به صفحه اعلان عمومي سامانه تداركات الكترونيكي دولت به آدرس

تاريخ تحويل پاكات مناقصه: حداكثر تا ساعت ۸:۳0 روز چهارشنبه مورخ 1٤0۲/۳/10
تاريخ و محل بازگشايي پاكات مناقصه: راس ساعت 10 صبح روز چهارشنبه مورخ 1٤0۲/۳/10 - امور تداركات و قراردادهاي شركت برق منطقه اي سيستان و بلوچستان

نحوه تحويل پاكات مناقصه: پاكات مناقصه كه توسط مناقصه گر تهيه مي شود مي بايست به دو شكل تحويل شود:
1- بارگذاري پاكات )پاكت الف، پاكت ب و پاكت )ج(( به صورت الكترونيكي در سامانه تداركات الكترونيكي دولت مطابق با زمان بندي.

۲- تحويل فيزيكي فقط پاكت )الف( مناقصه مطابق با زمان بندي به آدرس زاهدان، حدفاصل دانش��گاه ۳۷ و ۳۹، دبيرخانه ش��ركت برق منطقه اي سيس��تان و بلوچس��تان، تلفن: 
٠٥٤٣١١٣٧٠٥٧

تحويل پاكات به هر دو روش الزاميست.
مدت انجام كار: ۸ ماه شمسي

شرايط ورود به مناقصه عبارتند از: 
1- ارايه گواهينامه صلاحيت خدمات انفورماتيكي معتبر )در رسته سخت افزار( به همراه پيوست آن از سازمان برنامه و بودجه كشور با حداقل رتبه 5 يا گواهينامه صلاحيت پيمانكاري 

معتبر با حداقل رتبه 5 رشته ارتباطات و فناوري اطلاعات از سازمان برنامه و بودجه كشور
۲- داشتن گواهينامه افتا معتبر با گرايش نصب و پشتيباني محصولات فتا
۳- داشتن گواهينامه صلاحيت ايمني از وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي

4- تاييديه حراست شركت توانير
در صورت عدم ارايه هر يك از موارد مشروحه بالا مناقصه گر از فرآيند برگزاري مناقصه كنار گذاشته خواهد شد.

م الف 1۹۸
روابط عمومي شركت برق منطقه اي سيستان وبلوچستان

نوبت دوم

شناسه آگهي: 1496912

شركت برق منطقه اي سيستان وبلوچستان

آگهي مزايده
سازمان سيما، منظر و فضاي سبز شهري شهرداري سنندج در نظر دارد به استناد مصوبه هيات مديره 
محترم اقدام به برگزاري مزايده عوارض ورودي پارك جنگلي آبيدر و دكه/ بوفه در سطح شهر به اشخاص 
حقيقي و حقوقي واجد شرايط به شرح جدول ذيل نمايد. لذا از متقاضيان دعوت به عمل مي آيد جهت 
دريافت اس�ناد مزايده از زمان انتش�ار آگهي نوبت اول مورخ۱۴۰۲/۲/۲۴ تا مورخ۱۴۰۲/۳/۱ به سايت 
ستاد ايران )سامانه س�تاد الكترونيك دولت( مراجعه نمايند و در صورت بروز مشكل با شماره تماس 

۰۸7۳۳۱۵7۱۸۰ تماس حاصل فرمايند.
- زمان تحويل پاكات ارايه پيش�نهادات از مورخ ۱۴۰۲/۳/۲ لغايت ۱۴۰۲/۳/۱۳ در س�ايت ستاد ايران 
و پاكات الف و ب به واحد حراس�ت شهرداري مركزي واقع در خ امام خميني)ره( ساختمان شهرداري 

مركزي مي باشد.
- زمان بازگشايي پاكات ۱۴۰۲/۳/۱6 در محل شهرداري مركزي مي باشد.

سازمان سيما، منظر و فضاي سبز شهري شهرداري سنندج

نوبت دوم

مبلغ پايه ماهيانه موضوع مزايدهرديف
)ريال(

 مبلغ اجاره 
ساليانه )ريال(

مبلغ سپرده 
)ريال( 

اجاره عوارض ورودي پارك جنگلي آبيدر )۲ ۱
۱/۵۰6/۵۰۰/۰۰۰۱۸/۰7۸/۰۰۰/۰۰۰9۰۳/9۰۰/۰۰۰ورودي اصلي ميدان گاز( 

اجاره و ساخت بوفه شماره ۴ واقع در ميدان گاز به ۲
۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰6۰۰/۰۰۰/۰۰۰۳۰/۰۰۰/۰۰۰متراژ ۱۵ متر مربع و براساس نقشه پيوستي

اجاره و ساخت دكه شماره ۴ واقع در بلوار نيروي ۳
۵۰۰/۰۰۰/۰۰۰6۰۰/۰۰۰/۰۰۰۳۰/۰۰۰/۰۰۰انتظامي به متراژ ۱۵ متر مربع و براساس نقشه پيوستي
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استان مورد انتظار است. لازم به ذكر است براي روزهاي پنجشنبه تا شنبه افزايش محسوس دما بين ۴ تا ۷ درجه مورد انتظار است.

آگهی مناقصه  عمومــــي ) يک مرحله ای (
 واگذاری خدمات پشتیبانی امور خدماتی )حجمی( 

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان کهگیلويه و بويراحمد
مناقصهگزار:ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانکهگیلويهوبويراحمدبهآدرسياسوج–خیابانشهیدقدوسیجنبشورا

موضوعمناقصه:واگذاریخدماتپشتیبانیامورخدماتی)حجمی(
شمارهثبتدرسامانهستاد:2002004121000002

-کلیهمراحلبرگزاریمناقصهازدريافتاسنادمناقصهتاارائهپیشنهادمناقصهگرانوبازگشايیپاکتهاازطريقدرگاهسامانهتدارکاتالکترونیکی
دولت)س�تاد(بهآدرسsetadiran.irخواهدشدولازماس�تمناقصهگراندرصورتعدمعضويتقبلی،مراحلثبتنامدرسايتمذکورودريافت

گواهیامضایالکترونیکیراجهتشرکتدرمناقصهمحققسازند.
-مهلتدريافتاسنادمناقصهازساعت08:00صبحروزچهارشنبهمورخ1402/02/27لغايت1402/02/30

www.setadiran.irمحلدريافتاسناد:سامانهتدارکاتالکترونیکیدولت)ستاد(بهآدرس-
مبلغتضمینشرکتدرمناقصه926/000/000ريال)نهصدوبیستوششمیلیونريال(بهصورتضمانتنامهبانکیمعتبردروجهادارهکلثبتاسناد

واملاکاستانکهگیلويهوبويراحمد
-مهلتبارگذاریثبتاسنادمناقصهدرسامانهستادوتحويلپاکاتبهواحدحفاظتاطلاعاتثبتاسنادواملاکاستانکهگیلويهوبويراحمدازتاريخ

1402/02/31تاپايانوقتاداریروزچهارشنبهمورخ1402/03/10
-تاريخبازگشاييپاكاتمناقصهروزپنجشنبهمورخه1402/03/11راسساعت10صبحدرمحلدفترمديرکلثبتاسنادواملاکاستانمیباشد.
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جمهوریاسلامیايران
وزارتراهوشهرسازی

سازمانراهداریوحملونقلجادهایاستاناذربايجانغربی

گليماندگار|
 وقت��ي ريي��س انجم��ن بيهوش��ي و 
مراقبت هاي وي��ژه از ضرورت افزايش دو 
برابري تخت هاي  آي سي يو در بيمارستان هاي كشور 
خبر مي دهد، يعني م��ا در حال حاض��ر تنها نيمي از 
استانداردهاي مربوط به اين تخت ها را رعايت كرده ايم. 
البته مدت هاست كه در بسياري از بيمارستان هاي دولتي 
كمبود تخت هاي آي سي يو و فرس��ودگي تجهيزات 
پزشكي مرتبط با اين تخت ها به وضوح ديده مي شود. 
ش��ايد كمبود همين تخت ها يكي از دلايلي بود كه در 
اوج پيك همه گيري كرونا مرگ و مير بالايی را در كشور 
تجربه كرديم. در واقع وقتي مشكلات در حوزه بهداشت 
و درمان را مورد بررسي قرار بدهيم مي بينيم كه خلاءها 
و كمبودهاي بسياري ديده مي شود. خلاءهايي كه هر 
چند وزارت بهداشت و درمان سعي در تكذيب آنها دارد 
اما واقعيتي كه بيماران به خصوص در بيمارستان هاي 
دولتي با آن مواجه مي شوند مساله ديگري است كه ديگر 
نمي شود با جوابيه ها و تكذيب كردن هاي مداوم از زير بار 
آن شانه خالي كرد. بارها و بارها بسياري از متخصصان 
حوزه بهداش��ت و درم��ان از وضعيت بغرنج تجهيزات 
پزشكي در بيمارستان هاي دولتي گلايه كرده اند، اين 
مساله شايد در تهران خيلي مش��هود نباشد اما كافي 
است كمي از تهران فاصله بگيريم مثلا در همين شهرها 
و شهرك هاي اقماري استان البرز، در بيمارستان هاي 
دولتي اين شهرها گشتي بزنيم تا ببينيم كه بيماران حتي 
براي انجام يك سي تي اسكن ساده، براي سونوگرافي و 
... مجبورند به مراكز درماني ديگر مراجعه كنند چرا كه 
بيمارستان هاي دولتي اين تجهيزات را ندارند و اگر هم 
داشته باش��ند، به دليل مستهلك شدن كارايي لازم را 
ندارد. به همين سادگي بيماران سرگردان مي شوند و 
البته در اين بين مسوولان هم هيچ پاسخي نمي دهند. 

   ضرورت افزايش دو برابري
 تخت هاي    آي سي يو در بیمارستان هاي كشور

رييس انجمن بيهوش��ي و مراقبت هاي ويژه ايران از 
ضرورت افزاي��ش دو برابري تخت هاي مراقبت هاي 
ويژه در مراكز درماني در كشور خبر داد و گفت: در حال 
حاضر هفت الي هشت هزار تخت مراقبت هاي ويژه 
در بيمارس��تان ها وجود دارد. عليرضا سليمي افزود: 

استاندارد تخت هاي آي س��ي يو پنج الي ۱۰ درصد 
تخت  بيمارستاني در دنيا است و لازم است تجهيزات 
و امكانات بيهوشي و مراقبت هاي ويژه نوسازي شوند.

   خودكفايي تولید داروي بیهوشي
 در دستور كار قرار بگیرد

او اظهار داشت: همچنين حدود هشت هزار متخصص 
بيهوشي در كشور وجود دارند كه در شهرها و مناطق 
محروم نيز كمبودي در اين زمينه نداريم، در عين حال 
به داروها و تجهيزات جديدتر نياز است و انتظار مي رود 
توليد داخلي و خودكفايي در اين حوزه در دستور كار قرار 
بگيرد تا توليدكنندگان در حيطه بيهوشي و تجهيزات 
اتاق عمل با دنيا رقابت سالم كنند. سليمي با اشاره به 
استفاده دنيا از هوش مصنوعي در بخش مراقبت هاي 
ويژه، ادامه داد: استفاده از اين تكنولوژي چالشي است 
و بايد از آن در بيمارستان ها استفاده كنيم. او با اشاره به 
شهادت ۱۷ متخصص بيهوشي در دوران همه گيري 
كرون��ا، گفت: علاوه ب��ر اين، بس��ياري از متخصصان 
بيهوشي در سخت ترين شرايط دوران همه گيري كرونا 
زحمات زيادي را براي رسيدگي و درمان بيماران كوويد 

۱۹ كشيدند كه جاي قدرداني دارد.

   ايران جزو كشورهاي مطلوب
 در حوزه دانش پزشكي بیهوشي

رييس انجمن بيهوش��ي و مراقبت هاي ويژه ايران، ايران 
را ج��زو كش��ورهاي مطلوب در ح��وزه برخ��ورداري از 
متخصصان بيهوشي باتجربه و سطح علمي بالا دانست و 
اظهار داشت: در عين حال با توجه به سختي هاي حرفه 
بيهوشي، روند گرايش به اين رشته در كشور سير نزولي 
دارد، بايد توجه اساس��ي به آن ش��ود زيرا بسياري از اين 
متخصصان به خصوص افراد باتجربه در حال مهاجرت 
هستند و پزشكان جوان نيز به دليل استرس زياد اين رشته 

و درآمد كم آن گرايش كمتري براي پذيرش در آن دارند. 
به گفته سليمي، اين درحالي است كه در گذشته حرفه 
متخصصان بيهوشي محدود به اتاق هاي عمل و بخش هاي 
مراقبت هاي ويژه بود، اكنون بسياري از خدماتي كه آنها 
مي توانند ارايه كنند به خارج از اتاق عمل ها گسترش يافته 
و بيهوشي در آندوسكوپي، كلينيك ها و مطب ها نياز به 
متخصصين بيهوشي را افزايش داده است. او تصريح كرد: 
بيش از نيمي از مردم دنيا به يك بيهوشي ايمن و استاندارد 
دسترسي ندارند و در بسياري از نقاط دنيا هنوز تجهيزات و 
متخصصين بيهوشي كافي وجود ندارد براي همين يكي از 
اولويت هاي سازمان جهاني بهداشت، گسترش دسترسي 

مردم به بيهوشي ايمن است.

   داروهاي مصرفي بیهوشي تولید داخل 
سيد سجاد رضوي رييس سياست گذاري پانزدهمين 
همايش بين المللي آنس��تزيولوژي و مراقبت هاي 

ويژه نيز در ادامه گفت: هيچ بيماري به دليل كمبود 
تجهيزات و داروي بيهوشي ناشي از تحريم از انجام 
عمل جراح��ي بازنمانده و تم��ام داروهاي مصرفي 
داراي استاندارد بوده و از س��وي سازمان غذا و دارو 
تحت نظارت هس��تند. او به مردم اطمينان داد كه 
كيفيت داروهاي بيهوشي توليد داخل مطلوب بوده 
و كشورهاي آفريقايي و همس��ايه خواهان واردات 
داروهاي ايراني هس��تند. رضوي با اشاره به تدوين 
دستورالعمل اس��تانداردهاي بيهوش��ي در كشور، 
اظهار داشت: با توجه به اين موضوع، برخي از مراكز 
درماني بصورت سليقه اي با اين دستورالعمل برخورد 
مي كنند و ممكن است باعث لغو جراحي يا به خطر 
افتادن ايمني بيمار شود كه مسووليت آن بر دوش 
متخصص بيهوشي قرار مي گيرد و شرايط كار را براي 
وي دش��وار مي كند به همين دليل ش��اهد كاهش 

تحصيل در اين رشته هستيم.

   باز هم تناقض در اظهارنظرهاي مسوولان
همين چن��د روز پيش بود كه ريي��س انجمن بيماران 
تالاسمي از مرگ 66۲ بيمار تالاسمي به دليل تحريم ها 
و عدم دسترسي به دارو طي سال گذشته خبر داد و حالا 
مسوولي ديگر از ساخت داروهاي بيهوشي در كشور و دور 
زدن تحريم هايي كه نتوانست مانع از انجام اعمال جراحي 
در بيمارستان ها شود خبر مي دهد. اين همان سياست 
يك بام و دو هوايي است كه سال هاست مسوولان حوزه 
بهداشت و درمان در قبال پاسخگويي به مردم براي كمبود 
و نبود دارو در پيش گرفته اند. زماني كه به كارشان مي آيد 
تحريم ها را مقصر مي دانن��د و زماني ديگر معتقدند كه 

با توليدات داخلي توانسته اند كمر تحريم ها را بشكنند.

   خريد داروي بیهوشي از ناصر خسرو
سال گذش��ته بود كه گزارشي در رابطه با فروش داروهاي 
بيهوشي در فضاي مجازي و ناصر خسرو را يكي از روزنامه ها 
به چاپ رساند، گزارشي كه نشان مي داد اين اقلام هم سر 
از بازار سياه دارو و فضاي مجازي در آورده اند. اما حالا نكته 
غم انگيزتر ماجرا اين است كه بسياري از بيمارستان هاي 
خصوصي براي تامين داروي بيهوش��ي خود به بازار سياه 
ناصرخسرو مراجعه مي كنند. مساله اينجاست كه چطور 
مي شود داروي بيهوشي در كشور به ميزاني كاهش پيدا 
كند كه مسوولان بيمارس��تان هاي براي تامين آن سر از 
ناصر خسرو در بياورند. عاطفه.چ، متخصص بيهوشي در اين 
باره به »تعادل« مي گويد: كمبود داروي بيهوشي در تمامي 
بيمارستان هاي كشور وجود دارد فرقي نمي كند بيمارستان 
دولتي يا خصوصي. البته بيمارستان هاي خصوصي اين 
ام��كان را دارند كه كمبود فوق را از مجاري ديگري تامين 
كنند، مثلا همين خريد دارو از ناصرخس��رو. به هر حال 
نمي توانند انجام عمل هاي جراحي را به دليل نبود داروي 
بيهوشي به تعويق انداخت. انجام برخي عمل هاي جراحي 
براي بيماران حياتي اس��ت. او مي افزايد: تا آنجايي كه ما 

اطلاع داريم سازمان غذا و دارو داروي بيهوشي را به صورت 
جيره بندي ش��ده در اختيار بيمارستان ها قرار مي دهد و 
برخي از بيمارستان ها عمل هايي كه انجام مي دهند بسيار 
بيشتر از سهميه داروي بيهوشي است كه دريافت مي كنند. 
سوال اينجاست كه اين چالش به چه شكلي بايد برطرف 
شود. همينجاست كه يا داروهاي از رده خارج مورد استفاده 
قرار مي گيرد كه ريس��ك بالايي دارد يا اينكه مس��وولان 

بيمارستان مجبور به تامين دارو از راه هاي ديگر مي شوند.

   گذر از مرز هشدار
رييس پيش��ين انجمن بيهوش��ي و مراقبت هاي ويژه 
ايران ني��ز در مصاحبه اي عن��وان كرده بود: س��ازمان 
غ��ذا و دارو داروي بيهوش��ي را به ص��ورت جيره  بندي 
ميان بيمارس��تان  ها توزيع مي كند. بنابراين بسياري از 
جراحي  هاي غيراورژانسي به تعويق افتاده است. معضل 
كمبود دارو نيز بسيار گسترده شده، زيرا سفارش تهيه 
داروهاي بيهوشي بايد مداوم و مستمر باشد. در حال حاضر 
معضل كمبود داروي بيهوشي از مرز هشدار عبور كرده 
است. به همين دليل مسوولان غذا و دارو بايد درباره تهيه 
آن جدي  تر برخورد كنند، چرا كه داروي بيهوشي مصرف 

عام ندارد، بلكه تنها در بيمارستان  ها مصرف مي شود. 

   خطرات تامین داروي بیهوشي
 از ناصرخسرو

عليرضا.ت ديگر متخصص بيهوشي درباره تامين داروي 
بيهوش��ي از بازار ناصرخس��رو و خطرات آن به تعادل 
مي گويد: اكثر داروهاي بيهوشي يخچالي هستند و بايد 
در شرايط ويژه نگهداري شوند، بنابراين تهيه اين داروها از 
ناصرخسرو بسيار خطرناك است، چراكه به طور مثال اگر 
دارويي همانند شل  كننده عضلاني را پنج دقيقه بيرون 
از يخچال نگهداري كنيد، ميزان اثربخشي آن كاهش 
مي  يابد يا در برخي مواقع هيچ تاثيري بر بيمار ندارد. در 
همين راستا اگر داروهاي بيهوشي موجود در ناصرخسرو با 
شرايط لازم نگهداري نشوند، ميزان اثربخشي آنها كاهش 
مي  يابد يا از بين مي  رود. بنابراين وقتي دارو در بيمار اثر 
نكند، مجبوريم دز بيش��تري از آن را استفاده كنيم كه 
همين امر سيكل معيوبي است زيرا عوارض جانبي دارو 
بيشتر مي شود. همچنين ممكن اس��ت عوارض آن در 

بيماران پرخطر منجر به انتقال او به آي  سي  يو شود.

گزارش

رويداد رويخطخبر

نتايجآزمايشپاتولوژي»پيروز«تادوهفتهآيندهاعلامميشود
معاون محيط زيس��ت طبيعي و تنوع زيستي سازمان 
حفاظت محيط زيست از اعلام نتايج آزمايش پاتولوژي 
»پيروز« طي يك تا دو هفته آينده خبر داد و گفت: سازمان 
محيط زيست تلاش كرد كه از همان ابتدا هيچ مساله اي 
را درباره »پيروز« كتمان نكند، اما به نظر مي رسد يكي 
از عواملي كه در اين ماجرا براي ما حاش��يه درست كرد، 
اطلاع رساني زياد و مداوم درباره وضعيت اين حيوان بود. 
حسن اكبري در پاسخ به اين سوال كه چرا با وجود گذشت 
بيش از دو ماه از مرگ »پيروز« توله يوز ايراني كه در شرايط 
اسارت در پارك پرديسان تهران نگهداري مي شد، هنوز 
نتايج آزماي��ش پاتولوژي اين حيوان اعلام نش��ده و آيا 
مشخص شده است كه علاوه بر ضعف هاي جسماني اوليه 
پيروز، شرايط نامناسب نگهداري از او در پارك پرديسان و 
خطاهاي احتمالي كه در حوزه دامپزشكي و تيمارگري در 
رسيدگي به اين حيوان در دوره حضور در تهران رخ داد 
نيز در مرگ اين حيوان نقش داشته است يا خير، توضيح 
داد: نتيجه گزارش پاتولوژي »پيروز« هنوز به دس��ت ما 
نرسيده است كه بخواهيم آن را به صورت عمومي اعلام 
كنيم. وي افزود: پيگيري هاي ما از پاتولوژيس��تي كه از 
دانشگاه تهران مامور انجام اين كار كرده بوديم و خودش 
كار كالبدگشايي و نمونه برداري را انجام داده است، نشان 
مي دهد كه مشخص ش��دن نتايج برخي آزمايش هاي 
سم شناسي زمان بر است و نمي توان به سرعت درباره اين 
آزمايشات اظهارنظر قطعي كرد. البته به ما قول داده اند كه 
طي يك تا دو هفته آينده نتايج نهايي آزمايش پاتولوژي 
اعلام شود و ما هم به محض مشخص شدن نتايج، آن را به 

صورت رسمي به اطلاع مردم خواهيم رساند. 

   احتمال وجود خطا در فرآيندهاي 
درماني طي شده براي »پیروز«

اكبري با تاكيد بر اينكه سازمان محيط زيست تلاش كرد 
كه از همان ابتدا هيچ مساله اي را درباره »پيروز« كتمان 
نكند، گفت: به نظر مي رسد يكي از عواملي كه در ماجراي 
پيروز براي ما حاشيه درست كرد، اطلاع رساني زياد و مداوم 
درباره وضعيت اين حيوان بود، البته اين مساله توجه مردم را 

بيش از پيش به گونه يوزپلنگ جلب كرد، اما حاشيه هايي را 
به همراه داشت كه چندان ضروري نبود. او در ادامه تاكيد 
كرد: در فرآيند نگهداري از پيروز، آنچه را از دست سازمان 
محيط زست برمي آمد، انجام داديم و تيمارگراني هم كه در 
پرديسان به اين حيوان كمك كردند، از هيچ تلاشي دريغ 
نكردند. اساسا براي پيروز همزمان زيادي صرف شد و هم 
در تامين هزينه ها و انجام اقدامات درماني كه اين حيوان 

به آن نياز داشت، چيزي كم گذاشته نشد. 

    نقش مصرف داروهاي زياد
 در بروز ضعف هاي جسماني در »پیروز«

اكبري در بخش ديگ��ري از صحبت هاي خود گفت: 
براس��اس تجارب محيط باني ما و ن��ه تجربه هايي كه 
دامپزشكان محترم دارند، معمولا وقتي گونه هاي وحشي 
با داروهاي مختلف تحت درمان قرار مي گيرند، سيستم 
جسماني آنها به هم مي ريزد و بسياري از اين حيوانات 
سرنوشت خوبي پيدا نمي كنند. »پيروز« هم نمونه اي از 
چنين گونه هاي وحشي است كه نيازمند مصرف زياد 
دارو شد و در نهايت تلف شد، البته شايد اگر پيروز اين 
داروها را مصرف نمي كرد، زودتر تلف مي ش��د، اما اين 
احتمال هم وجود دارد كه مصرف زياد دارو باعث بروز 

عوارض جسماني مختلفي در اين حيوان شده باشد. 

   از ابتدا روي »پیروز«
به عنوان يك توله سالم حساب نمي كرديم 

اكبري با اش��اره به مش��كلات جس��ماني »پيروز« در 
هفته هاي نخست پس از تولد او گفت: زماني كه پيروز به 

تهران آورده شد، از همان ابتدا به دليل نارسايي هايي كه 
در سيستم دفع و گوارش به آن دچار شده بود، به شدت در 
فرآيند تغذيه مشكلات داشت و وقتي با شير خشك تغذيه 
مي شد، عموما نمي توانست به صورت طبيعي دفع كند 
و براي دفع ناچار بود از دارو استفاده كند. معاون سازمان 
محيط زيست ادامه داد: وقتي دامپزشك متخصص اهل 
آفريقاي جنوبي به ايران آمد، نسخه خاصي را براي پيروز 
پيچيد و تاكيد داشت كه صرفا بايد تا حدي به اين حيوان 
شير خشك داده شود كه زنده بماند، يعني اين متخصص، 
تغذيه پيروز را به شدت كم كرد، چراكه احتمال داد اگر 
تغذيه پيروز را بيشتر كنيم، همان مشكلاتي كه باعث تلف 
شدن توله دوم شد، براي اين حيوان نيز پيش مي آيد و 
باعث تلف شدن او مي شود. او در ادامه اظهار داشت: همه 
اين مسائل باعث شد پيروز از همان ابتدا دچار مشكلاتي 
ش��ود كه يك توله يوز سالم محس��وب نشود كه بتوان 

چندان روي ماندن او حساب كرد. 

   هم زمان چند مشكل جسماني 
براي »پیروز« ايجاد شده بود 

اكبري درباره روزهاي پاياني زندگي پيروز و مراقبت هاي 
درماني اين حيوان تا لحظه مرگ نيز توضيح داد: زماني كه 
در هفته آخر زندگي پيروز، عوارض جسماني قبلي مجددا 
براي او پديد آمد، بلافاصله اين حيوان را به بيمارس��تان 
دامپزشكي انتقال داديم و در دوره بستري او نيز تلاش هاي 
زيادي انجام شد و دامپزشكان داخل و خارج سازمان براي 
طي فرآيندهاي درماني مختلف براي پيروز، مشورت هاي 
زيادي را با يكديگر انجام دادند. معاون محيط زيست طبيعي 
و تنوع زيستي سازمان حفاظت محيط زيست ادامه داد: در 
روزهاي آخر زندگي پيروز، هم زمان چند مشكل جسماني 
براي اين حيوان ايجاد شده بود كه از جمله آنها مي توان 
به مشكل كليه اش��اره كرد، اگرچه در شب آخر بر اثر نوع 
خاصي از دياليز كه براي پيروز انجام شد، مشكل كليه او 
تا حدودي بهتر شد، اما متاسفانه ضعف جسماني و ساير 
مشكلات جس��مي كه به آن دچار بود، همگي دست به 

دست هم داد و باعث تلف شدن اين حيوان شد. 

احتمالغيرفعالشدنحدود۱۰رشتهدردانشگاهتهران
رييس دانشگاه تهران گفت: شايد در مورد حدود ۱۰ 
رشته به سمت حذف برويم. برخي از اين رشته ها 
گروه علمي و هيات علمي دارند و ما نسبت به اين 
افراد تعهد داريم و نمي توانيم آنها را بازنشس��ته يا 
اخراج كنيم. س��يدمحمد مقيمي در مورد آمايش 
رشته هاي دانشگاهي اظهار كرد: تقريبا براي همه 
ما با كمي اختلاف روشن است كه چه رشته هايي 
در كشور بيرون از فضاي آكادميك متقاضي دارد. ما 
در خصوص برخي رشته ها اقداماتي انجام داده ايم 
و متاس��فانه در خصوص برخي رش��ته ها حتي در 
دانش��گاه ته��ران ظرفيت اعلامي م��ا براي جذب 
دانشجو پر نمي ش��ود. اين وضعيت دانشگاه هاي 
تهران اس��ت و نمي دانيم وضعيت دانش��گاه هاي 
ديگر چگونه اس��ت. رييس دانش��گاه تهران ادامه 
داد: يكي از علائم اوليه و هش��داري كه به ما نشان 
مي ده��د، بايد در خصوص رش��ته ها و پذيرش در 
آنها تجديدنظر ش��ود، همين مي��زان تقاضا براي 
ثبت نام در رشته هاست كه از طريق كنكور محقق 
مي شود. اس��تاد دانشكده مديريت دانشگاه تهران 
ضمن اش��اره به اينك��ه در برخي رش��ته ها يا بايد 
جذابيت ه��اي مربوط به آن تخصص ب��الا برود يا 
مجبوري��م آن را حذف و جايگزيني برايش تعريف 
 كنيم، اف��زود: همين حالا عمدت��ا از طريق ميزان 
ثب��ت نامي هاي ابت��داي ترم منب��ع موثقي براي 
تجديد نظر در خصوص رشته ها داريم، اما كارهاي 
مطالعاتي ديگري هم براي اين هدف در دانش��گاه 

تهران در حال انجام اس��ت. مقيمي خاطرنش��ان 
كرد: م��ا در م��ورد اثرگذاري اجتماعي دانش��گاه 
ته��ران مطالع��ه اي كرده اي��م و در ح��ال رديابي 
فارغ التحصيلان خودمان در اين مطالعات هستيم. 
بخشي از اين كار انجام ش��ده و مي دانيم تحصيل 
كردگان دانش��گاهي ما در دس��تگاه ها و مشاغل 
مرتبط و مختلف كار مي كنند و گزارش مفصلي هم 
آماده است و به ما مي گويد فارغ التحصيلان دانشگاه 
تهران در حال حاضر كجا مشغول كار هستند؟ آيا 
سرجاي درس��تي هس��تند يا خير؟ داده هاي اين 

گزارش البته بايد به روزرساني شود. اين داده ها هم 
منبع ديگري اس��ت كه ما از طريق آن براي حذف 
يا تعديل رش��ته ها اقدام مي كنيم. رييس دانشگاه 
تهران با بيان اينكه اش��باع يك رشته به اين معنا 
نيست كه آن رشته ديگر در محيط كار موضوعيت 
ندارد، تصريح كرد: با اينكه برخي رش��ته ها اشباع 
شده اند، اما از نظر بس��ترهاي كارآفريني اشباعي 
رخ نداده و مي توانيم از سمت فعاليت هاي فناورانه 
و دانش بنيان به اين رشته ها بپردازيم كه جاي كار 

زيادي هم دارند.
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